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 اعتراض به رفع فیلترینگ 
  با کدام مجوز؟!

  یک جامعه شناس نسبت به اعمال دیکتاتوری
 از سوی اقلیت هشدار داد

گروه سیاسی: تجمعات بدون مجوزی که در روزهای اخیر علیه رفع فیلترینگ صورت 
می گیرد اگرچه از سوی تعداد اقلیتی معترض انجام می شود اما موجبات نگرانی بخشی 
از روشــنفکران جامعه را فراهم ســاخته است. اقلیتی که بنابر گفته یکی از کارشناسان 
علوم اجتماعی به دلیل گرایش آنها به دیکتاتوری و تلاش در راســتای کارشــکنی در 

مسیر اجرای وعده های رییس دولت چهاردهم و نادیده گرفتن خواست و نظر...

نفوذ رانتی ها در بـازار 
اسباب بازی

 ماجرای تولید اسباب بازی ملی
 چیست؟

گروه اقتصادی: در روزهای اخیر، بحث هایی مبنی بر تولید اسباب بازی ملی و ضرورت 
توجه و حمایت مســئولان از چنین طرح هایی مطرح شــده است. این درحالی است که 
کشــور با مشــکلات اقتصادی مختلفی در حوزه تولید، صادرات و حتی کسری بودجه 
مواجه است. از طرفی به دلیل کاهش قدرت خرید مردم، اجرای این طرح ها و امکان 

موفقیت در آن در هاله ای از ابهام قرار می گیرد...

 عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران
 در گفتگو با »تدبیر تازه« مطرح کرد:

 بازار مسکن در پیچ و خم 
رشد نرخ دلار

»تدبیر تازه« طی مصاحبه ای با حسن محتشم، عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان 
تهران در مورد افزایش فقر مسکن و تأثیرات آن بر اقشار ضعیف، به بررسی علل افزایش 
قیمت ها در بخش مسکن، تأثیرات این امر بر مردم کم درآمد، نقش دولت در کاهش فقر 
مسکن و راهکارهای ممکن در این زمینه پرداخته است. بی تردید افزایش فقر مسکن 

یکی از چالش های جدی کشور است که نیازمند برنامه ریزی...

گزارشگزارشگزارش

235

 جاده های ایران چشم  انتظار 
اعتبار

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس دوازدهم 
در گفتگو با » تدبیر تازه« مطرح کرد :

گزارش

تولید ملی 
در معرض  فروپاشی
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مرتضی افقه در گفتگو با »تدبیر تازه «  به 
بررسی بحران انرژی در کشور پرداخت

گپ

مهدی امیدوار، سخنگو و نائب رئیس اتاق اصناف ایران 
در گفتگوبــا »تدبیر تازه« با اشــاره به اقدامات نظارتی 
اتاق اصناف در ایام مناسبتی کشور گفت: همه ساله در 
مناسبت های مختلف و مهم کشور از جمله شب یلدا، روز 
مادر، روز پدر، چهارشنبه ســوری، عید نوروز و... معمولًا 
تقاضا برای خرید و فروش در زمینه های مختلف بیشتر 
می شــود. در همین راستا با توجه به این که دو مناسبت 
مهم شب یلدا و روز مادر را طی هفته های اخیر داشته ایم 
از تاریــخ ۲۰ آذرمــاه تا ۴ دی ماه، تقریباً یکهزار و ۵۰۰ 
بازرس در ۴۰۰ اتاق اصناف در سراســر کشــور در طرح 

ویژه گشت شب یلدا و روز مادر در...

 سودجویان 
در کمین ایام های مناسبتی

8

سخنگوی اتاق اصناف ایران در گفتگوبا 
»تدبیر تازه «  مطرح کرد:

گپ

4

درآمـد به ریـال 
درمـان به دلار

 »تدبیر تازه « از مشکلات 

 پیش روی حوزه سلامت در  کشور

 گزارش می دهد

 حذف صفر از پول ملی؛ فریب
 یا حرکت به سمت بحران

6

در گفتگو »تدبیر تازه « با یک کارشناس اقتصادی ابعاد 
مختلف طرح حذف صفر از پول ملی بررسی شد: 

گپ

5

فریـاد های  
خـاموش !

کارگـران حادثه طبس همچنان
حفــظ، مراقبــت و توجه به اقلیم خاک در هر منطقه باید  در شرایط سخت زندگی می کنند

با تدابیر مناســب و پرهیز از تخریب خاک صورت گیرد 
بنابراین مشکلات فرسایش خاک در شهرها و جاده ها و 
نیاز به رفع آن در ایران به عنوان یک چالش اساسی برای 
آینده نزدیک مطرح شده است. وزارت راه و شهرسازی و 
وزارت نفت دو منشأ اصلی برای حل این مشکلات هستند 
که بر نقش مؤثر وزارت راه و شهرسازی در مدیریت و حل 
چالش های فرسایش جاده ها تاکید شده است و این مهم 
نیازمند اختصاص منابع کافی و اجرای برنامه های مناسب 
برای بهبود و نگهداری جاده ها اســت.به گزارش »تدبیر 
تازه«، از ســویی دیگر تأمین منابع مالی برای پروژه های 
عمرانی از دیگر مشکلات اساسی وزارت راه و شهرسازی 
اســت که به دلیل وسعت این وزارتخانه، نیاز به مدیریتی 

با نگرش استراتژیک دارد تا...

حذف صفر از پول ملی ایران بار دیگر به یکی از موضوعات پرحاشیه و 
مورد توجه در محافل اقتصادی تبدیل شده است. طرحی که در سال های 
گذشته چندین بار در دستور کار دولت ها قرار گرفته، این بار با مطرح شدن 
آن از سوی دولت جدید، دوباره در کانون بحث ها و انتقادهای کارشناسان 
اقتصادی قرار گرفته است. این اقدام که هدف اصلی آن کاهش بزرگی 
ارقام پولی و جلوگیری از ادامه روند کاهش ارزش پول ملی عنوان می شود، 
به نظر می رسد بیشتر یک تغییر نمادین و روانی باشد تا یک راهکار واقعی 
برای بهبود شــرایط اقتصادی کشــور. به ویژه اینکه در سال های اخیر، با 
توجه به کاهش شــدید ارزش ریال و رشــد افسارگسیخته تورم، بسیاری 
از مردم در زندگی روزمره خود دیگر از واحد پولی رسمی کشور استفاده 
نمی کنند و تنها واحد پولی که در مبادلات عمومی به کار می رود، تومان 
است.یوسف کاووسی، کارشناس اقتصادی در گفتگوی با »تدبیر تازه« 
ابعاد مختلف طرح حذف صفر از پول ملی را بررسی کرده است. این موضوع 
که بار دیگر به بحثی داغ در محافل اقتصادی تبدیل شده، واکنش های 

متفاوتی از سوی کارشناسان به همراه داشته است...

 یک کارشــناس و پژوهشگر اقتصادی با بیان اینکه اگر 
منابع انرژی به ویژه گاز و برق در اختیار نباشند، بسیاری 
از واحدهــای تولیدی، به ویژه در صنایع بزرگ همچون 
پتروشیمی و فولاد، مجبور به کاهش یا توقف فعالیت های 
خود می شوند، تصریح کرد: این تعطیلی ها به طور مستقیم 
بر تولید ملی تأثیر منفی می گذارد و موجب کاهش تولید 
و در نتیجه بیکاری گسترده می شود.  به گزارش »تدبیر 
تازه«، انرژی به عنوان یکی از ارکان اصلی توسعه و رشد 
اقتصادی، نقش حیاتی در تقویت تولید، توسعه صنعتی، 
کشاورزی، و بهبود سطح رفاه جامعه ایفا می کند، در دنیای 
امروز، منابع انرژی نه تنها به عنوان عامل مؤثر در تأمین 

نیازهای روزمره زندگی و...

3

گروه اقتصادی: بیش از سه ماه از حادثهٔ معدنجوی طبس، یکی از بزرگترین 
حوادث کارِ ایران، می گذرد. ۵۳ کارگر در این حادثه کشته و حدود ۱۴ 
کارگر نیز بر اثر استنشــاقِ گازِ متان مصدوم شــدند. این حادثه که به 
دلیلِ وسعتِ تلفاتش، بازتابِ گسترده ای داشت و تا مدت ها صدرِ اخبار 
رســانه ها بود، حالا دیگر به دســت فراموشی سپرده شده و اخبار مربوط 
به آن کمتر مورد توجه قرار می گیرد. اوضاعِ کار در معدنجو نیز به روال 
عادی برگشته است. برای کارگران و خانواده هایشان اما اوضاع، دیگر 

به روال قبل برنمی گردد.
در طول این مدت، از کارگران متوفی و خانواده هایشان زیاد شنیده ایم؛ 
روایــتِ مرگِ دردناکِ کارگــران، زندگیِ تلخِ بازماندگان و علتِ وقوعِ 
حادثه نیز بارها سوژهٔ رسانه ها شده. از کارگران آسیب دیده و اوضاع و 
احوال شان اما کمتر نوشته شده است. حالا بعد از سه ماه متوجه شده ایم 
کارگرانی که در آن شب از معدن جانِ سالم به در بردند، اوضاع خوبی 
ندارند. آنطور که برخی خانواده ها می گویند، کارگرانِ شبِ حادثهٔ معدنجو، 

آسیبِ مغزی دیده اند، پزشکان عذر برخی را خواسته و تشخیصِ...
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در گفتگو با یک نماینده مجلس مطرح شد:
توسعه سواحل مکران نیاز به یک ژنرال دارد

سال هاســت که از توسعه ســواحل مکران صحبت می شود؛ 
منطقــه ســاحلی بکر و اســتراتژیکی که هــم ظرفیت های 
گردشــگری فراوانــی دارد و هم از نظــر اقتصادی با توجه به 
نقطه جغرافیایی که در آن قرار گرفته می تواند یک جایگاه ویژه 
در کشــور را به خود اختصاص دهد. با توجه به راه داشــتن این 
منطقه به آب های آزاد و همســایگی با کشــورهای پاکستان و 
افغانستان از سال های دور در کانون توجه دولت های مختلف 
قرار داشته اما تا به حال همه چیز در حد حرف بوده و متخصصان 
می گوینــد در عمل کاری برای اســتفاده از ظرفیت های این 

منطقه انجام نشده است.
اخیراً دولت چهاردهم با اصلاح اساسنامه توسعه سواحل مکران 
و انتخاب علی عبدالعلی زاده به عنوان دبیر توسعه این مناطق 
برنامــه جدیدی را برای کارهای بر زمین مانده در این مناطق 
آغاز کرده است که البته موفق بودن آن نیاز به گذر زمان دارد.
محمدانــور بجارزهی، نماینده چابهار و نیکشــهر که منطقه 
مکــران زیرمجموعه حوزه انتخابیه او به حســاب می آید، در 
گفتگوبا تجارت نیوز درباره موانع و مشــکلات موجود در این 
منطقــه توضیحاتی می دهد و از عملکردها در این حوزه انتقاد 

می کند.
۷۰ هزار نفر از جمعیت ســواحل مکران حاشیه نشــین  ��

هستند
این نماینده مجلس با تاکید بر این موضوع که سواحل مکران 
مقام اول حاشیه نشــینی کشــور را دارد افزود: این مناطق ۱۳۰ 
هزار نفر جمعیت دارد و ۷۰ هزار نفر از این جمعیت حاشیه نشین 
هستند. وقتی از حاشیه نشینی در این مناطق صحبت می کنم 
یعنــی خانه هــا آلونک، برق ها از یک ترانس ۲۰۰ تا ۳۰۰ کابل 
غیرمجاز برای روشنایی خانه ها گرفته شده و ج آب لوله کشی 

هم که ندارند.
بجارزهی برای نشــان دادن عمق فاجعه به دیدار اخیر خود و 
عبدلعلی زاده، دبیر جدید توسعه سواحل مکران از بخش هایی 
از مناطق حاشینه نشینی در چابهار شهرستان های زیرمجموعه 
اشــاره کرد و گفت: اخیراً آقای عدالعلی زاده را به این منطقه 
بردم و بخش های حاشیه نشین را به ایشان نشان دادم. حجم 
زیــادی کابل هــای برق به جــای اینکه از روی تیر چراغ برق 
عبــور کنــد روی زمین ریخته و چندین نفر تا به حال به دلیل 

اتصالی جان خود را از دست داده اند.
نماینده چابهار و نیکشــهر دربــاره عملکرد عبدالعلی زاده که 
به تازگی به عنوان دبیر توســعه ســواحل مکران انتخاب شده 
توضیح داد: ایشــان تازه کار را در دســت گرفته اند. هنوز برای 
اینکه از اقدامات و عملکردشــان صحبت شــود زود است. اما 
اطلاع دارم که قرار است کارشناس هایی را از خارج بیاورند و 

سواحل را ساماندهی و طراحی کنند.
بکرترین مناطق سواحل مکران در سیستان و بلوچستان  ��

قرار دارد؛ از »درک« تا »گواتر«
این نماینده مجلس با اشــاره به وجود بکرترین ســواحل ایران 
در منطقه چابهار گفت: حدود ۳۷۰ کیلیومتر از سواحل مکران 
در سیســتان و بلوچســتان قرار دارد. بکرترین آنها در منطقه 
چابهار اســت که از زرآباد و ســاحل »درک« آغاز می شود و به 
»گواتر« ســرزمین دلفین ها که زیباترین سواحل دنیا هستند 

ختم می شود.
او ادامه داد: فعلًا اتفاق خاصی در این مناطق نیفتاده، همه چیز 

فقط به بازدید سپری شده است.
بجارزهی درباره علت عملیاتی نشــدن برنامه ها برای سواحل 
مکران بعد از گذشت سال ها گفت: باید ابتدا ساختمان و اداره 
توسعه سواحل مکران راه اندازی و نیروهای آن مشخص شوند، 
یک چارت یا اداره ای وجود داشــته باشــد بعد از توسعه سواحل 
مکران صحبت کنیم. روی کاغذ چیزی نوشته شده و n سال 
است که فقط از توسعه این مناطق حرف می زنیم اما در عمل 

اتفاق خاصی نمی افتد.
این نماینده مجلس اضافه کرد: تا زمانی که یک ژنرال درست 
و حسابی فرهنگی و اقتصادی پیدا نشود که ساختمانی در این 
منطقه راه اندازی کند و بگوید این سازمان توسعه مناطق مکران 
است هیچ اتفاقی رخ نخواهد داد.او درباره کارهایی که تا به حال 
در این مناطق بعد از گذشت سال ها انجام شده است گفت: من 
نماینده این منطقه هســتم اما تا به حال چیزی ندیده ام. افراد 
قبلی هم که مســئولیت گرفتند، اعتبار خاصی به آنها ندادند و 
بعد هم نیمه کاره رها کردند و رفتند.نماینده چابهار و نیکشهر 
ادامــه داد: آقای عبدالعلی زاده هم که به تازگی از طرف رئیس 
جمهور منصوب شده اند اول باید بگویند این اداره، این چارت، 
این نیرو و سازمان، این اساسنامه و کار را با جدیدت آغاز کنند.

حالا که اساســنامه تصویب و اصلاح شده بیایند کار را  ��
آغاز کنند

بجارزهی درباره اصلاح اساســنامه توسعه سواحل مکران که 
به تازگی در هیات دولت به تصویب رســیده است توضیح داد: 
اساســنامه تصویب شــده بیایند کار را آغاز کنند. خیلی چیزها 
در ســال های گذشته تصویب شــده اما اصل عملیاتی شدن 
کار اســت. ما مرد میدان می خواهیم. باید فردی آنجا بیاید که 

اختیار داشته باشد.
دبیر توسعه سواحل مکران باید اختیار داشته باشد ��

این نماینده مجلس در پایان با اشاره به خصوصیات لازم برای 
فردی که مدیریت توسعه سواحل مکران را در اختیار می گیرد 
گفت: مدیری باید برای این سمت انتخاب شود که مدبر باشد، 
بتواند با پایتخت ارتباط قوی بگیرد و اختیار هم داشــته باشــد. 
بایــد بودجــه ابتدایی را به این منطقه اختصاص دهند تا بتوان 

کار را پیش برد.

اقلیت نمی تواند 
برای اکثریت 
تصمیم بگیرد. 
وقتی اقلیت 
تصمیم می گیرد 
یعنی دارد یک 
نوع دیکتاتوری 
اعمال می کند؛ 
حتی اگر بهترین و 
صالح ترین آدم ها 
اقلیت باشند، این 
دیکتاتوری اقلیت 
حتی خوب علیه 
یک اکثریت غیر 
خوب می شود. 
به نظر من این 
خلاف عقل مدرن 
بشری است و 
قطعاً شرع همین 
نظر را دارد

ت
س

سیا

گزارش

گروه بین الملل: نام اخوان المسلمین با مصر و قاهره و دانشگاه الازهر گره خورده است. 
اما در خاورمیانه، این گروه تنها در مصر نفوذ ندارد. در سوریه در کنار دیگر گروه های مذهبی 
و سیاسی، اخوان المسلمین هم نقشی اساسی دارد. این روزها که جولانی دل از القاعده 
و داعش کنده، ظاهرش را تغییر داده و حرف از حکومت قانون در سوریه می زند، برخی از 
تحلیل گران می گویند او در حال نزدیک شدن به تفکرات اخوانی است و این ماجرا را هم 

از چشم اردوغان می بینند که خود را به جنبش اخوان نزدیک می داند.
ظهور اخوان المســلمین در ســوریه به نیمه اول قرن بیستم برمی گرد. در آن زمان سوریه 
تحت استعمار فرانسه قرار داشت و نیروهای اسلام گرای سنی برای مقابله با فرانسوی ها 
قد علم کرده بودند. فردی به نام دکتر مصطفی السباعی در حلب در آن سال با بهره گیری 
از تعالیم اخوانی در مصر، اخوان المســلمین ســوریه را بنیان گذاشت و تا دهه ۶۰ میلادی 
رهبر این گروه در سوریه بود. او کتابی با نام سوسیالیسم اسلامی نوشت که نشان داد در 
مقایسه با اخوان المسلمین مصر رویکردی سیاسی تر اتخاذ کرده است. البته السباعی وارد 
پارلمان سوریه شد اما به نظر می رسد چندان به دنبال ایجاد حکومتی اسلامی یا بر پایه تعالیم 
اخوانی در سوریه نبود. پس از السباعی؛ فردی با نام عصام العطار به رهبری اخوان سوریه 
رسید که این اتفاق همدوره با قدرت گیری حافظ اسد بود. او همچون السباعی به روش های 
نظامی برای مقابله با حکومت سوریه اعتقادی نداشت. اما بعضی دیگر از اعضای اخوان 
با حزب بعث به شدت زاویه داشته و حتی خواهان جهاد علیه دولت نزدیک به حزب بعث 
بودند. این نظریات بعدها باعث شــد تا در زمان جنگ داخلی برخی از گروه های معارض 
بشار اسد، با تکیه بر نظریات اخوان المسلمین قد علم کنند.در سال ۱۹۷۹، خبری اعلام 
شد که نشان می داد ۳۲ دانشجوی مدرسه نظامی شهر حلب در شمال سوریه در حمله افراد 
اخوان المسلمین جان باخته اند و ۵۴ نفر دیگر زخمی شدند. این حادثه ناگوار دانشجویان 
علوی را هدف قرار داده بود و اعلام رســمی جنگ از ســوی اخوانی ها به حکومت حافظ 
اسد محسوب شد. اسد که از اوایل دهه ۷۰ اخراج نزدیکان به اخوان المسلمین از مشاغل 
حساس را کلید زده بود، پس از این حمله به مدرسه نظامی حلب، این موضوع را حسابی 
جدی گرفت. در آن زمان شهر حما و محلاتی از دمشق مانند المیدان و الشاغور در دست 
نیروهای اخوان قرار داشت و این گروه در غزه هم ریشه دوانده بود. این حوادث را می توان 
نقطه ای اساسی در تاریخ سوریه دانست که باعث شد تا اخوان المسلمین کینه حزب بعد 

و خانواده اسد را بیش از قبل به دل بگیرد. تیر نهایی حافظ اسد به اخوان، اعدام ۱۵ نفر از 
اعضای این گروه بود که به نظر بستن شمشیر از رو برای اخوانی ها می آمد. اما این گروه 
کنار نکشید. در سال ۱۹۸۱ دعلی صدرالدین البیانونی، رهبر وقت اخوان المسلمین سوریه 
مدعی شد این گروه استراتژی انقلاب جهانی را دنبال می کند. روز دوم فوریه ۱۹۸۲، یک 
گروه ۲۰۰ نفره از افراد اخوان المسلمین شهر حما را محاصره کردند و ۷۰ نفر را کشتند. 
یک روز بعد این گروه اعلام کرد که حما را آزاد کرده و از ساکنان این شهر خواست تا کار 
خائنان را بسازند. منظور آنها از خائنان تمام کسانی بود که با حزب بعث همکاری داشته یا 
علوی محسوب می شدند. حافظ اسد ۱۲ هزار نیروی نظامی را به حما فرستاد و در نهایت 
درگیری ها این شهر تاریخی را تا پای نابودی برد.وقتی بشار اسد در سال دو هزار به قدرت 
رسید، فضای باز سیاسی دست اخوان المسلمین را هم باز گذشت. نزدیک به دو دهه، این 
گروه در سوریه قادر به بازسازی کادر خود نبود. بسیاری از اعضای آن دست از کشور کشیده 
بودند و چهره های زیادی از اخوانی ها در زندان به سر می بردند. تعدادی این افراد در دوران 
فضای باز سیاسی در سال های ابتدایی حکومت بشار اسد، از زندان آزاد شدند. آن دسته از 
افرادی که از کشور خارج شده بودند اما دست از مخالفت با حکومت بشار اسد نکشیدند. 
آن ها البته اعلام کردند که خواهان مقاومت مدنی علیه دولت بوده و می خواهند حکومتی 
دموکراتیک در ســوریه بر ســر کار بیاورند.اخوان المسلمین سوریه در دوران بشار؛ تلاش 
کرد تا خود را بازسازی کند و تصویری متفاوت از گذشته از خود نشان داده و به عنوان یک 
نیروی سیاسی معتبر در صحنه داخلی ظاهر شود. البته اسد کماکان اعتقادی به این گروه 
نداشت و روابط خصمانه ادامه پیدا کرد.پس از وقوع جنگ داخلی در سوریه، برخی از اعضای 
این گروه به تشکیل ائتلاف های جدید و همکاری با دیگر گروه های مخالف پرداختند و به 
سمت گروه های تندرو اسلام گرا رفتند. آن ها ابتدا خودشان را اصلی ترین نماینده گروه های 
اهل ســنت دانســتند. اما خیلی زود مشــخص شد گروه هایی مثل القاعده و داعش قبل از 
این در صف سبد گذاشته اند و نوبت به سختی به اخوان المسلمینی می رسد که به دلیل 
سرکوب ها و دهه ها نقش چندانی در تحولات سوریه نداشت.بی اعتباری اخوان المسلمین 
در میان سنی های سوریه باعث شد تا آنها کمی بعد از آغاز جنگ داخلی به سمت گروه های 
سلفی خیز بردارند و به آنها نزدیک شوند. این اقدام آنها موفقیت چشم گیری در پی نداشت. 
اما در برخی از این گروه های سلفی، دیدگاه های اخوانی دیده می شد.تعدادی از گروه های 

سلفی در سوریه برای اخوان المسلمین جا باز کردند. مثلًا گروه جبهه اسلامی سوریه که 
شــامل چندین گروه اســلام گررای تندرو می شد از نظر ایدئولوژیک به اخوان المسلمین 
دلبستگی داشت.حرکت احرارالشام از گروه جبهه اسلامی جدی تر در جنگ داخلی حضور 
داشت و خود را نزدیک به اخوان المسلمین می دانستند. البته این گروه را می توان گروهی 
کاملًا ســلفی دانســت. خود اخوان المسلمین در ابتدای جنگ داخلی سوریه به ارتش آزاد 
سوریه نزدیک شد. این گروه البته خود را سکولار می دانست اما دو طرف تصمیم گرفتند 
تا علیه بشار اسد متحد شوند.اخوان المسلمین در زمان جنگ داخلی در سوریه به شدت با 
گروه هایی مانند داعش و القاعده و حتی تحریرالشام زاویه داشت و همکاری با آنها را در 
کارنامه نداشت. اخوانی ها هر چند نخستین گروهی بودند که در سوریه زمان حافظ اسد 
سلاح به دست گرفته بودند اما؛ در دوران جدید ترجیح دادند که منادی خشونت بی حدومرز 
نباشند. اما وقتی در سال ۲۰۱۹ جنگ تقریباً به پایان رسید و گروه های سلفی شروع به تغییر 
رویکرد خود کردند، گروه هایی مانند تحریرالشام که می خواستند رویکرد خشن و تروریستی 
خود را تا اندازه ای تعدیل کنند، به اخوانی ها نزدیک شدند. برخی از تحلیل گران معتقدند 
آنچه باعث شد تا تحریرالشام موفق شود تا راه خود را به سادگی در سوریه باز کند، همین 
نزدیکی با اخوانی ها بود. از آنجایی که ترکیه گروه های اخوانی را در مصر و سوریه حمایت 
کرده و به آن ها نزدیک اســت و تحریرالشــام هم عملًا سیاســت های ترکیه را در سوریه 
پیش می برد، به نظر می رسد که تحریرالشام دستکم حتی اگر به دامن اخوان المسلمین 
نیفتاده باشد، رویکرد آنها را در پیش گرفته است.اخوان المسلمین می گوید از زمان کشتار 
حما به این ســو دیگر میلی به خشــونت ندارد. این گفتمان برای سوری هایی که اکثریت 
آنها سنی بوده و در عین حال از جنگ و خونریزی در کشورشان خسته شده اند،  از چنین 
گفتمانی تا حدودی استقبال می کنند. تفاوت اخوان المسلمین با گروه هایی مانند طالبان، 
داعش و القاعده در همین امر است که اخوانی های سوریه که نخستین گروه سیاسی بودند 
که دست به سلاح بردند، حالا حداقل در گفتمان رسمی طرف خشونت را نمی گیرند و به 
حکومت قانون تمایل نشان می دهند. هر چند که اقلیت های شیعه و دروزی و مسیحی 
در سوریه نگران این مساله بوده و معتقدند اخوان المسلمین و گروه های نزدیک به آن به 
ویژه تحریرالشام نمی تواند منافع و امنیت آنها را در سوریه تأمین کند. این وضعیت دشوار 

می تواند باعث شود تا سوریه به سمت بحرانی جدی تر برود.

بحران ناتمام در سرزمین شام

گفتگو

رسول سلیمی
روزنامه نگار

 اعتراض به 
رفع فیلترینگ   
با کدام مجوز؟!

 یک جامعه شناس نسبت به اعمال 
 دیکتاتوری از سوی اقلیت
 هشدار داد

گروه سیاسی: تجمعات بدون مجوزی که در روزهای اخیر 
علیه رفع فیلترینگ صورت می گیرد اگرچه از سوی تعداد 
اقلیتی معترض انجام می شود اما موجبات نگرانی بخشی 
از روشنفکران جامعه را فراهم ساخته است. اقلیتی که بنابر 
گفته یکی از کارشناســان علوم اجتماعی به دلیل گرایش 
آنها به دیکتاتوری و تلاش در راستای کارشکنی در مسیر 
اجــرای وعده های رییس دولت چهاردهم و نادیده گرفتن 
خواســت و نظر اکثریت جامعه صورت می گیرد در همین 
رابطه تقی آزاد ارمکی از چهره های شاخص جامعه شناسی 
پاســخگوی سؤالات جماران بوده است که مشروح آنرا در 

ادامه می خوانید:
به نظر شما چرا اقلیت هایی در جامعه از گشایش هایی  ��

مثل رفع فیلتر نگران هســتند و نگرانی خودشان را به 
اشکال مختلف بروز می دهند؟

در هر جامعه طبیعی یک اقلیت معترض نسبت به همه چیز 
وجود دارد. یعنی ما باید بپذیریم که حوزه مدنی جامعه ایران 
همیشه با یک جمع معترض حداقلی مواجه باشد و امکان 
ندارد در یک جامعه همه موافق با هر چیزی باشند و لذا به 
نظر من این نشــانه طبیعی بودن جامعه اســت و نباید شما 

این را بد بدانید؛ چیز بدی نیست.
حتی اگر این اقلیت صاحب قدرت هم باشند؟ ��

اگر اقلیت صاحب قدرت باشــند، محل اشکال است. یعنی 
هیچ وقت در هیچ جامعه طبیعی، اقلیت حاکم نمی شــود؛ 
اقلیت همیشه در اقلیت باقی می ماند و مثلًا نظرات انتقادی 
و اعتراضی دارد و خودش را بازسازی می کند و سعی دارد که 
اندیشه خودش را اشاعه بدهد تا به اکثریت دست پیدا کند. 
این نحوه گســترش ایده های اقلیت به جامعه گسترده تر و 
فراگیر است. ولی اینکه یک اقلیتی با هر ترفندی مثل رانت، 
زور، حیله، تجاوز یا خطاکاری قدرت را در دست گرفته، دیگر 

حق نادیده گرفتن نظر اکثریت را ندارد.
مــا بایــد به یک بحث دیگری برگردیم و ببینیم واقعاً افکار 

عمومی و اکثریت جامعه چه چیزی را می گوید و اقلیت جامعه 
چه چیزی را می گوید. اینکه کدام درست می گویند و کدام 
غلط می گویند، الآن از دایره تصمیم و سیاستگذاری خارج 
می شــود. چون مثلًا اکثریت به این می رسند که واتس آپ 
یا تلگرام نباید فیلتر باشــد؛ به خاطر اینکه منفعت و کســب 

و کارش آنجا است.
اقلیت نمی تواند برای اکثریت تصمیم بگیرد. وقتی اقلیت 
تصمیــم می گیرد یعنی دارد یــک نوع دیکتاتوری اعمال 
می کند؛ حتی اگر بهترین و صالح ترین آدم ها اقلیت باشند، 
ایــن دیکتاتــوری اقلیت حتی خوب علیه یک اکثریت غیر 
خوب می شــود. به نظر من این خلاف عقل مدرن بشــری 

است و قطعاً شرع همین نظر را دارد.
نگرانی این افراد و تحرکاتی که در سطوح مختلف از  ��

نمایندگی مجلس گرفته تا فعال سیاسی و مردم عادی 
که به روش های مختلف اعتراض خودشــان را به این 
مسأله نشان می دهند، چه تأثیری می تواند در روند کلی 

قضیه داشته باشد؟
طبیعی اســت که وقتی اقلیت به هر شــکلی و با هر شیوه، 
نیــت و هدفــی به جای اکثریت تصمیــم بگیرد، جامعه را 
مضمحل کرده است. یعنی فی الواقع ساحت طبیعی جامعه 
را از بین برده و از یک اکثریتی که می توانستند زندگی کنند 
هم حق زندگی را می گیرد و در مشــارکت جمعی اختلال 

ایجاد می کند.
ما در دوره جدید مشکل مشارکت داریم. جامعه دیگر حاضر 
نیست گروه های سیاسی را حمایت کند و حتی به کاندیدای 
اصلاح طلب رأی بدهد، به خاطر همان اســت که فضای 
مشــارکتی مورد هجوم قرار گرفته است. اگر اکثریت دارد 
خطا می کند، هزینه اش را می دهد و بعد خطا نخواهد کرد؛ 
ولی باید اجازه داد که جامعه خطا کند. یعنی اکثریت باید خطا 
کند و هیچ اقلیتی، ولو اقلیت صالح، حق ندارد برای اکثریت 
تصمیم بگیرد؛ باید اجازه بدهد که خطا کند تا در یک فرآیند 

تاریخی به یک آگاهی برسد و دیگر از این خطاها نکند.
ما در جامعه جدید داریم زندگی می کنیم که گوناگون است 
و تنوع و علایق وجود دارد. جامعه دیروز نیســت که یک 
مجموعــه آدم هــا آگاه نبودند و یک اقلیت دانای قدرتمند 
برای آنها تصمیم می گرفت. نمی گویم کار درستی بود ولی 
داشت اتفاق می افتاد. ولی امروز دیگر جامعه این طور نیست. 
اگر جامعه اکثریتی خطا هم می کند، بر اساس آگاهی خطا 
می کند و شما نمی توانید جلوی اینها را بگیرید و حق تصمیم 

را از اینها بگیرید.
پس نتیجه عمده ای که پیش می آید این است که این جامعه 
را از حق انتخاب دور می کنیم و حق مشارکت و حق تصمیم 
را از آن می گیریم و می خواهیم یک جامعه منفعل، ضعیف 
و تابع بسازیم و آن وقت این جامعه در فرآیند دموکراسی، 
توسعه، عدالت، مقابله با دشمن و حتی اشغال سرزمینی هم 
مقاومت نمی کند. یعنی الآن ما در مرحله اشغال سرزمینی 
هستیم ولی اکثریت باید به اشغال سرزمینی تن ندهند. یک 
اقلیتی تصمیم می گیرند که آنها چه کار کنند و آن وقت فردا 
تن نمی دهند و بعد ممکن است اشغال سرزمینی هم پیش 

بیاید و سرزمین ایران مورد سؤال قرار بگیرد.
»اشــغال ســرزمین« چطور به این مسأله ربط پیدا  ��

می کند؟
وقتی که شــما حق انتخاب را از اکثریت می گیرید، اجازه 
نمی دهید تصمیم گیری کنند و در خطا شرکت کنند، در حق 
هم شرکت نخواهند کرد. مثلًا امروز به اکثریت می گویید 
که شما حق استفاده از فضای مجازی را ندارید؛ برای اینکه 
من اقلیت صالح مدعی هستم که خلاف منفعت تو است. 
این اکثریتی که امروز حق انتخاب او را می گیرید، در یک 
انتخاب دیگر هم تن نمی دهند و موافقت یا مقابله نمی کنند.
ســرزمین وقتی توســط بیگانه اشغال می شود که اکثریت 
بی اعتنا باشند، توجه نکنند و نفهمند که منفعت آنها است. 
اگر حق انتخاب را از اکثریت بگیرید، ممکن است امروز در 

یک خطایی جلوی او را بگیرید، در ثواب هم دیگر شرکت 
نمی کنند، منفعل می شوند و به حاشیه می روند.

در تاریخ ما هم همین طور شده است. در تاریخ ما هم نگاه 
کنید، دوره هایی مستبدان به جای جامعه تصمیم گرفته اند 
و موقعی که بحران ها پیش آمده، دیگر جامعه آماده نبوده 
که مشارکت کند؛ و بعد اشغال سرزمینی پیش آمده و بخش 
اعظم سرزمین از این کشور رفته و سرمایه ها از این کشور 
رفته اند. آن جایی که روسیه بخش اعظم کشور را تصاحب 
می کند چه زمانی است؟ موقعی که جامعه ضعیف شده، حق 
مشارکت ندارد، نمی تواند تصمیم بگیرد و الّا قیام می کردند 
و مثلًا نمی گذاشتند که قفقاز از ایران جدا شود یا مقاومت 

می کردند و بعد از اشغال دوباره بر می گشتند.
وقتــی کــه ما آنها را از قدرت تصمیم گیری خارج کردیم و 
حق مشــارکت به آنها ندادیم، در این جاها خطا می کنند و 
خطاهای آنها علیه ملت، فرهنگ، دین، اخلاق، سیاست و 

استقلال در می آید.
بخش دیگری از واکنش ها به رفع فیلترینگ نگرانی  ��

از این اســت که چون قیمت دلار بــه حدود 8۰ هزار 
تومان رســید، حاکمیت به این نتیجه رســید که باید 
گشایش هایی در مسأله فیلترینگ اتفاق بیفتد تا افکار 
عمومی به این سمت متوجه باشد و از آن طرف منحرف 

شود. نظر شما در این خصوص چیست؟
این غلط اســت. این دو پدیده متفاوت اســت و با هم شروع 
نشــده و منطق شــروع آنها هم یکی نیست. اصلًا این طور 
نیست که پزشکیان بخشی از فیلترینگ را رها کرده به خاطر 
اینکه دلار دارد گران می شــود. منطق افزایش قیمت دلار 
این اســت که پول نداریم و خزانه خالی است، دلار نداریم، 
ترامپ دارد می آید، جنگ دارد شروع می شود و جنس ما را 
در دنیا کســی نمی خرد؛ چه ربطی به فیلترینگ دارد؟! اگر 
فیلترینــگ آزاد بود همین اتفاق می افتاد. چون به نظر من 

تحریم ربطی به این چیزها ندارد.

با نقش آفرینی اخوانی ها چه  سرنوشتی در انتظار  سوریه  است

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

»طرح مودت« قابل 
اجراست

حسن هانی زاده 
 تحلیل گر مسائل 

غرب آسیا

یادداشت

اقدام اخیر اتحادیه اروپا در فعال ســازی مکانیزم ماشــه علیه ایران، نقض 
توافق نامه برجام تلقی می شود، چرا که از سال ۲۰۱۵، که برجام به عنوان یک 
توافق نامه رسمی بین المللی در دبیرخانه سازمان ملل ثبت شده، ایران به تمام 
تعهدات خود در این توافق عمل کرده است. متأسفانه، ایالات متحده در سال 
۲۰۱۸ از برجام خارج شد و از آن زمان، ایالات متحده و اتحادیه اروپا بیش از 
۱۷۰۰ مورد تحریم علیه ایران و همچنین شخصیت های حقوقی و حقیقی 
اعمال کردند. این موضوع نشان می دهد که برجام به صورت یک طرفه تنها 
از سوی ایران عملیاتی شده و امضاکنندگان اروپایی و ایالات متحده به هیچ 
یک از تعهدات خود عمل نکرده اند.بنابراین، فعال سازی مکانیزم ماشه برآیند 
برخی متغیرات منطقه ای، از جمله سرنگونی دولت سوریه و تلاش برای ترور 
شخصیت های تأثیرگذار محور مقاومت، می باشد. تمامی این عوامل نشان 
می دهند که یک سلسله فشارهای سیاسی، امنیتی و اقتصادی علیه ایران آغاز 
شده است تا از تأثیرگذاری ایران در تحولات منطقه جلوگیری شود. به نظر 
می رسد ایران نیز باید در این خصوص مکانیزم ماشه خود را عملیاتی کند. با 

توجه به اینکه ایران برگه های برنده متعددی در حوزه برجام دارد، می تواند 
اقــدام متقابلــی انجــام دهد، از جمله خروج از ان پی تی و کاهش تعهدات، و 
همچنین طرد بازرسان آژانس بین المللی که به صورت سرزده از تأسیسات 
هســته ای ایران بازدید می کنند. این ها مجموعه ای از برگه هایی اســت که 
ایران می تواند در پاسخ به عملیاتی شدن مکانیزم ماشه غرب ارائه دهد.بنده 
معتقدم ایران برای مقابله با چالش های امنیتی که در منطقه به وجود آمده، 
باید با کمک هم پیمانان ســنتی خود در منطقه، فشــارهای غرب و اتحادیه 
اروپا را کاهش دهد. استفاده از تحریم های انرژی علیه کشورهای اروپایی و 
غرب و همچنین کاهش تعهدات خود در برجام و افزایش سطح غنی سازی 
می تواند، اقداماتی بازدارنده باشد. به نظر می رسد که کشورهای اروپایی پس 
از سرنگونی دولت بشار اسد احساس می کنند که ایران در موضع ضعف قرار 
دارد و باید فشارهای بیشتری علیه ایران اعمال کنند. اما دستگاه دیپلماسی 
ایران باید با همکاری برخی کشــورهای اروپایی و منطقه ای، مجموعه ای 
اقتصادی و سیاسی را برای تقابل با سیاست های اروپا و ایالات متحده ایجاد 

کند.در واقع به نظر می رســد در شــرایط فعلی امکان اجرایی شدن همکاری 
ایران با سایر کشورهای منطقه ای در قالب طرح مودت زیاد است، اما دخالت 
قدرت های فرامنطقه ای در منطقه خلیج فارس مانع از عملیاتی شــدن این 
طرح مودت شــده اســت. بنابراین، دستگاه دیپلماسی و شخص وزیر خارجه 
باید با ســفر به کشــورهای منطقه، این طرح را عملیاتی کنند که باعث شود 
فضایی دلپذیر از تعامل میان ایران و کشورهای عرب حوزه خلیج فارس به 
وجود آید.به هرحال ســرنگونی دولت بشــار اسد متاسفانه فضای جدیدی را 
ایجاد کرده است. اکنون فشارها متوجه دو محور دیگر مقاومت، یعنی یمن و 
عراق، شده است. آمریکایی ها با کمک رژیم صهیونیستی و ترکیه در تلاش 
هســتند تا محور مقاومت را تضعیف کنند، از جمله از طریق حمله مداوم به 
تأسیسات حیاتی یمن و آموزش گروهک تروریستی داعش در منطقه سوریه 
تحت نظر آمریکا که این اقدامات می تواند فضایی سخت و تقابلی میان محور 
مقاومت و برخی جریان های داخلی سوریه و منطقه ایجاد کنند که این امر 

به آشفتگی امنیتی در منطقه منجر خواهد شد.

شنبه
15 دی ماه 1403 
سال هفتم
شماره 387
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علی عباس زاده، 
کارگر 38 سالهٔ 

معدن است که 
حالا به گفتهٔ 

همسرش، دیگر 
شبیه یک مردِ 

38 ساله نیست 
و مثل بچه ها 
می ماند. او را 

همان روزهای 
اول عمل کردند و 
آنطور که همسرِ 
این کارگرِ جوان 

می گوید بعد 
از عمل، دیگر 

به حالت عادی 
برنگشت. او در 
توصیفِ همسر 
خود می گوید: 
»حافظه اش 

را از دست 
داده؛ آدم ها را 
می شناسد اما 

نمی تواند جایی 
برود. حرفی 

نمی زند، کاری 
نمی کند. باید 

خودمان دستش 
را بگیریم

گروه اقتصادی: در روزهای اخیر، بحث هایی مبنی بر تولید اســباب بازی ملی و 
ضرورت توجه و حمایت مســئولان از چنین طرح هایی مطرح شــده است. این 
درحالی است که کشور با مشکلات اقتصادی مختلفی در حوزه تولید، صادرات 
و حتی کسری بودجه مواجه است. از طرفی به دلیل کاهش قدرت خرید مردم، 

اجرای این طرح ها و امکان موفقیت در آن در هاله ای از ابهام قرار می گیرد.
همچنین این نگرانی هم ایجاد می شود که آیا تولید اسباب بازی ملی صرفاً به 
دلیل دغدغه های ملی و فرهنگی صورت می گیرد یا پای نوعی انحصار و رانت 

در این حوزه در میان است؟
ماجرای تولید اسباب بازی ملی چیست؟ ��

درباره تولید اسباب بازی ملی لیلا بابایی، مدیرکل سرگرمی های سازنده کانون 
پــرورش فکــری، در گفتگوبــا مهر، توضیح داد: به نظر می رســد که وقت آن 
رســیده ایران به اســباب بازی ملی و شناخته شده دست پیدا کند که هم در بازار 
داخلی و هم در بازارهای بین المللی جایگاهی داشــته باشــد. اما در این زمینه 
چالش های متعددی وجود دارد که مانع تحقق این هدف می شــود.این فعال 
حوزه فرهنگ درباره چالش های تولید اسباب بازی ملی اظهار کرد: در حوزه تولید 
اسباب بازی ملی چالش هایی وجود دارد که از جمله این چالش ها می توان به نبود 
زیرساخت های مناسب تولید، نبود تجهیزات و فناوری مدرن، عدم فرهنگ سازی 
و آگاهی عمومی، عدم رعایت استانداردها، کمبود نظارت ها، کمبود همکارهای 

بین المللی و چالش های اقتصادی و اجتماعی برای تولیدکنندگان اشاره کرد.
بابایی درباره حمایت مســئولان از این طرح عنوان کرد: برای رشــد صنعت 
اسباب بازی ملی، حمایت مسئولان و اختصاص بودجه می تواند تأثیر چشمگیری 
داشــته باشــد. این حمایت ها شامل تنظیم سیاســت های وارداتی، مانند وضع 

تعرفه های گمرکی برای کاهش رقابت خارجی و تقویت تولید داخلی است.
وی ادامه داد: همچنین، برگزاری دوره های آموزشی و فنی، ایجاد استانداردهای 
ملی و ارتقای کیفیت اســباب بازی ها از دیگر اقدامات مؤثر اســت. تبلیغات و 
فرهنگ سازی برای ترویج مصرف محصولات داخلی، توسعه زیرساخت ها، و 
سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه نیز نقش مهمی در رقابت پذیری این صنعت 
دارند. به طور کلی، حمایت منظم و هدفمند می تواند به تولید اسباب بازی های 

باکیفیت، متنوع و جذاب کمک کند و زمینه ساز رونق این صنعت شود.
تولید اسباب بازی ملی در شرایط اقتصادی کنونی ایران مقرون به صرفه  ��

نیست
یحث تولید اسباب بازی ملی و درخواست حمایت از این طرح درحالی مطرح شده 
است که اقتصاد کشور در وضعیت نامساعدی قرار دارد. شاید این طرح از نظر 
تئوریک سودآور باشد، اما از نظر عملی با چالش ها و موانع زیادی همراه است 
که این موضوع توجیه اقتصادی این طرح را دشوار می کند.برای مثال در شرایط 
کنونی اقتصاد ایران، تولیدکنندگان با مشکلات زیادی دست وپنجه نرم می کنند. 
قیمت بالای مواد اولیه و نیروی کار باعث شده تا هزینه کالای تولید داخل از 
کالای وارداتی بالاتر باشد. این موضوع باعث شده تا رقابت پذیری کالای تولید 
داخل کاهش یابد.علاوه بر این، قدرت خرید خانواده ها به دلیل تورم و درآمد کم، 
توانایی خرید اسباب بازی تولید داخل را ندارند و کالاهای ارزان قیمت را ترجیح 
می دهند. بنابراین اکثر تولیدکنندگان توان تولید اســباب بازی ملی را ندارند و 
از طرفی مصرف کنندگان هم توان خرید این محصولات را از دســت داده اند. 
در نتیجه تولید اســباب بازی ملی در بهترین حالت فقط می تواند یک پروژه پر 
هزینه و ناکام باشد.یکی از بحث هایی که درباره تولید اسباب بازی ملی مطرح 
شــده، صادرات است. اینکه در صورت تولید اسباب بازی ملی، این محصولات 
به بازارهای خارجی صادر شود؛ اما آیا چنین امکانی وجود دارد؟در حال حاضر 
ایران با شــرایطی نظیر تحریم و مشــکلات ارزی مواجه است. در شرایط فعلی 
صادرات بسیاری از محصولات مهم و استراتژیک هم با مشکل مواجه است. 
بنابراین در صورت تولید اسباب بازی ملی امکان صادرات آن عملًا وجود ندارد.

دغدغه ملی و فرهنگی یا دستیابی به رانت و انحصار؟ ��
در بحث تولید اسباب بازی ملی، درخواست هایی مبنی بر حمایت مسئولان از این 
ایده و دریافت بودجه مطرح شده است. این درخواست ها درحالی مطرح شده که 
کشور با کسری شدید بودجه روبه رو است.از طرفی کشور با بحران هایی نظیر 
ناترازی انرژی مواجه اســت. بنابراین بهتر اســت که بودجه صرف بحران های 
اساسی کشور شود.بنابراین اگر بحث دغدغه ملی و فرهنگی مطرح است، هر 
تولیدکننده می تواند با بودجه شــخصی خود این کار را انجام دهد. درغیر این 
صورت، تأکید بر دریافت بودجه دولتی، آن هم در شرایطی که اقتصاد کشور با 
بحران های متعددی مانند تورم، بیکاری و کاهش ارزش پول ملی دست و پنجه 
نرم می کند، چنین درخواستی جای تردید و نگرانی دارد.از یک سو، در موارد مشابه 
دیده شــده که اختصاص بودجه به چنین طرح هایی بدون نظارت دقیق اتفاق 
می افتد که اغلب منجر به شکل گیری رانت و سوءاستفاده های مالی می شود. 
این نگرانی زمانی ایجاد می شــود که شــفافیتی در نحوه تخصیص و نظارت بر 
این بودجه ها وجود نداشــته باشــد.از سوی دیگر، اگر واقعاً بحث دغدغه ملی و 
فرهنگی در میان است، حمایت ها باید به شکل غیرمستقیم و از طریق فراهم 
کردن زیرساخت ها، کاهش هزینه های تولید یا ارائه تسهیلات مالی محدود و 
مشروط انجام شود.در غیر این صورت، تأکید بر بودجه های کلان دولتی تنها 
شــرایط را برای فســاد و از دســت رفتن منابع فراهم می کند و نمی تواند به رشد 

این صنعت کمک کند.
افزایش تعرفه گمرکی عاملی برای انحصار بازار ��

در بحث تولید اسباب بازی ملی علاوه بر درخواست بودجه دولتی، به مواردی نظیر 
تنظیم سیاست های وارداتی و وضع تعرفه های گمرکی برای کاهش رقابت های 
خارجی هم مطرح شــده اســت. هرچند این سیاست ها با هدف حمایت از تولید 
داخلی عنوان شده اند. اما در نهایت ممکن است زمینه انحصار در این حوزه را 
فراهم کند.افزایش تعرفه ها و محدودیت واردات ممکن اســت به جای تقویت 
تولید داخلی، به ایجاد انحصار برای تعداد محدودی از تولیدکنندگان منجر شود. 
ایــن انحصــار، اغلب کیفیت و نــوآوری را کاهش داده و موجب افزایش قیمت 
اســباب بازی های داخلی می شود که در نهایت به ضرر مصرف کنندگان است.

تجربه های مشابه در صنایع مختلف نظیر خودروسازی، لوازم خانگی و ... نشان 
داده اند که این نوع سیاست ها به تولید محصولاتی با کیفیت پایین و قیمت بالا 
ختم می شوند.در شرایطی که قدرت خرید مردم کاهش یافته بالا بردن تعرفه 
گمرکی منجر به بالا رفتن قیمت اســباب بازی های وارداتی می شود و انتخاب 
مردم هم برای انتخاب اسباب بازی مقرون به صرفه کاهش می یابد.بنابراین به 
جای بالا بردن تعرفه گمرکی، محدود کردن واردات و یا درخواست بودجه برای 

این امر، بهتر است بودجه صرف امور مهم تری شود.

ماجرای تولید اسباب بازی ملی چیست؟
نفوذ رانتی ها در بـازار اسباب بازی

فریـاد  های  
خـاموش !

کارگـران حادثه طبس همچنان
 در شرایط سخت زندگی می کنند

گروه اقتصادی: بیش از سه ماه از حادثهٔ معدنجوی 
طبــس، یکــی از بزرگترین حــوادث کارِ ایران، 
می گذرد. ۵۳ کارگر در این حادثه کشــته و حدود 
۱۴ کارگر نیز بر اثر استنشــاقِ گازِ متان مصدوم 
شدند. این حادثه که به دلیلِ وسعتِ تلفاتش، بازتابِ 
گسترده ای داشت و تا مدت ها صدرِ اخبار رسانه ها 
بود، حالا دیگر به دســت فراموشی سپرده شده و 
اخبار مربوط به آن کمتر مورد توجه قرار می گیرد. 
اوضاعِ کار در معدنجو نیز به روال عادی برگشته 
است. برای کارگران و خانواده هایشان اما اوضاع، 

دیگر به روال قبل برنمی گردد.
در طــول ایــن مــدت، از کارگــران متوفــی و 
خانواده هایشــان زیاد شــنیده ایم؛ روایتِ مرگِ 
دردنــاکِ کارگران، زندگیِ تلخِ بازماندگان و علتِ 
وقوعِ حادثه نیز بارها ســوژهٔ رســانه ها شــده. از 
کارگران آســیب دیده و اوضاع و احوال شــان اما 
کمتر نوشته شده است. حالا بعد از سه ماه متوجه 
شــده ایم کارگرانی که در آن شــب از معدن جانِ 
ســالم به در بردند، اوضاع خوبی ندارند. آنطور که 
برخی خانواده ها می گویند، کارگرانِ شــبِ حادثهٔ 
معدنجو، آســیبِ مغزی دیده اند، پزشــکان عذر 
برخی را خواسته و تشخیصِ از کارافتادگی داده اند. 
بسیاری از آن ها فعلًا نمی توانند کار کنند و برخی 
احتمــالًا تا آخرِ عمرشــان هم به وضعیتِ عادی 
برنگردند. خانوادهٔ این کارگران، این ســه ماه را با 
مستمریِ ۱۰ میلیون تومانیِ معدنجو گذرانده اند؛ 
مســتمری ای که معلوم نیست تا چه زمانی تداوم 
داشــته باشــد. روایتِ حال روزِ خرابِ زندگیِ این 

کارگران را از زبانِ همسرانشان می خوانیم.
پولی برای پیگیری درمان نداریم ��

مهدی راوندی، کارگرِ ۴۱ ســالهٔ معدن و ســاکنِ 
روستای چغتای است. تا پیش از آنکه گرفتارِ گازِ 
متان شود، او را مردِ کاریِ روستا می دانستند. پیش 
از این، برای تأمین خرجِ خانواده، دو هفته در معدن 
کار می کرد و دو هفته در روستا. حالا اما خانه نشین 
شده است؛ نه دیگر توانی برای کار در معدن دارد و 
نه آنطور که همسرش می گوید، او را برای دامداری 

می پذیرند.
او که در شبِ حادثه برای کمک به آسیب دیدگان 
وارد تونل شــده بود، چنان آســیب دید که سه روز 
به کما رفت و بعد از به هوش آمدن، حافظهٔ خود 
را از دســت داد. حالا ســه ماه از آن روزها گذشته 
اســت. همســرش می گوید: »ام آر آی گرفته ایم 
و دکتر تأئید کرده که آســیب مغزی دیده اســت. 
می گویند همسرم از کارافتاده شده اما چون کارت 
پایان خدمت ندارد، حتی نتوانستیم پیگیرِ کارهای 

ازکارافتادگی اش شویم.«
»سردردهای شــدید دارد و حواسش سرِ جایش 
نیست« این حالتِ به ظاهر ساده را خانمِ راوندی 
در وصــفِ حــال و روزِ همســرش می گوید اما از 
توضیحات مشخص است که این »حواس پرتی« 
چندان هم حالتِ ساده ای نیست و تبعاتِ بسیاری 
دارد: »خانهٔ ما روبه روی یک جاده است و همسرم 
گاهی تا ســمتِ جاده می رود و نگرانیم که اتفاقِ 
بدی برایش بیفتد. گاهی حتی تا دستشــویی هم 
نمی توانــد برود و باید کمکش کنیم. گاهی فقط 
یک جا می نشیند و گاهی فقط راه می رود. درست 
مانند یک بچه شده که کسی باید مراقبش باشد. 
ســر کار که می روم در را قفل می کنم تا از خانه 

بیرون نرود.«

کارگرِ ۴۱ سالهٔ سابقِ معدنجو نمی تواند کار کند. 
همسرش می گوید: »قبلًا وقتی به روستا می آمد، 
برای کارش سر و دست می شکستند، حالا کسی 
قبولــش نمی کند. یک روز برای کار به گاوداری 

رفت، اما روز بعد گفتند دیگر نیاید….«
زندگیِ آن ها حالا با درآمدِ ۵ میلیون تومانیِ خانمِ 
راوندی و مستمریِ ناچیزی که از معدنجو پرداخت 
می شود، می گذرد. تأمین اجتماعی هم بعد از سه 
مــاه، به تازگی غرامتِ دورانِ بیکاری را پرداخت 
کرده است. خرجِ درمان بالاست. به خانم راوندی 
بیمارستان ابن سینای مشهد را برای ادامهٔ درمان 
معرفــی کرده اند، اما آن هــا پولی برای پیگیریِ 

درمان ندارند.
»زندگی ما نابود شــد و رفــت…« این آخرین 
جمله ای اســت که از همسرِ آقای راوندی، کارگرِ 

جوانِ از کارافتادهٔ معدنجوی طبس، می شنوم.
کارگرِ ۳8 سالهٔ معدنجوی طبس دیگر خوب  ��

نمی شود!
علی عباس زاده، کارگر ۳۸ ســالهٔ معدن است که 
حالا به گفتهٔ همســرش، دیگر شبیه یک مردِ ۳۸ 
ســاله نیســت و مثل بچه ها می ماند. او را همان 
روزهای اول عمل کردند و آنطور که همســرِ این 
کارگرِ جوان می گوید بعد از عمل، دیگر به حالت 
عادی برنگشت. او در توصیفِ همسر خود می گوید: 
»حافظه اش را از دســت داده؛ آدم ها را می شناسد 
امــا نمی تواند جایــی برود. حرفی نمی زند، کاری 
نمی کند. باید خودمان دســتش را بگیریم. حتی 
کوچکترین کارها را هم با کمک ما انجام می دهد. 
یک نفر را می خواهد که از او پرستاری کند. مثل 
یک بچهٔ کوچک می ماند. همانطور که نمی شود 
یک بچهٔ دوساله را تنها گذاشت، همسرِ ۳۸ سالهٔ 

من را هم نباید تنها گذاشت.«
گریه می کند، کمی آرام می شود و ادامه می دهد: 
»هر روز با فرزندم برای همسرم و وضعیتش گریه 
می کنیم. از آن مردِ جوانِ ســرِ حال چیزی نمانده 
و فقط غم و غصه اش برایمان مانده است….«

به این ســیاهیِ بیماری و تغییرِ یک شــبهٔ چهرهٔ 
یک مرد، دردِ معیشت را هم باید اضافه کرد. خانم 
عباس زاده می گوید: »قبلًا همســرم دو هفته در 
معدن کار می کرد و دو هفته در نیشابور، اما باز هم 
خرج خانه نمی رسید. حالا تأمین اجتماعی بعد از 
چند ماه پیگیری، ۷ میلیون تومان غرامت دوران 
بیماری برایمان بســته، که با پولی که از معدنجو 
می گیرم فقط کرایه خانه و اقســاط ماهانه مان را 

پرداخت می کنیم.«
کارگرِ ۳۸ سالهٔ معدن جو دیگر نمی تواند کار کند. 
همسرش می گوید: »پزشکان عذرش را خواسته 
و گفته اند دیگر خوب نمی شود. گفته اند باید شش 
ماه صبر کنیم تا بعد به سراغ کارهای ازکارافتادگی 

برویم.«
کارگر ۴۰ ساله با ۴ فرزند و یک مقرریِ ۱۰  ��

میلیون تومانی
هادی نوباغی کارگرِ جوانی اســت که ســلامتیِ 
خود را پایِ نجاتِ جانِ همکارانش گذاشــت. ۴۰ 
ســال ســن دارد و فرزندِ چهارمش چند روز بعد 
از حادثــه به دنیــا آمد. او هم مانندِ دیگر کارگرانِ 
آسیب دیدهٔ معدن، فعلًا نمی تواند کار کند و زندگیِ 

شش نفره شان به سختی می گذرد.
همســرش می گوید: »۱۰ میلیون تومان از طرف 
معدنجو واریز می شود، که چهار میلیون تومان پای 

اجاره خانه می رود و بخشی از آن خرجِ هزینه های 
درمانِ هادی می شــود؛ برای هر ویزیت ۲۵۰ تا 
۳۰۰ تومــان می دهیم وام آر آی هم ۶۰۰ – ۷۰۰ 
هزار تومان است. هزینهٔ بچه ها و پول شیرِ خشک 
و پوشــاکِ نوزادِ ۳ ماهه مان به سختی و با کمکِ 
خواهر برادرهایمان تأمین می شود. از بس از این و 
اون پول گرفتیم دیگر خجالت می کشیم و رویمان 
نمی شود سر بلند کنیم.«سردردهایش آنقدر شدید 
اســت که گاهی سر را بی وقفه به دیوار می کوبد. 
از آن جوانِ خوش روی مهربان حالا مردی مانده 
کم طاقت، که به گفتهٔ همســرش تنها کافیست 
صدای تلویزیون کمی بلند شود تا تاب و توانش سر 
آید. هادی با این وضعیت فعلًا نمی تواند کار کند. 
آنطور که همسرش می گوید: »دوستانش یک روز 
آمدند و گفتند می بریمش سرِ کارِ بنایی که سرش 
گرم شود و بهتر شود، اما هادی یک صبح تا ظهر 
رفت و بعدازظهرش در بیمارستان بستری شد.«

تأمین اجتماعی چند روزی اســت که برای هادی 
غرامتِ دوران بیماری واریز کرده اســت. همسر 
ایــن کارگر جــوان می گوید: »منتظر بودیم بیمه 
پول بدهد تا قرض هایمان را بدهیم. بارها پیگیری 
کردیــم اما تأمین اجتماعی دائم می گفت واریزی 
زیاد داریم و برای شما را ماه های بعد واریز می کنیم، 
تا اینکه همین چند روز پیش بالاخره واریز کرد.«
اینکه هادی نوباغی، کارگرِ ۴۰ سالهٔ معدنجو، کی 
دیگر می تواند به کار برگردد را نمی دانیم. برخی از 
پزشکان می گویند او بهتر می شود و برخی دیگر 
اما گفته اند شاید دیگر به حالت قبل بر نگردد. همهٔ 
آن ها اما نظرشــان در موردِ کار در معدن مشترک 
اســت: هادی دیگر نمی تواند و نباید در معدن کار 

کند.
زندگیِ سختِ خانوادهٔ آقای عصمتی ��

اوضاع و احوال حجت عصمتی، کارگر ۴۰ ســالهٔ 
معدنجوی طبس، را همســرش اینگونه شــرح 
می دهــد: »آقای عصمتی از نظر اعصاب و روان 
بــه هــم ریخته. بعد از آن حادثه انگار آدم دیگری 
شد؛ کم حرف می زند و پرخاشگری می کند. پادرد 
و کمردرد و ســرگیجه امانش را بریده. گاهی هم 

درگیرِ فراموشیِ زودگذر می شود.«
او ادامــه می دهــد: »گاهی کنترلش را از دســت 
می دهــد و مــن می دانم که وقتــی به این حال 
می افتد، باید از خانه بیرون بروم. چند ساعتی با بچهٔ 
دوســاله ام بیرون می مانیم تا مطمئن شوم حالش 
بهتر شــده و بعد به خانه برمی گردیم. تقصیری 
نــدارد، نمی تواند خــودش را کنترل کند، من که 
حواسم سر جایش است باید تحمل کنم ….«دردِ 
بیماری و پرخاشگریِ ناشی از استشمامِ گاز متان 
و افســردگیِ ناشی از دیدنِ مرگِ همکاران، یک 
طرف و ناتوانی برای برگشتن به کار و مشکلاتِ 
معیشتیِ ناشی از بیکاری یک طرفِ دیگر. همسرِ 
آقای عصمتی می گوید: »قبلًا دو هفته در معدن 
کار می کرد و دو هفته در خلیل آباد نصاب ایزوگام 
بود. حالا اما نمی تواند کار کند، ســرگیجه دارد و 
نمی تواند روی پشــت بام بایســتد. نمی دانم کی 

خوب می شود و اصلًا خوب می شود یا نه؟«
زندگی شان با همان پرداختیِ ۱۰ میلیون تومانیِ 
معدنجو می گذرد؛ این مبلغ آنقدر ناچیز اســت که 
حتــی بخشِ کمی از هزینه هــای زندگی را هم 
تأمین نمی کند. بخشی از این هزینه صرفِ اجاره 
خانه می شــود و بخشِ دیگری هم خرج خورد و 

خوراک و البته هزینه های درمانِ آقای عصمتی: 
»هزینه های درمان زیاد اســت؛ بابتِ هر ویزیت 
۳۰۰ تومــان پرداخــت می کنیم و هزینهٔ دارو هم 

۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان است.«
تأمین اجتماعی برای این کارگر به تازگی غرامتِ 
دوران بیماری واریز کرده اســت. همســر آقای 
عصمتی می گوید: »بارها به تأمین اجتماعی زنگ 
زدم و گفتم ســه ماه از آن حادثه گذشــته تا اینکه 
بالاخره این مبلغ را واریز کردند. شرایطمان خیلی 
سخت شده با یک بچهٔ دو سال و نیمه خودم هم 

نمی توانم سر کار بروم.«
بهای از دست دادنِ سلامتی چقدر است؟ ��

در ایران آمار حوادث کار بالاســت؛ طبق آخرین 
آمار پزشکیِ قانونی در سال ۱۴۰۲، بیش از ۲ هزار 
کارگر بر اثر حوادث ناشی از کار جان خود را از دست 
دادند و بیش از ۲۷ هزار کارگر نیز مصدوم شدند. 
به این آمار بالای مرگ و میر و مصدومیتِ ناشی از 
کار باید عدم حمایتِ کافی از خانوادهٔ بازماندگان و 
کارگرانِ مصدوم شده را هم اضافه کرد. بهایی که 
در ازای جان و سلامتیِ کارگران پرداخت می شود، 
بسیار ناچیز است. همانطور که نیروی کار کارگران 
را به بهای ارزان می خرند، جان و ســلامتیِ آن ها 

را نیز به ثمن بخس معامله می کنند.
اگرچــه به دلیلِ عمق فاجعهٔ معدنجوی طبس و 
بازتابِ گستردهٔ آن در رسانه ها، از خانوادهٔ کارگران 
متوفی حمایت هایی از سوی دولت صورت گرفت، 
اما واقعیت این است که اوضاع و احوالِ کارگران و 
بازمانده هایشان بعد از وقوع چنین حوادثی، چنین 
نیســت. زندگیِ آن ها به معنای واقعیِ کلمه سیاه 
می شود، همانطور که برای کارگران مصدوم شدهٔ 

معدن طبس چنین بوده است.
کارگران معدنجو بابتِ از دســت دادنِ سلامتی و 
تیره شدنِ بهترین سالهای جوانی شان از کارفرما 
۱۰ میلیون تومان ماهانه دریافت می کنند؛ مبلغی 
کــه به گفتهٔ برخی از فعالان کارگری، پشــتوانهٔ 
مشخصی ندارد و معلوم نیست تا چه زمانی پرداخت 
خواهد شد. آن ها پیشتر نیز ۵۰ میلیون تومان گرفته 
بودنــد که به گفتهٔ بســیاری از خانواده ها، همان 
زمان خرجِ دوا و درمان کارگران و مخارجِ روزمره 
شده و تقریباً چیزی از آن مبلغِ ناچیز، باقی نمانده 
اســت.برای بســیاری از این خانواده ها به تازگی 
غرامتِ دوران بیماری برقرار شده که این مبلغ به 
قدری ناچیز است که اگر بخواهیم آن را بهای از 
دست رفتنِ سلامتی و تبعاتِ آن به حساب آوریم، 
باید به دیدِ یک شوخیِ تلخِ بزرگ به آن بنگریم! 
آن ها که قرار است مقرری از کار افتادگی بگیرند 
نیز اگر بتوانند از این مســیرِ ســخت بگذرند، مبلغِ 
بســیار ناچیزی دریافت می کنند که به هیچ وجه 
نمی تواند پاسخگویِ تأمین نیازهای اولیه خانواده 
باشد. کارگری که تا پیش از این با چند شیفت کار، 
به سختی نیازهای اولیه خانواده را تأمین می کرد، 
بعد از آنکه از کار افتاده شــد، باید با یک مقرریِ 

بسیار ناچیز به زندگیِ خود ادامه دهد.
خانوادهٔ کارگرانِ مصدوم شــدهٔ معدنجو از آیندهٔ 
زندگیِ خود می ترســند. آن ها هنوز نمی دانند که 
آیا همسرانشان به حالِ سابق برمی گردند یا نه و 
آیا می توانند مانند سابق کار کنند و نان آورِ زندگی 
باشند یا نه؟ آن ها روزهای سختی را می گذرانند. 
خودشان می گویند صدایمان به کسی نمی رسد و 

به حالِ خود رها شده ایم.

زهرا معرفت
روزنامه نگار

 به بازار آسیب 
نزنیم!

عباس آرگون 
 عضو هیئت 

نمایندگان اتاق تهران

یادداشت
هدف از قیمت گذاری دستوری بیشتر تثبیت قیمت به حمایت از 
مصرف کننده بوده است تا به نحوی تورم کنترل شود و کالاها به 
قیمت مناسب به دست مصرف کننده برسد.وی افزود: اما قیمت 
گذاری دستوری با توجه به شرایط تورمی عملی نیست چرا که 
وقتی بهای تمام شده کالایی بالا می رود شما نمی توانید آن را 
با دســتور کنترل کنید. برای مثال خودرو در چند ســال گذشته 
قیمت تمام شــده اش بالا رفته و شــما اصرار می کنید زیر قیمت 
تمام شده مال خود را به فروش برساند در حالی که برای تولید 
کننده و ســهامداران زیان می کنند.در قیمت گذاری دســتوری 
حتی مصرف کنندگان هم ضرر می کند چرا که وقتی تولید کننده 
قیمت خود را پایین بیاورد به ناچار مجبور است از کیفیت محصول 
خود بکاهد و خودش هم متضرر می شود.باید ریشه ها و علل و 

عوامل بالا رفتن قیمت و تورم کنترل شود تا قیمت افزایش پیدا 
نکند. اصلاح این موضوع ضرورت دارد. با دستور نمی شود این 
مســئله را کنترل کرد.وقتی شــما قیمت گذاری دستوری انجام 
می دهید عده ای هستند که با بهره برداری از برخی امکانات از 
رانت برخوردار می شوند. در این شرایط عدالت مورد انتظار لحاظ 
نخواهد شد.ما باید در مکانیزم بازار باید قاعده را روی عرضه و 
تقاضا حاکم کنیم. در بحث های تورمی نیز باید مدیریت و اصلاح 
تورمی صورت گیرد و علل کاهش و افزایش قیمت ها نیز کنترل 
شود. اینکه بخواهید با دستور این کار را انجام دهید امکان پذیر 
نیست.البته منکر نظارت نیستم. نظارت باید صورت گیرد و قاعده 
مند باشد اما این قاعده نباید خلاف قاعده بازار باشد. قواعد باید 
به نحوی باشد که ما را به مکانیزم بازار نزدیک کنید.ما در حوزه 

ارز به قیمت گذاری توافقی روی آوردیم اما عملًا در بازار توافقی 
اگر قیمت گذاری دستوری نباشد، به صورت شناور می توان بازار 
را کنترل کرد.حمایت های لازم باید در قیمت گذاری دستوری از 
اقشار آسیب پذیر باید صورت گیرد. یکی از مهمترین دغدغه ها 
همین است که اولًا به صورت کلان باید ریشه و عوامل افزایش 
قیمت خشکانده شود و به تورم توجه شود و ناترازی های منجر 
به آن کنترل شود و اقشار آسیب پذیر در قالب یارانه ها حمایت 
مــورد بهتــر قرار گیرند.نظارت در این حوزه باید صورت گیرد اما 
قواعد باید به طریقی باشد که به بازار آسیب نرساند و ما باید کار 
را به سمتی ببریم که جایگاه دولت که نظارت، هدایت و راهبری 
است باید حفظ شود و از تصدی گری فاصله گیرد و امور به بخش 

خصوصی واگذار شود.
حانیه سراج
روزنامه نگار

شنبه
15 دی ماه 1403 

سال هفتم
شماره 387
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ماجرای ساخت دیوار ۳ هزار متری در ساحل بندر کنارک چیست؟

دیـوار مـرموز!

امکانات 
لازم برای 
انجام برخی 
آزمایش های 
پیچیده در 
کشور وجود 
ندارد. به 
همین دلیل، 
نمونه ها باید به 
آزمایشگاه های 
معتبر در اروپا 
و حتی بعضی 
کشورهای 
آسیایی 
ارسال شود. 
این موضوع 
هزینه های 
اضافی 
مانند ارسال 
بین المللی 
و تحلیل 
تخصصی را به 
مشتری تحمیل 
می کند

عی
ما

جت
ا گزارش

گروه اجتماعی: طی ســالهای اخیر وضعیت سلامت 
مــردم همگام با گرانی هــای نرخ ارز وارد چالش های 
بیشــماری شده اســت به طوریکه هزینه های درمان 
بالاخص در بیماری های خاص ســر به فلک کشــیده 
اســت و بســیاری از مردم از پس هزینه های درمانی 

برنمی آیند.
به گزارش »تدبیر تازه«، در یکی از موارد و در حالی که 
بسیاری از خانواده ها توان مالی برای انجام آزمایش های 
دی ان ای را ندارنــد، مراکــز آزمایشــگاهی در تهران 
هزینه های این خدمات را به دلار و با نرخ روز محاسبه 
می کنند. این شــیوه هزینه گذاری، ســلامت و آینده 

بسیاری از افراد را در هاله ای از ابهام قرار داده است.
در سال های اخیر، هزینه انجام آزمایش های دی ان ای 
در تهران به طور چشم گیری افزایش یافته است. برخی 
از مراکز آزمایشــگاهی، بــا دریافت مبالغی معادل ۳۰ 
میلیون تومان یا بیشتر، هزینه ها را بر اساس نرخ روز دلار 
محاسبه می کنند. این در حالی است که بسیاری از این 
نمونه ها برای تحلیل به خارج از کشور ارسال می شوند.

پرداخت های دلاری در آزمایشگاه های تهران ��
برخی آزمایشــگاه های تهران، به دلیل وابســتگی به 
تجهیــزات و کیت هــای وارداتی، هزینه های خدمات 
خــود را به صورت دلاری از مراجعان دریافت می کنند. 
این روش پرداخت، به ویژه با توجه به نوســانات مداوم 
نرخ ارز، فشار مالی زیادی بر خانواده ها وارد کرده است. 
در برخــی مــوارد، حتی اگر مراجعان بخواهند هزینه را 
به صورت اقســاطی پرداخت کنند، مبلغ هر قســط بر 
اســاس نرخ روز دلار محاسبه می شود. به این ترتیب، 
اگر نرخ دلار در زمان پرداخت قسط ها تغییر کند، مبلغ 
باقی مانده نیز با نرخ جدید محاســبه خواهد شــد. این 
شــرایط موجب می شود که هزینه ها به شدت غیرقابل 
پیش بینی و تحت تأثیر نوســانات ارزی قرار گیرد، که 
بسیاری از افراد را از انجام آزمایش منصرف کرده است.

ارسال نمونه ها به خارج از کشور؛ چالشی دیگر ��
عــلاوه بر هزینه های بــالا، برخی مراکز به دلیل نبود 

امکانات و تجهیزات پیشرفته در داخل کشور، نمونه های 
آزمایش دی ان ای را برای تحلیل به آزمایشــگاه های 
خارجی ارســال می کنند. این فرآیند نه تنها هزینه ها را 
افزایش می دهد، بلکه زمان دریافت نتایج را نیز به طور 

قابل توجهی طولانی تر می کند.
امکانــات لازم برای انجام برخی آزمایش های پیچیده 
در کشــور وجود ندارد. به همین دلیل، نمونه ها باید به 
آزمایشگاه های معتبر در اروپا و حتی بعضی کشورهای 
آسیایی ارسال شــود. این موضوع هزینه های اضافی 
مانند ارسال بین المللی و تحلیل تخصصی را به مشتری 

تحمیل می کند..«
بــرای بســیاری از مراجعــان، این زمــان طولانی و 
هزینه های بالا غیرقابل تحمل اســت. بسیاری از افراد 
برای مســائل حقوقی مانند اثبات نســب یا تشخیص 
بیماری هــای ژنتیکی فــوری به نتایج این آزمایش ها 
نیاز دارند و تأخیر در دریافت نتایج می تواند پیامدهای 

جدی به همراه داشته باشد.
نبود تعرفه گذاری مشخص برای خدمات ژنتیک ��

یکی از مشکلات اساسی در این حوزه، نبود تعرفه گذاری 
مشخص برای خدمات ژنتیک در کشور است. به گفته 
کارشناســان، این مســئله باعث شــده است که هر 
آزمایشگاه بر اساس سیاست های داخلی خود، هزینه ها 
را تعییــن کند کــه در نهایت منجر به افزایش بی رویه 
قیمت ها شــده اســت. این فقدان نظارت و شفافیت، 
مشکلات زیادی را برای مراجعان به وجود آورده است.
در کشورهای دیگر، تعرفه های مشخصی برای این نوع 
خدمات وجود دارد که توسط دولت یا نهادهای نظارتی 
تعیین می شــود. اما در ایران، نبود این چارچوب باعث 
شــده است که هر آزمایشگاه به صورت مستقل عمل 
کند و این وضعیت به ویژه در شرایط اقتصادی کنونی 

برای مردم نگران کننده است.«
ابعاد اجتماعی و اقتصادی مشکل ��

افزایــش هزینه های آزمایش هــای دی ان ای و نبود 
تعرفه های مشخص، پیامدهای اجتماعی و اقتصادی 

متعددی به دنبال داشــته اســت. بسیاری از خانواده ها 
به دلیل عدم توانایی در پرداخت هزینه ها، از انجام این 
آزمایش ها صرف نظر می کنند. این مسئله می تواند به 
پیچیدگی بیشتر پرونده های حقوقی، تأخیر در تشخیص 
بیماری هــای ژنتیکــی یا حتی افزایــش اختلافات 

خانوادگی منجر شود.
از ســوی دیگر، این هزینه ها بر دوش قشــر متوســط 
و کم درآمد جامعه ســنگینی می کند. بســیاری از افراد 
مجبورند بــرای تأمین هزینه ها، از پس اندازهای خود 
استفاده کنند یا حتی وام بگیرند. در این شرایط، پرداخت 
دلاری و نوسانات ارز فشار مضاعفی بر این خانواده ها 

وارد می کند.
 عوامــل اصلی افزایــش هزینه ها: عوامل متعددی در 
افزایــش هزینه های آزمایش های دی ان ای در تهران 
نقش دارند. در ادامه به برخی از مهم ترین این عوامل 

اشاره می کنیم:
۱- وابســتگی به تجهیزات وارداتی: بیشتر تجهیزات، 
مــواد و کیت های مــورد نیاز برای انجام آزمایش های 
دی ان ای از خارج از کشور وارد می شوند. افزایش نرخ 
ارز و مشــکلات واردات، هزینه ها را به شــدت افزایش 

داده است.
۲- کمبود زیرســاخت های تخصصــی داخلی: نبود 
آزمایشگاه های مجهز و پیشرفته در داخل کشور باعث 
شــده است بســیاری از نمونه ها برای تحلیل به خارج 
از کشــور ارســال شوند. این فرآیند هزینه های اضافی 

ایجاد می کند.
۳- نبود نظارت و تعرفه گذاری مشخص: نبود چارچوب 
نظارتی و تعرفه های معین برای خدمات آزمایشگاهی 
باعث شده است که قیمت ها بدون هیچ کنترلی افزایش 

یابد.
۴- نوســانات نرخ ارز: نوسانات مداوم نرخ ارز در ایران 
به طور مستقیم بر هزینه های خدمات آزمایشگاهی تأثیر 
گذاشته است. این مسئله به ویژه در پرداخت های دلاری 

مشکلات جدی ایجاد کرده است.

راه حل های پیشنهادی: برای کاهش هزینه ها و تسهیل 
دسترسی عموم مردم به خدمات ژنتیکی، پیشنهادهای 
متعددی مطرح شده است که در ادامه به برخی از آن ها 

اشاره می کنیم:
۱- تعیین تعرفه های مشخص : نهادهای مربوطه باید 
با تعیین تعرفه های شفاف و معین، از افزایش بی رویه 
هزینه ها جلوگیری کنند. این اقدام می تواند شفافیت را 

در این حوزه افزایش دهد.
۲- حمایت از واردات تجهیزات آزمایشــگاهی: دولت 
می توانــد بــا کاهش تعرفه های گمرکی و تســهیل 
واردات تجهیــزات و کیت های مورد نیاز، هزینه های 

آزمایشگاه ها را کاهش دهد.
۳- ایجــاد زیرســاخت های تخصصــی داخلــی: 
ســرمایه گذاری در ایجــاد و تجهیز آزمایشــگاه های 
پیشــرفته می تواند نیاز به ارســال نمونه ها به خارج از 

کشور را کاهش داده و هزینه ها را کم کند.
۴- ارائه تسهیلات مالی به آزمایشگاه ها: دولت می تواند 
با ارائه تسهیلات مالی به مراکز آزمایشگاهی، فشار مالی 

ناشی از وابستگی به ارز را کاهش دهد.
۵- آگاهی رســانی و شــفافیت: اطلاع رسانی به مردم 
درباره هزینه های واقعی آزمایش های دی ان ای و نحوه 
محاســبه آن ها می تواند به کاهش سوءاســتفاده های 
احتمالــی کمــک کند.به گــزارش »تدبیــر تازه«، 
آزمایش هــای دی ان ای به دلیــل هزینه هــای بالا و 
پرداخت دلاری به یکی از چالش های جدی در تهران 
تبدیل شده اند. وابستگی به تجهیزات وارداتی، ارسال 
نمونه ها به خارج از کشور و نوسانات ارز از جمله عواملی 
هســتند که این هزینه ها را افزایش داده اند. برای حل 
این معضل، لازم است سیاست گذاری های مناسبی در 
زمینه کاهش هزینه ها، تعرفه گذاری مشخص و ایجاد 
زیرســاخت های داخلی انجام شود. تنها با اجرای این 
اقدامــات می تــوان از پیامدهای اقتصادی و اجتماعی 
این مشــکل کاســت و دسترســی عموم مردم به این 

خدمات را تسهیل کرد.

گزارش

گروه اجتماعی: دانش آموزان ایرانی از کشــورهای منطقه 
عقب تر هســتند و در میان کشــورهای جهان جایی در 
انتهای جدول قرار دارند، این تقریباً خلاصه نتایج آزمون 
بین المللی تیمز )TIMSS( در سال ۲۰۲۳ است، آزمونی 
که هر چهار سال یک بار در زمینه های ریاضیات و علوم 
در پایه های چهارم و هشتم برگزار می شود و بر روی سه 
حوزه دانستن، به کار بردن و استدلال تاکید دارد.در آزمون 
تیمز ســطح پیشرفته نمره ۶۲۵، سطح بالا ۵۵۰، سطح 
متوســط ۴۷۵ و ســطح پایین نمره ۴۰۰ است. در آزمون 
تیمــز ۲۰۲۳ دانش آموزان ایرانی در ریاضی پایه چهارم 
نمره ۴۲۰ و در ریاضی پایه هشــتم نمره ۴۲۳ را کســب 
کردند. همچنین دانش آموزان ایرانی در علوم پایه چهارم 
نمره ۴۳۲ و در علوم پایه هشتم نمره ۴۱۹ را کسب کردند.

جایگاه دانش آموزان ایرانی در آزمون تیمز ۲۰۲۳ ��
براساس گزارش نتایج آزمون، از کشورهای منطقه ترکیه، 
آذربایجان، ارمنســتان، کویت، عمان، قطر، عربستان، 
قزاقستان، ازبکستان و بحرین در ارزیابی شرکت داشتند. 
ایران از ۵۸ کشــور شــرکت کننده در ریاضی پایه چهارم 
در رتبه ۵۳ قرار گرفت که تمام کشورهای منطقه به جز 
عربستان سعودی عملکرد بهتری نسبت به ایران داشتند. 
همچنین ایران از ۵۸ کشــور شرکت کننده در علوم پایه 

چهارم در رتبه ۴۹ قرار گرفت و کشورهای عمان، ترکیه، 
امارات، ارمنســتان، قطر، قزاقســتان و بحرین عملکرد 
بالاتری نســبت به ایران داشــتند. همچنین ایران از ۴۴ 
کشور شرکت کننده در ریاضی پایه هشتم رتبه ۳۱ را کسب 
کرد و کشــورهای ترکیه، امارات، آذربایجان، قزاقستان، 
قطر و بحرین عملکرد بالاتری را نسبت به ایران داشتند.

وقتی کتاب خواندن جای خود را محتوای به فضای  ��
مجازی می دهد

این که چرا رتبه دانش آموزان ایرانی در آزمون بین المللی 
تیمز پایین بود دلایل مختلفی می تواند داشــته باشــد، 
جدا از دلایل صرفاً آموزشــی ماجرا مانند کیفیت منابع 
درســی و آموزشــی در مدارس ایران می شود به دلایل 
جامعه شــناختی این مســئله هم اشاره کرد، مواردی که 
ســامان سلامیان، مدرس و کارشــناس آموزش به آن 
تاکید دارد.ســلامیان در گفت وگویــی با خبرآنلاین با 
تاکید بر دلایل جامعه شناسی نتایج دانش آموزان ایرانی 
در آزمــون تیمز می گوید: »افزایش اســتفاده از فضای 
مجازی و رسانه های سرگرمی محور باعث کاهش زمان 
و تمرکز کودکان و نوجوانان بر آموزش مفید شده است 
همچنیــن در دهه های اخیر، کتاب خوانی و مطالعه آزاد 
در میان کودکان، نوجوانان و حتی بزرگســالان کاهش 

یافته اســت. این مســئله بر مهارت های خواندن و درک 
مطلب تأثیر منفی گذاشته است.«او بیان می کند: »توزیع 
ناعادلانه منابع آموزشی، معلمان متخصص کلاس های 
تقویتی خارج از مدرسه و زیرساخت ها بین مناطق مختلف 
)شهری و روستایی یا مناطق مرفه و محروم( منجر به افت 
کیفیت آموزش برای بخش بزرگی از جامعه شده است. 
این نابرابری به ضعف در یادگیری علوم پایه مانند ریاضی و 
خواندن ونوشـتن منجر می شود. همچنین مدارس خاص 
در کلان شــهرها بیشتر از مدارس دولتی امکانات دارند، 
که این موضوع باعث می شــود اکثریت دانش آموزان به 

آموزش باکیفیت دسترسی نداشته باشند.«
این کارشــناس می گوید: »خانواده هایی که با مشکلات 
اقتصــادی مواجه اند، توان مالی بــرای تأمین نیازهای 
آموزشــی )مانند کتاب، معلم خصوصی، یا دسترسی به 
فناوری های آموزشــی( ندارند. این وضعیت بر یادگیری 
کــودکان تأثیر منفی می گــذارد. در برخی از خانواده ها، 
دانش آموزان مجبور به کار کردن هستند، که این موضوع 

فرصت یادگیری آن ها را محدود می کند.«
دانش آمــوزان آینده روشــن برای خودشــان  ��

نمی بینند
ســلامیان ادامه می دهــد: »جامعه ایران به جای تأکید بر 

یادگیری واقعی و مهارت آموزی، بیشتر بر دریافت مدرک و 
نمره تمرکز داشته است و این نگرش سبب شده دانش آموزان 
و حتی معلمان به عمق مفاهیم آموزشی توجه کمتری داشته 
باشــند. وضعیت اقتصادی و اجتماعی نامناسب می تواند 
انگیــزه دانش آموزان بــرای یادگیری را کاهش دهد، چرا 
که آن ها آینده ای روشــن برای خود نمی بینند. تأکید زیاد 
بــر آزمون کنکور و نادیــده گرفتن یادگیری مهارت های 
پایــه، تمرکز دانش آمــوزان را از موضوعات بنیادی مانند 
ریاضــی یا خواندن منحرف می کند. در ســال های اخیر، 
برخی از ارزش های اجتماعی به سمت مشاغل پردرآمد و 
مهارت های سریعاً قابل اجرا )مانند تجارت یا فناوری های 
کاربردی( متمایل شده اند. در نتیجه، ارزش یادگیری علوم 

پایه مانند ریاضی کاهش یافته است.«
کاهش اعتماد به آموزش رسمی در مدرسه ها ��

او می گویــد: »بی اعتمادی خانواده هــا و دانش آموزان 
به کیفیت آموزش رســمی باعــث کاهش انگیزه برای 
یادگیری در مدارس شده است. کاهش سرمایه اجتماعی، 
یعنی اعتماد و همکاری میان خانواده ها، معلمان و جامعه، 
باعث تضعیف فرایند یادگیری شده است. معلمان نیز در 
جامعه جایگاه مطلوبی ندارند و این مســئله بر انگیزه و 

عملکرد آن ها تأثیر منفی گذاشته است.«

شکاف اقتصادی تهدیدی برای دانش آموزان
 برخی دانش آموزان در ایران مجبورند کار کنند

درآمد به 
ریـال 
درمـان به دلار

 »تدبیر تازه « از مشکلات 
پیش روی حوزه سلامت در  کشور 
گزارش می دهد

گروه اجتماعی: رئیس پلیس فتا پایتخت از کشف انبارهای غیرمجاز 
داروهــای کمیاب و نایاب بدون رعایت شــرایط نگهداری خبرداد 
وگفت: برخی داروهای تاریخ گذشــته با برچســب تاریخ جدید در 
فضای مجازی به فروش می رسند. این موضوع به طور مستقیم بر 
سلامت جامعه تأثیر می گذارد و مشکلات فراوانی را برای بیماران 

ایجاد می کند.
سردار داود معظمی گودرزی در گفتگو با مهر گفت: یکی از دغدغه های 
اصلی پلیس، وجود داروهای تاریخ گذشته و داروهای برچسب گذاری 

شده است و در حالی که تاریخ انقضای آن ها به پایان نرسیده است، 
اما واقعاً نمی توان به کیفیت و اثرگذاری آن ها اطمینان داشت.

وی افــزود: یکی از مشــکلات عمــده در این زمینه، ورود داروهای 
قاچاق به کشور و شرایط نگهداری داروها است. بسیاری از این داروها 
در شــرایطی نگهداری می شــوند که به هیچ وجه با استانداردهای 
بهداشتی و دمایی مشخص شده برای حفظ کیفیت و اثرگذاری داروها 
همخوانی ندارد. به عنوان مثال، برخی داروها مانند انسولین باید در 

دمای بین ۵ تا ۱۰ درجه سانتی گراد نگهداری شوند.

ســردار گودرزی گفت: پلیس فتا همچنین اقدام به کشــف بیش 
از ۱۱۰ هزار قلم انواع و اقســام دارو کرده اســت. این داروها شــامل 
داروهای کمیاب و نایاب، داروهای تاریخ گذشته و داروهایی هستند 
که ممکن است در چرخه های رسمی به سختی یافت شوند، به ویژه 
داروهای بیماران سرطانی. بررسی ها نشان می دهد که برخی از این 
داروها به صورت قاچاق وارد کشــور شــده اند یا از چرخه های رسمی 
خارج گشــته اند. این امر نیازمند تحقیقات دقیق تر و اقدامات قاطع 

در این زمینه است.

رئیس پلیس فتا هشدار داد

فروش داروهای تاریخ گذشته با برچسب جدید در فضای مجازی

گروه اجتماعی: از حدود سه سال پیش، شهرداری کُنارَک اقدام به سنگ ریزی 
و خاک ریــزی در حریــم ۶۰ متری دریای عمان در منطقه کنارک و اســتحصال 
اراضی ساحلی کرد و ساخت یک دیواره ساحلی به طول ۳ هزار متر و عرض حدود 
۸۰ متر در ساحل شهر بندری کنارک در استان سیستان و بلوچستان را در دستور 

کار خود قرار داد.
اگرچه هدف از ساخت این دیواره »جلوگیری از سیلاب، طوفان، سونامی و همچنین 
مبارزه با قاچاق« اعلام شده بود، اما کارشناسان محیط زیست از همان ابتدا تا کنون 
معتقدند که ساخت این دیواره آسیب جبران ناپذیری را به اکوسیستم دریایی کنارک 
وارد می کند و هیچ یک از ادعاهای مطرح شــده برای ســاخت دیواره دلیل موجهی 

برای تخریب زیست بوم دریایی کنارک نیستند.
عباس محمدی، فعال محیط زیســت و مدیر گروه دیده بان کوهســتانِ انجمن 
کوه نوردان ایران، در گفتگو با خبرآنلاین، هدف و انگیزه از ســاخت این دیواره را 
اینگونه بیان می کند: »یک دلیل آن تصاحب زمین است؛ که در این مورد خاص، 
نه در حریم دریا بلکه در داخل دریا پیشروی کرده اند. بدیهی است که این مساحت 
متصرفه، به زمین های تحت تملک شهرداری اضافه می شود؛ آن هم با یک روش 

غیرقانونی و در واقع با تجاوز به طبیعت.
توجیه دیگر برای ساخت این دیواره، جلوگیری از سیل و سونامی است. اتفاقاً اگر 
جایی در خطر ســونامی اســت، باید در ساخت وســاز عقب نشینی صورت بگیرد نه 
اینکه شــما به دل خطر بروید. این همان دروغی اســت که وزارت نیرو هم خیلی 
مواقع راجع به رودخانه ها می گوید؛ که مثلًا هدف از سدســازی یا بتن ریزی کنارهٔ 
رودخانه ها این است که اگر سیل آمد، خسارات آن کاهش یابد. در صورتی که این 
حرف اصلًا منطقی نیســت. دســت اندازی به سرمایه های بین نسلی، یک عارضه 
بیمارگونه است و هیچ توجیهی هم ندارد. هم چنین گفته می شود این اقدام با انگیزه 
رونق گردشگری صورت گرفته، اما این پروژه ناسالم، ضمن نابودی ساحل زیبای 

منطقه عملًا فعالیت های گردشگری و صیادی را مختل کرده است.«
تجرِّی در خلاف؛ الگوی مخرب کنونی ��

محمدی می گوید: »متأسفانه به دلیل ناامن بودن فضای اقتصادی و نبود شیوه های 
تولید مناســب و اصولی در کشــور ما، سازمان ها و مدیران با استفاده از دارایی های 
بین نسلی و به قیمت افزایش فقر مردم و فشار نامتوازن به طبیعت، دوره حاکمیت شان 
را سپری می کنند و صاحب قدرت و ثروت می شوند. ما علاوه بر تصاحب و مصرف 
ســرمایه های ملی، با پدیده »تجری در خلاف« هم مواجه هســتیم. پروژه مذکور، 
طبق مصوبه آزادسازی سواحل در دولت سیزدهم، برنامه سوم توسعه، نظر نمایندگان 
مجلس، نظر صدها صیاد و حتی نظر اداره بنادر و محیط زیســت -که اساســاً باید 
مجوز دسترســی به دریا را بدهند- خلاف قانون اســت. این قضیه خیلی تراژیک 
است؛ یعنی برای انجام این کار، چندین نهاد که باید مجوز صادر کنند، با این قضیه 

مخالف هستند، ولی کار همچنان دارد پیش می رود.«
او توضیح می دهد: »مدت هاست که نهادهای گوناگون، سازمان ها و بعضی از افراد 
در انجام جرم و خلاف جری شده اند و بدون توجه به موازین قانونی کاری را پیش 
می برند. این یعنی ما با توجه به همین مورد مشخص »کنارک«، با پدیده اجتماعی 
فروپاشــی بنیان قانونی هم روبه رو هســتیم. اگر برخوردی با عمل خلاف صورت 
نگیرد، برای دیگران الگو می شود؛ کما اینکه این مورد خاص الگو شده است و ما 
سواحل شمال را به کلی از دست داده ایم، شاید از ساحل طبیعی، فقط بخش کوچکی 

در میانکاله باقی مانده باشد.«
محمدی عنوان می کند: »یکی از علل تجری در تخلفات، برخورد ضعیف و کوتاهی 
قوه قضاییه است. مدیرکل محیط زیست استان سیستان و بلوچستان یک بار حرف 
خوبی زد؛ گفت ما آمدیم به دستگاه قضایی شکایت کردیم، به اداره بنادر گفتیم ما 
نمی توانیم جلوی شهرداری را بگیریم، دستگاه قضا باید این کار را بکند. ما اعلام 
کردیم که آن ها برای ساختن دیوار ساحلی مجوز محیط زیست ندارند و این کار خلاف 
است ولی خودمان که نمی توانیم جلوی آن را بگیریم. این حرف منطقی و درست 
است. یعنی دستگاه های دیگر، در رأس آن ها قوه قضاییه، باید با شدت و قاطعیت 
با خلاف های محیط زیســتی برخورد کنند ولی متأســفانه گویا در دستگاه قضایی 
تجاوز به طبیعت و دارایی های عمومی را خیلی مشکل جدی و بزرگی نمی دانند و 
با کسانی که در این زمینه خلاف می کنند خیلی مدارا می شود. اگر برخورد قاطعی 
صورت گیرد، این ســازه به کلی تخریب شــود و مقاماتی که خلاف کرده اند زندان 
بروند و مجازات حقیقی برای آنها اعمال شود، این قبیل کارها دیگر تکرار نمی شود.

ولی متأسفانه تخلف عمومیت پیدا کرده و شیرازهٔ اجتماع را از هم گسیخته است؛ 
انگار حاکمیت بر ســرزمین دارد از بین می رود. یک معضل اجتماعی با آن روبه رو 
هســتیم، همین تبدیل حکومت به دولت بی اقتدار اســت. ما دولتی داریم که بر 
سرزمین حکمروایی نمی کند و این پدیده بسیار خطرناکی است. حکمروایی فقط 
این نیست که ارتش داشته باشیم، بلکه حاکمیت صحیح در این معنا می شود که 

بتوانیم قانون را به درستی اعمال کنیم.«
نابودی زیست بوم ساحل کنارک؛ خطری نزدیک ��

در صورت تداوم ساخت این دیوار و تکمیل این پروژه، بی شک اکوسیستم منطقه 
دچار آسیب ها و مشکلاتی می شود. عباس محمدی ضمن برشماردن این مشکلات 
می گوید: »صد متر اول دریا، ۹۰ درصد تنوع زیســتی را دارد و اکثر زاد و ولدها در 
اینجا صورت می گیرد. با تداوم این ساخت و ساز، جمعیت آبزیان شامل ماهی ها، 
پستانداران آبزی، مانند وال ها، و تمام موجوداتی که برای تخم ریزی و زاد و ولد به 
قسمت های ساحلی می آیند، رو به انحطاط می رود. به عبارتی، ساخت یک دیواره 
با این مســاحت، وضعیت طبیعی ســاحل را برهم می زند و به تدریج محیط زیست 
دریایی به کلی از بین می رود. کما اینکه نسل خیلی از ماهیان خلیج فارس و دریای 
عمان از بین رفته، مثلًا شــما دیگر ماهی حلوای قرمز در دریای جنوب نمی بینید؛ 
که یکی از مهم ترین دلایلش همین تجاوزات به حریم دریا و ســواحل و آلودگی 

ناشی از آن است.«
او اضافه می کند: »بلای دیگری که این دیوار ســر دریا خواهد، انباشــت فاضلاب، 

پسماند، زباله و ورود آنها به دریاست.«
دیواره ساحلی؛ یک تهدید اجتماعی و اقتصادی جدی ��

پروژه ساخت دیواره ساحلی در کنارک، علاوه بر مشکلات زیست محیطی، صدماتی 
هم به اقتصاد و معیشــت صیادان وارد خواهد کرد، کما اینکه در طول این ســال ها 

صیادان بسیاری مخالفت خود را در قالب امضا و نامه ابراز داشته اند.
امضای جمعی از صیادان مخالف این پروژه ��

محمدی در این خصوص اشاره می کند: »وجود این دیوار مرتفع به مثابه مانعی است 
که تردد آسان قایق ها در ساحل و دریا را سلب می کند. وقتی قایق می خواهد وارد 
ســاحل یا آب شــود، پشت این دیوار گیر می کند یا وقتی افراد می خواهند از ساحل 
روی قایــق برونــد، بایــد از یک دیوار بپرند. این یعنی یک اختلال کامل در عبور و 

مرور؛ که جنبه اجتماعی هم دارد.
مورد دیگر آســیب اقتصادی ای اســت که زندگی صیادان را تهدید می کند. تأثیر بر 
جمعیت آبزیان، در نهایت منجر به آسیب به معیشت صیادانی می شود که از طریق 
صید در این منطقه ارتزاق می کنند. هم چنین با ساخت وساز در ساحل، این منطقه 
برای آبزیان ناامن و آلوده می شود و دیگر زاد و ولدی در آن صورت نخواهد گرفت. 

این اتفاق ضربه بزرگی به اقتصاد محلی وارد می کند.«

محمد جواد خلیلی
روزنامه نگار
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»تدبیر تازه« طی مصاحبه ای با حســن محتشم، عضو 
هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران در مورد افزایش 
فقر مسکن و تأثیرات آن بر اقشار ضعیف، به بررسی علل 
افزایش قیمت ها در بخش مســکن، تأثیرات این امر بر 
مردم کم درآمد، نقش دولت در کاهش فقر مســکن و 
راهکارهای ممکن در این زمینه پرداخته است. بی تردید 
افزایش فقر مسکن یکی از چالش های جدی کشور است 
کــه نیازمند برنامه ریزی دقیق و توجه به نیازهای افراد 

ضعیف جامعه می باشد که در ادامه به آن می پردازیم.
حســن محتشم عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان 
تهران و رئیس کمیســیون صنعت احداث کانون عالی 
کارفرمایــی، در گفتگو با »تدبیر تازه« پیرامون افزایش 
رشــد فقر مطلق مســتأجران، گفت: در واقع از سال ۹۷ 
تاکنون شــاهد رشد قیمت مسکن به صورت تصاعدی 
بودیم، طی این ســال ها به طور مســتمر رشد افزایش 
قیمت ها به شدت درآمد مردم را در حوزه مسکن تحت 

تأثیر قرار داده است.
وی در ادامه با بیان اینکه اقشــار ضعیف مردم توانایی 
خرید مســکن را ندارند و به اجاره نشینی روی آورده اند، 
تاکید کرد: در واقع اقشار ضعیف جامعه به دلیل افزایش 
قیمت ها توانایی خرید مســکن را از دســت داده اند و به 
اجاره نشــینی روی آورده اند، بدیهی اســت که سرمایه 
آن ها طی ۵ تا ۶ سال اخیر برای پرداخت اجاره ها صرف 
شده است و در حال حاضر حتی نمی توانند اجاره نشینی 
خــود را در شــهرهای بزرگ ادامه دهنــد و بر اثر تورم 
بالای هزینه ها و عدم تناسب آن با درآمد مستأجران از 
مناطق مرغوب به متوســط، و از متوسط به پایین ترین 
مناطق شهر و حاشیه نشینی نقل مکان کرده و یا بعضاً 
به روســتاها و دهات کوچ کرده اند، که این امر منجر به 

مهاجرت معکوس شده است.
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه ســازان تهران در ادامه 

افزود: طی این ســال ها به دلیل اینکه اکثر درآمد اقشار 
فرودست صرف اجاره بها می شود، به دلیل عدم توانایی 
تأمین هزینه زندگی خود؛ بالاجبار به خانه های ســطح 
پایین و یا اشتراکی روی می آورند و یا در تابستان پشت 
بام ها را اجاره می کنند، متاسفانه اجاره بها کل درآمد مردم 
را به خود اختصاص داده و شــرایط زندگی را برای آنان 
بسیار سخت کرده است، عامل اصلی افزایش قیمت ها 
نیز دولت است چرا که با توجه به تورم که نوعی مالیات 

پنهان است، مردم دچار فقر می شوند.
محتشم در پاسخ به این سؤال که حقوق و دستمزد قشر 
ضعیف و کارگران متناسب با افزایش اجاره بها نیست، 
چــه راهکاری در این زمینه ارائه می کنید؟ به تدبیر تازه 
گفت: دولت متولی اداره کشــور اســت، باید به موازات 
افزایــش تــورم به همان میزان حقوق و دســتمزدها را 
افزایــش بدهــد، اما تورم ۴۰ درصد و افزایش حقوق ۲۰ 
الی ۲۵ درصدی منجر به تحمیل فقر به جامعه می شود، 
نه تنها شــرایط و کیفیت زندگــی نیز کاهش می یابد، 
بلکه زندگی مردم به ســمت و ســوی بد مسکنی سوق 
پیدا می کند که منجر به بزهکاری های اجتماعی، تغذیه 
نامطلوب و عدم کفایت آن برای زندگی روزمره هر فرد 
شــده و ســلامت مردم را تهدید می کند که هزینه های 
بهداشت و درمان نیز افزایش یافته و دولت باید به طور 
غیر مستقیم در این بخش هزینه کند.وی با بیان اینکه 
دولت می داند که تورم منجر به فقر در جامعه می شــود، 
گفت: متأســفانه افزایش تورم منجر به کاهش کیفیت 
زندگی و بهره وری مردم، ایجاد بی ثباتی اقتصادی و فقر 
و ناتوانی در تأمین تغذیه مناسب می شود. دولت باید از 
طریق برنامه ریزی و اجرای تدابیر مناســب، نه تنها از 
افزایش تورم و اثرات منفی آن در جامعه جلوگیری کند، 
بلکه وظیفه و مسئولیت اصلی خود را برعهده گیرد.رئیس 
کمیسیون صنعت احداث کانون عالی کارفرمایی در پاسخ 

به این سؤال که چه اقداماتی از سوی وزارت کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی برای رفع فقر مسکن در کشور به خصوص 
برای خانوارهای کم درآمد در نظر گرفته شــده؟ ادامه 
داد: بنده معتقدم اینگونه اقدامات بیشتر مرتبط با هیئت 
دولت است وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی وظایفی را 
بر عهده دارد که در چارچوب و حیطه کاری خود اســت 
و به عنوان یک مُسَکن بخشی از مشکلات کارگری و 
افراد کم درآمد را برطرف می کند، اما واقعیت این است 
که دولت با مشکلات بسیار زیادی مواجه است.محتشم 
بــا بیان اینکه دولت باید با برنامه ریزی لازم درآمدها را 
افزایش دهد، افزود: افزایش درآمد مستلزم گرفتن مالیات 
از تمام اقشار مردم است، متاسفانه بنیادها و نهادهایی در 
سطح کشور مالیات پرداخت نمی کنند و بخش عمده ای از 
اقتصاد کشور هم در اختیار آنان است که منجر به کاهش 
کارایی دولت می شود.وی با بیان اینکه دولت برای تأمین 
درآمد، به فروش نفت می پردازد اما علاوه بر وزارت نفت، 
دســتگاه های دولتی دیگری نیز وارد بازار فروش نفت 
می شوند که این تداخل و موازی کاری ها منجر به کاهش 
توانمندی دولت برای انجام اقدامات اساســی در کشور 
می شود، افزود: وزارت کار، رفاه و تعاون اجتماعی باید در 
زمینه ایجاد اشتغال و ارتقاء زندگی مردم نقش مؤثری را 
ایفا کند، اما مسئولیت خود را نسبت به تعهدات به خوبی 
بــه اجرایــی نکرده و در حوزه رفاه اجتماعی نیز پرداخت 
یارانه به عنوان یک مُسَکن برای افراد کم درآمد و ضعیف 
عمل می کند، اما در واقعیت اقدامی اشتباه است.رئیس 
کمیســیون صنعت و احداث کانون عالی کارفرمایی، با 
تأکید بر ضرورت تک نرخی کردن ارز و تعیین قیمت ها 
بر مبنای آن، گفت: دولت باید با توجه به کلیه هزینه ها 
و در رابطــه بــا قیمت جهانی، ریال را ارزیابی کرده و به 
تناســب ارز جهانی نیز برای مردم حقوق و دســتمزد در 
نظر بگیرد تا مشکلات برطرف شود. اما به دلیل از بین 

رفتن رانت، نه تنها این اقدامات انجام نمی شود، بلکه به 
هر میزان که رانت وجود داشته باشد، مشکلات مشابه 
نیز ادامه خواهند داشــت. از طرفی در کشــور ما مسکن 
نسبت به بسیاری از کشورهای توسعه یافته گرانتر بوده و 
افزایش قیمت خودرو نیز بین ۳ تا ۱۲ برابر قیمت جهانی 
رشد یافته است، در حالی که مردم درآمد ریالی دارند. در 
کشورهای توسعه یافته، حقوق کارگران به ارزش ۱۲ تا 
۱۸ دلار در ساعت تعیین می شود، اما حقوق و دستمزد 
یک روز کارگران در کشور ما این مقدار نیست، بی تردید 
عدم تناســب قیمت مســکن یا اجاره بها و درآمد مردم، 

منجر به اشاعه فقر در کشور می شود.
وی در پاسخ به این سؤال که راهکار زودبازده و یا کوتاه 
مدت در مورد کاهش قیمت اجاره بها و یا مسکن چیست؟ 
تاکیــد کرد: در بخش مســکن، راهکارهای کوتاه مدت 
کارایی ندارند چرا که مسکن یک کالای وارداتی نیست 
و برای رسیدن به نتایج مطلوب نیاز به یک بازه زمانی ۳ 
تا ۴ ســاله دارد تا با برنامه ریزی مناســب به اقشار ضعیف 
جامعه کمک شــود. بهترین راهکار این است که وزارت 
راه و شهرســازی به شهرداری ها در سراسر کشور کمک 
کند تا اراضی درون شهری و حاشیه شهرها را با مشارکت 
بخش خصوصی، واحدهای مسکونی با متراژ ۳۵ الی ۶۰ 
متری و مشاعات کم ساخته و آن ها را با قیمت مناسب به 
افراد ضعیف جامعه اختصاص دهند و یا با وام های بانکی 
به آنان واگذار کنند.محتشــم در پایان خاطرنشــان کرد: 
وزیر راه و شهرسازی اقدام به ساخت نهضت ملی مسکن 
برای ســکونت مردم کرده است، اما بعید به نظر می رسد 
که سیستم بروکراسی حاکم بر وزارت راه اجازه تکمیل و 
ساخت چنین پروژه ای را بدهد، تا زمانی که دولت متولی 
این کار است و نتواند مدیران خود را برای ترک کار، عدم 
جوابگویی و ترک فعل پاســخگو کند؛ به نظر نمی رســد 

که شاهد اتفاقات تاثیرگذاری در بخش مسکن باشیم.
گزارش

 پس از گذشت سه سال از اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن، حالا 
شنیده می شود که برخی پروژه ها و به خصوص پروژه های نهضت ملی 
مسکن در پایتخت با شکست مواجه شده است. آن طور که گفته می شود، 
تخصیص نیافتن به موقع تسهیلات برای ساخت پروژه های نهضت 
ملی مسکن باعث تأخیر در روند اجرای پروژه ها، افزایش قیمت تمام 
شده ساخت و زیان هنگفت متقاضیان مسکن به خصوص دهک های 

پایین جامعه شده است.
آن طور که در آبان ماه امســال سرپرســت معاونت مسکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده بود، میانگین پیشرفت پروژه های 

نهضت ملی حدود ۲۰ درصد بوده است.
به گفته مسعود بیات منش، از زمان آغاز نهضت ملی مسکن، در بخش 
مســکن حمایتی حدود ۸۰۰ هزار واحد قرار دارد که ۲۰ هزار واحد به 
اتمام رســیده اســت و بین ۳۷۰ تا ۳۸۰ مسکن با بانک ها عقد قرارداد 

شده است و مابقی باید توسط بانک ها تأمین مالی شود.
او با اشــاره به پیشرفت های فیزیکی پروژه های نهضت ملی مسکن 
گفته بود: میانگین پیشرفت این پروژه ها در حدود ۲۰ درصد است که 
در دوره چهارساله دولت چهاردهم و در ۲ سال اول، پیشرفت پروژه ها 
بیشتر خواهد شد و عقد قراردادها تکمیل و به مردم تحویل داده می شود.
در این میان، مهدی زرقانی، دبیر کارگروه راهبری پروژه های اقدام و 
نهضت ملی مسکن انجمن انبوه سازان نیز گفته؛ پیشرفت پروژه نهضت 
ملی مسکن استان تهران تنها بین سه تا ۲۵ درصد بوده است. تأخیر در 
تخصیص تسهیلات بانکی و عدم اجرای تعهدات دستگاه های اجرایی 
نیز، این پروژه ها را به حاشــیه رانده اســت.البته بیات منش در نیمه آذر 
امسال اعلام کرده بود که پیگیر افزایش سرمایه بانک مسکن برای 
کمک به نهضت ملی مســکن هســتیم. او گفته بود: با توجه به قانون 
جهش تولید مسکن و ماده )۴( این قانون مبنی بر تخصیص ۲۰ درصد 
از تسهیلات شبکه بانکی به بخش مسکن و با توجه به تخصصی بودن 

این بانک در حوزه مســکن، برای اجرای طرح های حمایتی دولت در 
حوزه مســکن، کمک به افزایش توان اعتباری و مالی بانک مســکن 

امری ضروری است.
بیات منش متذکر شده بود: با علم به اهمیت افزایش توان تسهیلات دهی 
بانک مسکن و نیاز به افزایش سرمایه این بانک، دولت و مجلس در 
قوانین بودجه سال ۱۴۰۳ و قانون برنامه هفتم مجوز افزایش سرمایه 
ایــن بانــک را صادر کرده اند. بدین ترتیب که؛ در بند )ت( تبصره )۱۰( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۳ به منظور »تأمین بخشی از منابع مالی مورد 
نیاز جهت اجرای طرح های حمایتی مسکن، اصلاح ساختار مالی بانک 
مسکن، حل و فصل ناترازی این بانک جهت افزایش تسهیلات دهی 
در طرح های نهضت ملی مسکن« مجوز ردیف درآمدی و هزینه ای 
به مبلغ یک میلیون میلیارد ریال افزایش سرمایه بانک مسکن از طرق 
مختلف را صادر کرده است. علاوه بر این در جزء )۳( از بند )الف( ماده 
)۵۴( قانون برنامه هفتم نیز، مجوز افزایش سرمایه بانک مسکن صادر 
شده است.در این شرایط، اما حسن محتشم، عضو هیات مدیره انجمن 
انبوه سازان مسکن به تازگی هشدار داده است که وضعیت فعلی نهضت 
ملی مسکن شبیه به وضعیت طرح مسکن مهر است و قیمت گذاری 
دستوری و تورم موجب توقف پروژه های ملی مسکن می شود.به گفته 
او، اولویت وزارت راه و شهرســازی، تأمین مســکن دهک های یک تا 
سه است، بنابراین این قشر از جامعه امکانات اقتصادی ضعیفی دارند و 
از سوی دیگر نیز مجلس بودجه ای برای این حوزه تعیین نشده است، 
بر همین اساس آورده متقاضیان و وام بانکی پاسخگوی قیمت تمام 
شــده ساخت واحدهای مسکونی نیست. به عنوان مثال ساخت یک 
واحد ۷۵ متری نهضت ملی مســکن برای مصرف کننده بالای یک 
میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان هزینه دارد که از این مقدار برآورد شــده 
را ۵۵۰ میلیون تومان تسهیلات بانکی تأمین می کند و مابقی هزینه 
را باید متقاضی متحمل شود.در همین رابطه فرشید پورحاجت، دبیر 

کانون سراسری انبوه سازان مسکن در گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
درباره وضعیت پروژه های نهضت ملی مسکن می گوید: جالب است 
که این روزها همه دوســت دارند از ناترازی ها صحبت کنند، اما یک 
سیاســت گذاری در مجلس درباره احداث مســکن حمایتی و در قالب 
قانون جهش تولید مســکن اتفاق افتاد که این ناترازی ها را تشــدید 
کرد.وی با اشاره به این که اجرای این قانون از دولت گذشته آغاز شد، 
می افزاید: ایراد اساســی این اســت که ما در کشوری زندگی می کنیم 
که همواره تورم بازیگر اصلی فعالیت های اقتصادی اســت و ایرادی 
که به مسکن مهر گرفته می شد، این بود که قیمت ها به صورت ثابت 
تعریف شده بودند و ما معتقد بودیم که قیمت ها باید به صورت شناور 
باشد.دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن تصریح می کند: در طرح 
جهش تولید مسکن، باز هم همان قیمت شبه شناور و شبه ثابتی که 
در مسکن مهر بود را تجویز کردند؛ بدون در نظر گرفتن شرایط حاکم 
بر اقتصاد کشــور. همه دیدیم که چه تورم های وحشــتناکی در کشور 
طی ۳، ۴ سال گذشته رخ داده است.پورحاجت عنوان می کند: قیمت ها 
روزانه بالا می رفت و تورم هم اعداد و ارقام متفاوتی را به چشم می دید، 
اساساً برنامه ریزی برای تولید مسکن در کشور را دچار اختلال سنگین 
کرده است.دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن بیان می کند: سه 
سال وقت مردم کشور، سه سال وقت بخش خصوصی، سه سال وقت 
دولت که هر یک دقیقه اش، خدا می داند چه میزان هزینه ریالی برای 
مردم دارد، را گذرانیم و نتیجه آن هم همین آمارهایی است که مشاهده 
می شود.پورحاجت ادامه می دهد: با وجود این که شعارهای خیلی شیک 
و زیبایی داده می شد که سالی یک میلیون، بعد شد ۲ میلیون و بعد هم 
اعلام کردند ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد ســاخته می شــود، اما در مقام 
اجرا دیدیم که این ها شعارهایی بوده که ردوبدل شده است.وی تاکید 
می کند: ما هیچ راهی نداریم غیر از این که دولت به بخش خصوصی 
اطمینان کند، در بازارهای اقتصادی مداخله نکند و شــرایط را برای 

بخش خصوصی و مردم تســهیل کند که آن ها هم بتوانند راحت در 
فعالیت های اقتصادی حضور داشته باشند. وگرنه هر کاری کنند، باز 
هم در روی همین پاشــنه خواهد چرخید و با وجود این که از ســال ۸۸ 
دولت های مختلفی آمدند و مسکن های دولتی را برنامه ریزی کردند، 
اما خروجی آن، همینی است که ما با ۶ میلیون کمبود مسکن مواجه 
هستیم.دبیر کانون سراسری انبوه سازان گفت: ما باید آمار سال های 
۸۸ را مجدداً چک کنیم و ببینیم مداخله ای که دولت در بازار مسکن 
انجام داد، چه آسیبی به اقتصاد درون شهری وارد کرد، چه صدمه ای به 
بافت های کشور زد و چه شرایط سختی را برای قشر آسیب پذیر ایجاد 
کرد.پورحاجت افزود: شما به شهرهای جدید نگاه کنید که بدون ضابطه 
و بدون تفکر در بیابان ها ایجاد شد و از این موضوع درس عبرت بگیریم. 
ما مداخله مان را باید کمتر کنیم؛ چراکه پیش از این بخش خصوصی 
بدون مداخله دولت و بدون این که بخواهد تخلفی را انجام دهد، سالانه 
۸۰۰ هزار واحد مسکونی در کشور ایجاد می کرد، اما امروز با مداخلاتی 
که دولت در حوزه مسکن کرده، این ظرفیت ۸۰۰ هزار واحدی را من 
معتقدم دولت نابود کرده و به ۳۵۰ هزار واحد مسکونی رسانده است.

وی تصریح کرد: این بلاتکلیفی و سیاست گذاری هایی که دولت های 
مختلف و به طور خاص، مجلس دنبال کرده، باعث شــده که بالغ بر 
۱۰۰ درصد ظرفیت بخش خصوصی کشــور در حوزه مســکن از بین 
برود.دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن در پاسخ به این پرسش 
خبرآنلاین که قیمت تمام شده واحدهای نهضت ملی مسکن چقدر 
است؟ گفت: یک نرخی را دولت اعلام می کند و یک نرخی هم واقعی 
اســت که سازندگان می دانند.پورحاجت افزود: الان پروژه های تولید 
مسکن در نقاط مختلف کشور و استان های مختلف، قیمت پایه اش 
بالغ بر ۹ میلیون تومان است. اما این قیمت پایه است. ضرایب خاص 
به این قیمت افزوده می شود که در نهایت قیمت را در حدود ۱۱، ۱۲ 

میلیون تومان به صورت واقعی نشان می دهد.

سرنوشت شوم نهضت ملی مسکن
زنگ خطر ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن به صدا درآمد

 بازار مسکن
  در پیچ و خم 
رشد نرخ دلار

عضو هیات مدیره انجمن انبوه 
 سازان تهران در گفتگو با 
»تدبیر تازه« مطرح کرد:

حفظ، مراقبت و توجه به اقلیم خاک در هر منطقه باید با تدابیر مناسب و 
پرهیز از تخریب خاک صورت گیرد بنابراین مشکلات فرسایش خاک 
در شــهرها و جاده ها و نیاز به رفع آن در ایران به عنوان یک چالش 
اساسی برای آینده نزدیک مطرح شده است. وزارت راه و شهرسازی و 
وزارت نفت دو منشأ اصلی برای حل این مشکلات هستند که بر نقش 
مؤثر وزارت راه و شهرسازی در مدیریت و حل چالش های فرسایش 
جاده ها تاکید شــده اســت و این مهم نیازمند اختصاص منابع کافی 

و اجرای برنامه های مناسب برای بهبود و نگهداری جاده ها است.
بــه گزارش »تدبیر تازه«، از ســویی دیگــر تأمین منابع مالی برای 
پروژه های عمرانی از دیگر مشکلات اساسی وزارت راه و شهرسازی 
اســت که به دلیل وســعت این وزارتخانه، نیاز به مدیریتی با نگرش 
اســتراتژیک دارد تا با نقش ویژه در مدیریت وزارت راه و شهرســازی 
برنامه های مناسبی برای اجرای پروژه های حوزه راه، جاده ها، حمل 

و نقل ریلی و ساخت مسکن ارائه کند.
در کنار این موارد، مســئولان مســکن و شهرسازی باید برنامه های 
زمان بندی شده با توانایی مدیریت بالایی داشته باشد تاچالش های 
مرتبط با فرســودگی جاده ها از جمله نقص در نگهداری و تعمیرات، 
ترافیک و تردد بیش از حد، ناکارآمدی سیستم راهداری و سایر مسائل 
دیگر را در بازه زمانی معین به نتایج مطلوب برسانند. البته از نگاهی 
دیگر این چالش ها به عنوان یک فرصت برای بهبود مدیریت منابع 
و کاهش آسیب های زیست محیطی در نظر گرفته می شود. همچنین 
باید اهمیت حفظ و مدیریت منابع طبیعی و اقتصادی را در این زمینه 
مــد نظــر قــرار داد و بر نیاز به همکاری های دولت، صنعت و اجتماع 

برای حل این چالش ها تاکید کرد.
در همین راســتا ابراهیم نجفی اســتیلی نماینده مجلس شــورای 
اسلامی در گفتگو با »تدبیر تازه«، پیرامون اعتبارات مورد نیاز برای 
نگهداری شــریان های های اصلــی و جاده ها گفت: اعتبارات مورد 
نیــاز برای نگهداری شــریان های اصلــی و آن چیزی که در قانون 
بودجه می بینیم عملًا اعتباری بالغ بر ۴۰ همت است در حالی که بر 
اســاس استانداردهای موجود، اعتباراتی که برای نگهداری جاده ها 
نیاز داریم هزینه ای بالغ بر ۲۰۰ همت اســت که ما اعتبارات لازم را 

در این زمینه نداریم.
نماینده مردم آســتانه اشــرفیه در مجلس دوازدهم با بیان اینکه سال 
آینده ســالی عمرانی و بســیار مطلوب خواهد بود تاکید کرد: در سال 
۱۴۰۴ بــه دلیــل اینکه لایحه بودجه ای که دولت به مجلس ارائه داد 
بالغ بر ۴۸ درصد از فروش نفتی که عملًا وارد صندوق توســعه ملی 
می شد بوده است مقرر شد ۲۸ درصد در ابتدای کار بر اساس اجازه ای 
که رئیس جمهور از مقام معظم رهبری کسب کردند، برای پروژه های 

عمرانی هزینه شود.
نایب رئیس کمیســیون عمران در مجلس دوازدهم افزود: در واقع 
اختصاص ۲۸ درصد از فروش نفت که اعتباری بالغ بر ۵۵۰ همت را 
شــامل می شــود، دقیقاً همان مقداری است که در قانون بودجه سال 
۱۴۰۴ در نظر گرفته شده است. عملًا پولی که در بودجه مورد اشاره 
وجود دارد اوراقی است که وزارت اقتصاد هر ساله منتشر کرده و در حوزه 
عمرانی مورد استفاده قرار می گیرد. اما اختصاص ۲۸ درصد از فروش 
نفت برای پروژه های عمرانی انجام می شود و اوراق برای ۴ قسمت 

عمرانی مورد نظر اعضای کمیسیون مورد بررسی قرار می گیرد.
این نماینده مردم در مجلس دوازدهم با تاکید بر اینکه نمایندگان این 
اختیار را به سازمان راهداری داده اند تا در جاده هایی که مواد معدنی 
حمل می شود جدول را به صورت منظم بیاورند، یادآور شد: ۹ درصد 
بارنامه در نظر گرفته شــده میزان خســارتی است که در محورهای 
شــریانی جاده ها بر اســاس عبور مواد معدنی در بحث شــن، ماسه 
و ســنگ های معدنی در بخش های مختلف که خســارت می بینند، 
محاسبه شده و باید بخش جزئی را در بارنامه بیاورند از طرفی باقیمانده 

آن در بودجه سنواتی دیده شود.
نایــب رئیــس کمیســیون عمران با ارائه راهــکار در خصوص رفع 
بحران های زیر ســاخت ها به »تدبیر تازه« می گوید: راهکار همان 
چیزی اســت که ما در برنامه هفتم آورده ایم. در قانون تأمین مالی 
زیرســاخت ها برای تمامی موضوعاتی که در قانون بودجه ســنواتی 
با ۲۰ تبصره داریم منابع آن را تعریف کرده ایم. البته این اقدامات به 
منظور تسریع در اجرای پروژه ها، زیرساخت ها و بهبود شرایط اقتصاد 
کشــور اســت. همچنین با اختصاص اختیارات بیشتر به وزارت راه و 
شهرســازی، امکان بهبود و توسعه زیرساخت های شهری و مسکن 

در کشور فراهم می شود.
وی ضمن اشاره به اختیارات وزارت راه و شهرسازی در بودجه سنواتی، 
ادامه داد: در حوزه مسکن نیز این اختیار را در قانون بودجه سنواتی به 
وزارت راه و شهرســازی داده ایم که در حدود ۵۰ همت اقلام خود را 
با مطالبات قبلی پیمانکاران در حوزه روبنایی و زیربنایی نهضت ملی 
مسکن به فروش رسانده یا تهاتر کند.نایب رئیس کمیسیون عمران 
در مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر اعطای اختیارات به سازمان 
راهداری، خاطرنشان کرد: بنده معتقدم که این اختیار را باید عملًا به 
سازمان راهداری بدهیم تا سازمان ملی زمین و مسکن که متولی زمین 

در کشور است از درآمد مازاد فروش زمین در این حوزه اقدام کنند.
در نهایــت و بطــور کلــی برای رفع مســائل و چالش های مرتبط با 
فرســایش جاده ها، نیاز به اهمیــت اختصاص منابع کافی در جهت 
نگهداری و بهبود زیرساخت های حمل و نقل و تاکید بر برنامه ریزی 
منظم و مدیریت مناســب به عنوان راه حل های مؤثر برای حل این 
مشــکلات مشــخص شده است و بی تردید با اجرای این راهکارها و 
توجه به اصول بهینه سازی و مدیریت مناسب، می توان به کاهش و 
فرسایش جاده ها و همچنین بهبود وضعیت زیرساخت های حمل و 

نقل در کشور کمک های بهینه کرد.

 نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس دوازدهم در گفتگو با 
» تدبیر تازه« مطرح کرد :

جاده های ایران چشم  انتظار اعتبار
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 متأسفانه 
افزایش تورم 

منجر به 
کاهش کیفیت 

زندگی و 
بهره وری مردم، 
ایجاد بی ثباتی 

اقتصادی و 
فقر و ناتوانی 

در تأمین 
تغذیه مناسب 

می شود. دولت 
باید از طریق 
برنامه ریزی و 
اجرای تدابیر 
مناسب، نه 

تنها از افزایش 
تورم و اثرات 

منفی آن 
در جامعه 

جلوگیری کند، 
بلکه وظیفه 
و مسئولیت 

اصلی خود را 
برعهده گیرد

مریم فکری
روزنامه نگار

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

شنبه
15 دی ماه 1403 

سال هفتم
شماره 387

بازار  دست به عصای 
مسکن

منصور غیبی
کارشناس بازار 

مسکن

یادداشت
بازار مســکن طی ســالهای اخیر با پدیده ای مواجه است 
که حاصل نگرانی مردم از جا ماندن پس از فروش ملک 
یا آپارتمانشــان اســت. این نگرانی در حال شدت گرفتن 
اســت به طوری که افراد نگران انــد آنچه را فروخته اند یا 
حتی شــبیه به آن را نتوانند خریداری کنند. این باور، چه 
درســت باشــد و چه غلط، در ذهن مردم تثبیت و موجب 
شــده بســیاری دست به عصا قدم بردارند. مردم تا زمانی 
که ملک مطلوب خود را از نظر بالانس قیمت و شــرایط 
مطلوب میدانی پیدا نکرده اند، اقدام به فروش ملک خود 
نمی کنند و علاقه مند هســتند که این اتفاق همزمان رخ 
دهد. جالب اســت که این نگرانی به حوزه ســازندگان و 
سرمایه گذاران ملک و مسکن نیز رسیده است. کمااینکه 

بسیاری از سازندگان و تولیدکنندگان مسکن معتقدند به 
فرض مثال باید ۱۰ واحد تولیدی خود را به صورت یکجا 
بفروشــند و از خرده فروشی و فروش تک واحدی اجتناب 
می کنند. سازندگان نگران اند که خرده فروشی باعث شود 
سرمایه شــان در طول زمــان از بین برود و ارزش واقعی 
خود را از دســت بدهد. آن ها بیشــتر علاقه مندند ملک و 
آپارتمان هــا را تهاتــر یا معاوضه کنند و واحدهای کلنگی 
را به نوســاز تبدیل کنند و به خریداران ارائه دهند. درباره 
تبدیل ملک های کلنگی به نوساز نیز باید گفت کمابیش 
در این حوزه استقبال هایی نیز مشاهده می شود، به ویژه از 
سوی افرادی که ملک های کلنگی دارند و نگران مشارکت 
هستند. آن ها علاقه مندند که با سود متناسب، این معاوضه 

را انجام دهند. البته درباره چالش های این بازار باید دانست 
مشــکلی که پیش می آید، انباشــت نگرانی و باورپذیری 
نســبت بــه این فرایند و نگرانــی از وضعیت کلی اقتصاد 
در حوزه مســکن اســت که عامل رکود شده است. یعنی 
چرخه تولید، توزیع، خرید و فروش متناسب عمل نمی کند 
و لازم اســت بخش حمایتی و پشــتیبانی نظام دولتی از 
تولیدکنندگان مسکن و خریداران به درستی تدوین شود تا 
این نگرانی ها رفع شوند. رهاشدگی بازار مسکن، انتخاب 
اقتصاد مســکن و شــیوه رفتار با آن از ســوی خریداران 
مصرفی و تولیدکنندگان، به واقع یک مشــکل خواهد بود 
که این نگرانی ها را تولید می کند و مانع آن می شــود که 
افراد بتوانند تشخیص درستی در این حوزه داشته باشند.
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حذف صفر از پول ملی ایران بار دیگر به یکی از موضوعات پرحاشیه 
و مورد توجه در محافل اقتصادی تبدیل شــده اســت. طرحی که 
در سال های گذشته چندین بار در دستور کار دولت ها قرار گرفته، 
این بار با مطرح شــدن آن از ســوی دولت جدید، دوباره در کانون 
بحث ها و انتقادهای کارشناسان اقتصادی قرار گرفته است. این 
اقدام که هدف اصلی آن کاهش بزرگی ارقام پولی و جلوگیری از 
ادامه روند کاهش ارزش پول ملی عنوان می شود، به نظر می رسد 
بیشتر یک تغییر نمادین و روانی باشد تا یک راهکار واقعی برای 
بهبود شــرایط اقتصادی کشور. به ویژه اینکه در سال های اخیر، 
با توجه به کاهش شدید ارزش ریال و رشد افسارگسیخته تورم، 
بسیاری از مردم در زندگی روزمره خود دیگر از واحد پولی رسمی 
کشور استفاده نمی کنند و تنها واحد پولی که در مبادلات عمومی 
به کار می رود، تومان است.یوسف کاووسی، کارشناس اقتصادی 
در گفتگوی با »تدبیر تازه« ابعاد مختلف طرح حذف صفر از پول 
ملی را بررسی کرده است. این موضوع که بار دیگر به بحثی داغ 
در محافل اقتصادی تبدیل شــده، واکنش های متفاوتی از سوی 

کارشناسان به همراه داشته است.
هدف اصلی: جلوگیری از بزرگ شدن برابری ارزها ��

کاووســی معتقد اســت که هدف اصلی حذف صفر از پول ملی، 
کاهش بزرگی ارقام مبادلاتی و جلوگیری از بزرگ شدن برابری 
ارزها اســت. وی توضیح می دهد که کاهش ارزش پول ملی و 
افزایش ارقام مالی باعث شــده تا حذف صفرها به عنوان اقدامی 
روانی و ظاهری مطرح شود. این در حالی است که تأثیرات واقعی 

آن بر اقتصاد کلان بسیار محدود خواهد بود.
ریال؛ واحدی که دیگر کاربردی ندارد ��

به گفته کاووســی، در شــرایط فعلی ریال دیگر نقشی در زندگی 
روزمره مردم ندارد و صرفاً در حسابداری های رسمی به کار گرفته 
می شود. او این مسئله را دلیلی برای منطقی بودن حذف صفرها 
دانســت اما تأکید کرد که چنین اقدامی بیشــتر در ســطح روانی 
تأثیرگذار است و تغییرات ملموسی در معیشت مردم ایجاد نمی کند.

آیا حذف صفرها تورم را کاهش می دهد؟ ��
کاووسی تصریح کرد که حذف صفرها هیچ تأثیری بر کاهش تورم 
یا بهبود معیشت مردم نخواهد داشت. وی توضیح داد که تغییر در 
حقوق و دستمزد کارمندان متناسب با حذف صفرها انجام می شود 
و در نتیجه، قدرت خرید تغییری نمی کند. به باور این کارشناس، 

این اقدام تنها یک تغییر اسمی است.
تجربه سایر کشورها؛ الگوی موفق یا درس عبرت؟ ��

کاووسی به تجربه کشورهایی نظیر ترکیه، آرژانتین و برزیل اشاره 
کرد که اقدام به حذف صفر از پول ملی خود کرده اند. او تأکید کرد 
که در برخی از این کشورها، به دلیل ادامه تورم، مجدداً مجبور به 
حذف صفرهای بیشتری شدند. به همین دلیل، وی کاهش تورم 

را پیش شرط اصلی موفقیت این طرح دانست.
کاهش هزینه چاپ اسکناس؛ ادعایی بی اساس؟ ��

این کارشناس اقتصادی معتقد است که حذف صفرها تأثیر چندانی 
بر کاهش هزینه چاپ اســکناس ندارد. وی با اشــاره به گسترش 
بانکداری الکترونیکی، تأکید کرد که کاهش تقاضا برای اسکناس 

بیشتر به پیشرفت های فناورانه مرتبط است تا اقدامات مرتبط با 
حذف صفرها.

چالش های اجرایی و فرهنگی ��
به گفته کاووسی، عدم آمادگی فرهنگی و تبلیغاتی از دلایل اصلی 
تعویق اجرای این طرح اســت. او بر اهمیت تبلیغات گســترده و 
آگاهی بخشی به مردم تأکید کرد و بیان داشت که درک صحیح 

از تغییرات، کلید موفقیت در اجرای چنین طرح هایی است.
کاووسی در گفتگو با »تدبیر تازه« هشدار داد که اجرای نامناسب 
این طرح می تواند زمینه ساز افزایش تقلب و کلاهبرداری شود. وی 
تأکید کرد که نظارت دقیق و برنامه ریزی جامع برای جلوگیری 
از مشــکلات احتمالی ضروری است. همچنین، وی به ضرورت 
اجرای تغییرات به صورت تدریجی اشاره کرد تا مردم بتوانند خود 

را با شرایط جدید وفق دهند.
وی پیشــنهاد کرد که برای جلوگیری از ســردرگمی مردم، باید 
یک دوره انتقالی طولانی در نظر گرفته شود. او افزود که تغییرات 
ناگهانی، به ویژه در مناطق دورافتاده، می تواند مشــکلاتی ایجاد 

کند و تأثیرات منفی بر اقشار کم دسترسی بگذارد.
مشغول کردن افکار عمومی با حذف صفرها ��

به گفته کاووسی، طرح حذف صفر بیشتر به عنوان اقدامی نمایشی 
و برای جلب توجه افکار عمومی مطرح می شود. او تصریح کرد که 
به جای پرداختن به چنین طرح هایی، دولت باید بر کاهش فساد و 

بهبود فضای کسب وکار تمرکز کند.
تأثیر بر قیمت گذاری کالاها؛ افزایش یا ثبات؟ ��

یکــی از نگرانی های کاووســی در مورد این طــرح، تأثیر آن بر 
قیمت گذاری کالاهاســت. وی توضیح داد که تغییرات مرتبط با 
حذف صفرها می تواند باعث گرد شــدن قیمت ها به ســمت بالا 
شود. به عنوان مثال، کالایی که قیمت آن ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان است، ممکن است پس از حذف صفرها به ۳ میلیون و ۵۰۰ 

هزار تومان افزایش یابد.
اصلاحات ساختاری، راه حل نهایی ��

کاووسی تأکید کرد که حل مشکلات اقتصادی نیازمند اصلاحات 
ساختاری است. وی بیان داشت که کاهش تورم و افزایش ارزش 
پول ملی، راه حل واقعی مشکلات اقتصادی است و حذف صفرها 

تنها یک تغییر ظاهری است که تأثیر بلندمدتی نخواهد داشت.
نتیجه گیری: نیاز به برنامه ریزی جامع ��

در پایان، کاووســی تأکید کرد که حذف صفر از پول ملی بدون 
کنتــرل تورم و اصلاحات عمیق اقتصادی، به شکســت خواهد 
انجامید. وی گفت که این اقدام تنها زمانی موفق خواهد بود که 
به عنوان بخشی از یک برنامه جامع اقتصادی اجرا شود. به گفته 
وی، اگر دولت به جای اقدامات نمایشی، به ریشه های مشکلات 
بپــردازد، نیــازی به حذف صفرها نخواهد بود.طرح حذف صفر از 
پول ملی همچنان یکی از مباحث چالش برانگیز در اقتصاد ایران 
اســت. درحالی که برخی این اقــدام را نمادین و بی اثر می دانند، 
گروهی دیگر بر ضرورت اجرای آن تأکید دارند. اما آنچه مســلم 
است، نیاز به اصلاحات بنیادین و برنامه ریزی دقیق برای دستیابی 

به نتایج مثبت پایدار است.

حذف صفر از پول ملی؛ فریب یا حرکت به سمت بحران
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اردلان عزیززاده، کارشناس بازار سرمایه در گفتگو با »تدبیر تازه« 
درمورد روند بورس بیان کرد: برای بررسی بازار سرمایه بهتر است 
که آن را به شــکل یک روایت ببینیم و سلســله اتفاقاتی که در این 
مدت رخ داده اند را موردبررســی قرار دهیم تا ببینیم در آینده کدام 
یک از تغییرات و متغیرها می توانند تأثیر بیشــتری بر بازار ســرمایه 

داشته باشند.
در دو ماه گذشته شاهد بودیم که شاخص کل تقریباً رشد حدود ۴۰ 
درصدی را تجربه کرد و این رشد در بسیاری از موارد در بین صنایع 
و سهم های مختلف بیشتر از این عدد بوده است و دلایل مختلفی 
برای این منظور وجود دارد که یکی از این موارد، حمایت های دولت 
بوده اســت. یعنی از زمانی که دولت جدید شــروع به فعالیت کرده، 
حمایت خود از بازار سرمایه را به طور جدی پیگیری کرده و مورد 
دیگر، افزایش نرخ شرکت های خودرو بوده است چراکه آن ها لیدر 
سنتی بازار هستند. در نتیجه باعث شده اند تا جوّ مثبت به کل بازار 
سرایت پیدا کند و جایگزین شدن دلار توافقی با دلار نیما سومین 
دلیلی است که باعث رشد بورس شده است. زیرا به طور مستقیم 

بر سودآوری بسیاری از صنایع و شرکت ها تأثیر گذاشته است.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: یکی از نکات قابل توجه این 
است که بدون شک، هر رشد پایداری نیاز به اصلاح و استراحت های 
مختلفی دارد و این رشــد نمی تواند به صورت مداوم و همیشــگی 
ادامه دار باشد ولی در این مدت، با توجه به سلسله اخبار مثبتی که 
منتشر می شد بازار تقریباً این فرصت را پیدا نکرد که استراحت کند و 
این موضوع تا حدودی جای نگرانی را در میان معامله گران افزایش 
داد. بــه همیــن دلیل، احتمال اصلاح در این مدت وجود داشــت و 
شاهد این موضوع هم بودیم و با توجه به این که در روز یکشنبه ۹ 
دی مــاه، بــازار با اصلاح همراه بود احتمال دارد که تا مدتی به این 

سمت پیش برود و استراحت داشته باشد.
اردلان عزیززاده در ادامه گفتگو با »تدبیر تازه« تأکید کرد: شاید این 
پرسش مطرح باشد که چرا به اصلاح بازار سرمایه اشاره می کنیم نه 
ریزش آن؟ شاید اگر بخواهیم به بررسی ارزش دلاری بازار سرمایه 
بپردازیم به عدد ۱۲۳ میلیارد دلار می رسیم و این می تواند گواه بر 
این مسئله باشد که بازار سرمایه در مقایسه با بازارهای موازی رشد 
چشمگیری نداشته است و همچنان جاماندگی دارد و این موضوع 
می تواند ظرفیت ادامه رشد در بازار سرمایه را به طور کامل نشان دهد.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: اگر بخواهیم به بررسی متغیرهایی 
بپردازیم که از این به بعد بر بازار سرمایه تأثیرگذار باشند، می توانیم 
به چند مورد اشــاره کنیم. یکی از این موارد، تســعیر نرخ ارز صنایع 
بورسی است؛ پارامتری که در مدت اخیر هم از جمله دلایل مهمی بود 
که منجر به رشد بازار شده بود؛ بنابراین بسیار مهم است ارز توافقی 
که در حال حاضر مورد استفاده قرار می گیرد به سمت فیکس شدن 
حرکت نکند و در واقع به سمتی نرود که بازار آزاد جاماندگی های 
زیادی داشته باشد و یا گاهی این فاصله زیاد تغییر کند. در نتیجه، 
هرقدر به نرخ آزاد نزدیک تر باشد طبیعتاً قابلیت پیش بینی بیشتری 
برای تحلیلگران دارد و بر واقعی تر شدن اقتصاد و سودآوری صنایع 
هــم، تأثیرگذار خواهد بود.اردلان عزیززاده عنوان کرد: مورد مهم 
دیگری که به نظر می رسد در مدت اخیر بازار کمتر به آن پرداخته 
شــده، نرخ بهره اســت و اگرچه این نرخ در یک بازه زمانی کاهش 
پیدا کرد ولی در چند هفته اخیر به طور مجدد شــاهد افزایش نرخ 
بهره بودیم به طوری که به محدوده ۳۳ درصد نزدیک شد. در نتیجه 
این احتمال وجود دارد که اگر نرخ بهره بدون ریســک بخواهد به 
بیش از ۳۴ درصد برســد دوباره توجه فعالان بازار ســرمایه را به 
ســمت خود جلب کند و اگر این اتفاق بیفتد می تواند پارامتر منفی 

برای بازار سرمایه باشد.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: پارامترهای دیگری هم وجود 
دارند که می توانند بر بازار سرمایه تأثیرگذار باشند که آن ها کمتر قابل 
پیش بینی هستند و از آن جمله می توان به دخالت های دولت، تغییر 
نرخ خوراک پتروشیمی ها یا تغییر بهره مالکانه معادن و مواردی از 
این قبیل اشــاره کرد که در گذشــته شاهد آن ها بوده ایم اما به نظر 

می رسد که رویکرد دولت فعلی خیلی به این سمت و سو نباشد.
این کارشــناس بازار ســرمایه در پایان خاطرنشــان کرد: درمورد 
کامودیتی هــا به عنوان یک متغیــر دیگر می توان به این موضوع 
اشاره کرد که در بازارهای جهانی به یک ثبات نسبی رسیده ایم و 
در کلیت کامودیتی ها خیلی نمی توانیم انتظار کاهش را داشته باشیم 
و از طرفی تنش های سیاسی هم وجود دارند که خیلی مسئله قابل 
پیش بینی نیست و اگرچه در مدت اخیر کاهش پیدا کرده است ولی 
در صورت افزایش دوباره این تنش های سیاسی می توانند تأثیرات 

منفی بر بازار سرمایه داشته باشند.

کارشناس بازار بورس در گفتگو با »تدبیر تازه «بررسی کرد :

تالار شیشه ای در ساحل
 آرامش!

در این سال ها 
شاهد بودیم 
که بحث 
چندنرخی بودن 
ارز مشکلاتی را 
در واردات ما به 
همراه داشته و 
در صادرات نیز، 
به همین ترتیب 
بوده است و 
درواقع، در این 
دو حوزه ضعیف 
عمل کرده و 
باعث شده 
است صادرات 
ما ضعیف و 
ضعیف تر شده 
و به نوعی، 
فساد در واردات 
کشور زیاد شود 
و علتش این 
است که ارزهای 
بسیار ارزان به 
این موضوع 
تخصیص داده 
می شد و بدون 
شک، هر جایی 
که تفاوت های 
ارزی وجود داشته 
باشند امکان 
شکل گیری فساد 
هم، وجود دارد

در گفتگو »تدبیر تازه « با یک کارشناس اقتصادی ابعاد مختلف طرح حذف صفر از پول ملی بررسی شد: 

مهــراد عباد، عضو اتــاق بازرگانی درمورد حذف ارز نیما و 
راه اندازی سیستم تک نرخی شدن ارز گفت: متأسفانه چند 
دهه ای می شود که ما از ابزار کنترل ارز استفاده کرده ایم و 
همین موضوع در درازمدت به اقتصاد کشور آسیب زیادی 
وارد کــرده؛ تــا جایی که در برخی از مواقع، به نفع دولت ها 
بوده است و آن ها به همین وسیله توانسته اند؛ یا به جبران 
بودجه هــای خــود بپردازند و یا ایــن که تلاش کرده اند تا 
بودجه هایشان به صورت تصاعدی افزایش پیدا نکنند. به 
همین دلیل، شاید از این طریق به موفقیت های موقتی دست 
پیدا کرده باشــند ولی واقعیت این اســت که در درازمدت به 
دلیل فاصله بیشــتر نرخ ارزها، بازار غیررســمی ایجاد شده 
است که اغلب مردم، این نوع بازار را به رسمیت نمی شناسند 
و درواقــع، نرخ های بازار به جز کالاهایی که قیمت گذاری 
دستوری شده با توجه به نرخ آزاد تعیین می شوند و همین 
امر باعث شــده اســت تا همیشه شاهد یک فاصله ای بین 

نرخ ارز آزاد و ارزهای سوبسیددار باشیم.
 عضو اتاق بازرگانی تهران در ادامه گفتگو با »تدبیر تازه« 
بیان کرد: انواع ارزها با نرخ های یکهزار و ۵۰۰ تومان تا ۴ 
هزار و ۲۰۰ تومان و ۲۸ هزار تومان تجربه شده اند و تصمیم 
فعلی دولت این است که بازار توافقی را راه اندازی کند. در 
نتیجه، اگر ملاک کار واقعاً توافق بین خریدار و فروشــنده 
باشــد و بانک مرکزی هیچ گونــه محدودیتی برای آن ها 
ایجاد نکند، با وجود این که به نظر بنده هنوز به سیســتم 
تک نرخی ارز نرسیده ایم ولی می تواند یک قدم خوبی باشد 
که این موضوع مشروط بر این است که به درستی اجرا شود.

مهراد عباد با اشاره به اهمیت تک نرخی شدن ارز در کشور 
اظهار کرد: برای این که در کشــور توسعه اقتصادی داشته 
باشیم نیاز داریم که ارز تک نرخی باشد؛ چراکه در هیچ جای 
دنیا چنین شــرایطی وجود ندارد و درواقع، با ارز چندنرخی 
که خودش عامل ایجاد فســاد و بازار سیاه است، نمی توان 
به توســعه اقتصادی دســت پیدا کرد و برای این منظور به 
ارز تک نرخــی نیاز داریم.عضو اتاق بازرگانی تهران تأکید 
کرد: متأســفانه چندین دولت از زیر بار تک نرخی شدن ارز 
شــانه خالی کردند و اگرچه ممکن اســت کار سختی باشد؛ 
چراکه قطعاً روی قیمت مصرف کننده تأثیرگذار است ولی 
چند نرخی بودن معضلی اســت که بالاخره باید حل شــود. 

به همین دلیل، برای این که فشار زیادی به بازار وارد نشود 
بهتر اســت که دولت ها در قبال این شــرایط جدید مزایای 
بیشتری؛ هم برای مصرف کننده و هم برای متقاضیان ارز 

ایجاد کرده تا به نوعی بتوانند تعادل را حفظ کنند.
مهراد عباد با تأکید بر فراهم شدن بسترهای لازم به منظور 
تک نرخی کردن ارز عنوان کرد: فقط تک نرخی کردن ارز 
نمی تواند موفقیت آمیز باشد و برای این منظور نیاز است تا 
یک ســری کارها انجام شــود و مردم هم، باید درمورد این 
موضوع آگاهی داشته باشند. چون بدون شک، اصلاحات 
بدون درد نمی شــود و در این میان، مردم و بنگاه داران به 
ویــژه بخش خصوصی باید همراهی کنند و علاوه بر این، 
دولت موظف است که یارانه های خود را به صورت بهینه تر 
هزینه کند تا بتواند خدمات بهتری را به مردم و متقاضیان 
ارز ارائــه کند.عضو اتاق بازرگانی تهران عباد اشــاره کرد: 
در این ســال ها شــاهد بودیم که بحث چندنرخی بودن ارز 
مشکلاتی را در واردات ما به همراه داشته و در صادرات نیز، 
به همین ترتیب بوده است و درواقع، در این دو حوزه ضعیف 
عمل کرده و باعث شده است صادرات ما ضعیف و ضعیف تر 
شــده و به نوعی، فســاد در واردات کشور زیاد شود و علتش 
این است که ارزهای بسیار ارزان به این موضوع تخصیص 
داده می شــد و بدون شــک، هر جایی که تفاوت های ارزی 
وجود داشته باشند امکان شکل گیری فساد هم، وجود دارد.

مهراد عباد با بیان این که تک نرخی شدن ارز، اقدام مفیدی 
است یادآور شد: تک نرخی شدن ارز اقدام بسیار خوبی است 
اما نباید به تنهایی انجام شود و نباید توقع داشت سامانه ای که 
راه افتاده است باعث تک نرخی شدن ارز شود بلکه باید اجازه 
داد بازار آزاد تعیین کننده نرخ ارز باشد و مردم و بنگاه داران 
و کسبه بتوانند با نرخ تعادلی بازار، کار خود را انجام دهند.

عضو اتاق بازرگانی تهران در پاسخ به این پرسش که »آیا 
در حال حاضر، شرایط تک نرخی شدن ارز در کشور وجود 
دارد یا خیر؟« تصریح کرد: الان، شرایط بسیار خوبی برای 
تک نرخی شدن ارز نداریم ولی شاید بهتر باشد که امسال، 
این کار انجام شود. زیرا این اقدام باید سال ها پیش صورت 
می گرفت در حالی که هر سال، شرایط سخت تر از سال قبل 
می شود.اگرچه بسیاری از مواقع، دولت ها تک نرخی شدن 
ارز را به تعویق انداختند اما بالاخره هر طور که شــده اســت 

باید جلوی ضرر گرفته شود؛ هرچند که این مسئله نیازمند 
سلســله حمایت هایی است که باید همزمان انجام شوند تا 
بازار خیلی دچار آشفتگی و بهم ریختگی نشود و امیدوارم 
تک نرخی شــدن ارز هم، به گونه ای نباشــد که به یکباره و 
شبانه اتفاق بیفتد و این اصلاح، ناگهانی صورت نگیرد. چون 
برای انجام این کار حتماً باید از نظر کارشناســان اســتفاده 
شده تا کمترین آسیب به بازارها و اقتصاد کشور وارد شود. 
البته باید توجه کرد که هر اصلاحاتی، دردهای خاص خود 
را به همراه دارد و به همین علت، تک نرخی شدن ارز باید 

با یک برنامه جامع و با کمترین ضرر انجام شود.
مهراد عباد با اشاره به تأثیر حذف ارز نیمایی بر کوتاه شدن 
دســت دلالان افزود: به نظر بنده، اگر حذف ارز نیمایی به 
صورت واقعی باشد و بانک مرکزی در سامانه جدید نرخی 
تعیین نکند که از یک حدی، بیشتر و یا کمتر باشد و روند 
به گونه ای پیش برود که واقعاً نرخ ارز آزاد باشــد؛ هرچند 
که ممکن اســت در کوتاه مدت، با التهابی همراه باشــد و 
نرخ ارز با عدد بالاتری شناســایی شــود ولی به نظرم، در 
بلندمدت به نفع اقتصاد کشور است و در این میان، اگر بتوانیم 
شرایط تعامل جهانی مان را نیز، بهبود دهیم بدون شک، این 
حباب ها شکسته می شوند.عضو اتاق بازرگانی تهران گفت: 
متأسفانه، در صادرات این مشکل را داشته ایم که شرکت ها از 
کارت های یک بار مصرف استفاده کرده و کالایشان را با آن 
کارت ها صادر می کردند و سپس، ارز خود را آزاد می فروختند 
تا پول بیشتری بدست آورند و همچنین در واردات نیز، خیلی 
با این مشــکل روبرو بوده ایم. زیرا به دلیل ارزان بودن ارز، 
واردکنندگان پروفرمایی که می گرفتند بعضاً بیشتر از حدی 
بود که کالا وارد کرده و ارز ارزان بیشتری دریافت می کردند 
ولی کالا را وارد نمی کردند در حالی که در این سامانه جدید، 
عملًا شرایط بهتر خواهد شد.او تأکید کرد: دلال ها افرادی 
هستند که کارت های اجاره ای می گذارند و هیچ گونه مالیاتی 
پرداخت نمی کنند و در زمینه تخصیص ارز هم، دلالی شکل 
گرفت و علتش این بود که به خاطر ارزان بودن ارزها، خیلی 
از صرافی ها در سامانه نیما، نرخ ارزی را ثبت می کردند ولی 
در خــارج از ســامانه، درصدهایی می گرفتند برای این که 
چنین کاری انجام دهند و متأسفانه، در شرایطی هم که ارز 
کــم بــود خیلی از واردکنندگان مجبور بودند تن به این کار 

دهند و به نوعی، دلال پروری و دلال بازی شــکل گرفته 
بود که قرار اســت در ســامانه جدید حذف شود.مهراد عباد 
درمورد ارز تولیدکنندگان بزرگ کشور گفت: پتروشیمی ها، 
پالایشی ها و فولادی ها همیشه ارزهای ارزان تری داشته اند 
و قبل تر، اگر کسی می توانست در سامانه نیما ارز پتروشیمی 
یا فولادی ها را خریداری می کرد و از آن جایی که ارزهای 
ارزان تری بودند صادرکنندگان نیز، با رقم های کمتری در 
ســامانه نیما می فروختند و یا بعضاً خودشــان از محل ارز 
صادراتشان استفاده می کردند و به نوعی، به خاطر ارزهای 
تقریباً ارزان تر ســرِ شــرکت های کوچک و متوسط کلاه 
گذاشــته می شــد و این نوع ارزها نصیب آن ها نمی شد. در 
نتیجه اگر در ســامانه جدید تعادلی به وجود بیاید به نظرم 
مفید و کمک کننده است و این سامانه باید به حدی شفاف 
و واقعی باشد که اگر قرار است تمام مبادلات ارزی یک جا 
باشــند به معنای واقعی این طور باشد.عضو اتاق بازرگانی 
تهران ادامه داد: قبلًا قرار بود ســامانه جامع تجارت محل 
تمام فعالیت های آنلاین فعالان بخش خصوصی باشد ولی 
در سال های گذشته، سامانه های مختلفی راه اندازی شده اند 
و امیدوار هستیم سامانه جدید مثل سامانه نیما نباشد که فقط 
تا حدی ظاهر آن تغییر کرده و نرخ ارزها افزایش پیدا کرده 
باشد و واقعاً واردکننده ها و صادرکننده های ما بدون واسطه 
و دستور دولت بتوانند با یکدیگر به توافق برسند و ارزشان را 
با هم خرید و فروش کنند.مهراد عباد در پایان خاطرنشان 
کرد: بدون شــک، حذف ارز نیمایی و راه اندازی تک نرخی 
شــدن ارز در بلند مدت به نفع کشــور است و باعث می شود 
دولت دخالت خود را در بازار ارز کمتر کند. زیرا متأســفانه، 
دخالت های دولت باعث التهاب بیشتر در این بازارها شده 
اســت ولی اگر بــازار ارز را آزاد بگذارد تــا واردکنندگان و 
صادرکنندگان با توافق طرفین، با یکدیگر در ارتباط باشند 
و دولت صرفاً نظارت داشته باشد تا فساد و شفافیت ارزی 
مشــخص شود شــرایط در آینده بهتر خواهد شد و اگرچه 
حذف ارز نیمایی و راه اندازی سیســتم تک نرخی شدن ارز 
در کوتاه مدت تأثیر خود را بر اقتصاد و معیشت مردم خواهد 
گذاشــت ولی باید توجه کرد این از همان اصلاحاتی است 
که با وجود درد داشتن، با تحمل کردن می توان امیدوار بود 

تا شرایط اقتصادی کشور از این بدتر نشود.
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 تأثیر حذف صفر از پول 
در کاهش تورم

کامران ندری
کارشناس اقتصادی

یادداشت
درباره تأثیر حذف ۴ صفر در شاخص های اقتصادی و ضرورت این 
اقدام باید دانســت حذف ۴ صفر هیچ اثری بر روی شــاخص های 
اقتصادی ندارد و تنها تا حدودی محاســبات حســابداری را تسهیل 
می کند. یک توهمی وجود دارد که اگر این ۴ صفر از اسکناس ها و 
پول کشــور را حذف کنند،  این اقدام می تواند تورم را کنترل کند و 
قدرت خرید را بالا می برد اما هیچ یک از این موضوعات واقعیت ندارد 
و در حد همان توهم است. تورم به عواملی از جمله کسری بودجه 
و ناترازی ها و رشــد بالای نقدینگی ارتباط دارد و هیچ ارتباطی به 
تعداد صفرهای اسکنانس ندارد. قدرت خرید مردم زمانی بهبود پیدا 
می کند که تعداد صفرهای حقوق و دستمزد مردم حذف نشود. وقتی 
از حقوق و دســتمزد مردم هم ۴ صفر حذف می شــود، اقدامی مانند 
حذف ۴ صفر از اســکناس و پول چه کمکی می تواند کند و بدیهی 

است که این حذف چند صفر تاثیری بر موضوعات مهم اقتصادی 
یعنی تورم، قدرت خرید و ... ندارد. از آنجایی که محاسبات با اعداد 
بزرگ ســخت اســت، وقتی این اعداد کوچک می شوند محاسبات 
حســابداری تا حدودی راحت تر می شــود از این رو شاید حذف صفر 
می تواند این مزیت را داشته باشد. البته حذف صفر از اسکناس اصلًا 
در اولویت اقتصاد ایران نیست و نمی دانیم قصد از مطرح کردن این 
اقدام چه بوده؟ معمولًا کشورهایی که تورم بالا داشتند و توانستند 
که تورم را مهار کنند، در آخرین مرحله بعد از اینکه در کاهش موفق 
بودند، به سراغ حذف صفر می روند. در ایران با توجه به اینکه هنوز 
نتوانســتیم تورم را کنترل کنیم، حذف صفر از پول آخرین اولویت 
می تواند باشد. دولت برای حل مشکلات اقتصاد ایران اولویت های 
بسیار زیادی دارد اما نمی دانیم چرا از حل آخرین اولویت کار را شروع 

کرده است. اگر اقتصاد ایران ۱۰۰۰ مشکل داشته باشد حذف صفر 
مشــکل هزارمین است. انتشار اسکناس جدید هزینه هایی دارد اما 
یک مزیت دیگر حذف ۴ صفر این است که می تواند مسکوکات را 
بیشتر در جریان بیندازد. در حال حاضر مسکوکات به طور کامل از 
جریان خارج شده اند و از آنجایی که مسکوکات فلزی هستند،  به شرط 
کنترل تورم مســکوکات می توانند مدت زمان بیشتری در گردش 
باشــند. اما از آنجایی که تورم در کشــور بالاست ارزش ذاتی سکه 
فلزی از ارزش اســمی آن بالاســت از این رو مردم ترجیح می دهند 
آن را آب کنند و بفروشند و آب شده این سکه ها به صرفه تر خواهد 
بود. بنابراین در صورت کنترل تورم، مزیت حذف ۴ صفر این است 
که سکه ضرب می شود و این سکه ماندگاری بیشتری خواهد داشت 

و هزینه های چاپ پول کاغذی را کاهش می دهد.
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گزارش

با آزاد شــدن واردات بنزین ســوپر، اظهارات متعددی در 
مورد قیمت آن به گوش می رســد. رضا نواز، ســخنگوی 
جایگاه داران ســوخت، نظرات اظهارشــده در مورد قیمت 
بنزیــن را تکذیــب کرد و احتمال داد قیمت بنزین ســوپر 
وارداتی بالاتر از ۵۰ هزار تومان باشد. اما روند عرضه بنزین 

سوپر وارداتی و قیمت آن چگونه خواهد بود؟
بنزین سوپر که در یک سال اخیر به صورت قطره چکانی به 
جایگاه ها عرضه می شد، این بار قرار است از طریق بخش 
خصوصی وارد شود. در کنار عرضه قطره چکانی بنزین سوپر 
از سمت دولت و به قیمت ۳۵۰۰ تومان، از روز ۲۲ آبان ماه 
بر اســاس ماده ۹ آیین نامه اجرایی تبصره ۸ قانون بودجه 
۱۴۰۳ و بــا مصوبه هیــات وزیران، واردات و توزیع بنزین 
سوپر از سوی اشخاص حقوقی دارای مجوز از وزارت نفت 

به قیمت غیریارانه ای آزاد شد.
پس از این اقدام دولت، گمانه زنی ها در مورد قیمت بنزین 
غیریارانه ای بالا گرفته است. تا جایی که عماد رفیعی، مشاور 
معــاون وزیر نفت در امــور پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی، در همایش کشــوری شکوفایی سبز، نوآوری های 
انرژی و حمل و نقل پاک توضیح داد: بنزین ســوپر تا آخر 
ســال جاری در جایگاه ها عرضه می شــود و با تعاملی که با 
واردکنندگان صورت گرفته، پیش بینی می شــود با قیمت 

هر لیتر ۴۰ هزار تومان عرضه شود.
نکته جالب توجه در اظهارات فوق این اســت که رفیعی 
قیمت ۴۰ هزار تومانی بنزین ســوپر وارداتی را مشروط به 
اختصاص ارز نیمایی از سوی بانک مرکزی دانسته است. 
با توجه به اینکه ســامانه مبادلاتــی نیما از اول بهمن ماه 
برچیده می شــود، باید دید سرنوشــت قیمت بنزین سوپر 
وارداتی چه می شود؟براساس گزارش صداوسیما، کرامت 
ویس کرمی، مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتــی ایران، درباره برخی گمانه زنی ها در خصوص قیمت 
بنزین سوپر وارداتی گفت: همه این گمانه ها درباره قیمت 
بنزین سوپر تکذیب می شود. آیین نامه های اجرایی مرتبط 
با واردات این نوع بنزین به تازگی تدوین شده است و قیمت 
بنزین سوپر وارداتی به قیمت روز واردات آن بستگی دارد.

همچنین رضا نواز، سخنگوی جایگاه داران سوخت، روز 
گذشــته ۹ دی ماه در گفت وگــوی تلفنی با یک برنامه 
تلویزیونی درباره قیمت بنزین سوپر وارداتی توضیح داد: 
تاکنون هیچ تصمیمی درباره بنزین های سوپر وارداتی 
گرفته نشده و صرفاً مذاکراتی در این زمینه انجام شده 
اســت. باید دستورالعمل هایی در این زمینه تدوین شود 
که به نظر نمی رســد در دو ماه آینده این اتفاق رخ دهد.
او در مــورد نــرخ ۴۰ هزار تا ۵۰ هزار تومانی بنزین ســوپر 

خاطرنشان کرد: این رقم صرفاً یک تخمین است و ممکن 
اســت از این ارقام بیشتر هم باشد. تاکنون هیچ تصمیمی 

در مورد قیمت گرفته نشده است.
سرنوشت قیمت بنزین سوپر وارداتی پس از  ��

حذف ارز نیمایی
بــا اینکــه رفیعی قیمت ۴۰ هزار تومانی بنزین را منوط به 
تخصیــص ارز نیمایی می دانــد، اما باید توجه کرد که از 
ابتدای بهمن ماه دیگر سامانه معاملاتی نیما در کار نیست. 
این بدان معناست که قرار نیست ارز نیمایی برای واردات 
بنزین سوپر تخصیص داده شود. از این رو، واردات بنزین 
ســوپر نهایتاً ممکن است با قیمت دلار توافقی محاسبه 
شــود.طبق اعلام رســمی بانک مرکزی، از روز شنبه ۲۴ 
آذرماه، نرخ نیما به صورت توافقی تعیین می شود و از اول 
بهمن ماه نیز شرکت های پتروشیمی، پالایشی، فولادی، 
صنایع فلزات رنگین و فرآورده های نفتی نیز می توانند ارز 
حاصــل از صــادرات خود را در بازار ارز تجاری به صورت 
توافقی عرضه کنند. یعنی از اول بهمن ماه دیگر ســامانه 
معاملاتــی نیما در کار نیســت.با توجه به تصمیم بانک 
مرکزی، احتمالًا فرآورده های نفتی هم با نرخ دلار توافقی 
وارد خواهند شد. در حال حاضر، قیمت دلار مبادله ای روز 
دوشــنبه ۱۰ دی، ۶۶ هزار و ۶۹۲ تومان است. همچنین 

قیمت بنزین فوب خلیج فارس حدود ۱.۳ دلار اســت. با 
این حساب، قیمت هر لیتر بنزین سوپر وارداتی، حدود ۸۶ 

هزار و ۶۹۹ تومان می شود.
تغییر روزانه قیمت بنزین سوپر؟ ��

بــا توجــه به اظهارات مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتی ایران، قیمت بنزین ســوپر وارداتی 
بــه قیمــت روز واردات آن بســتگی دارد. ایــن یعنی 
عرضه کنندگان بنزین ســوپر وارداتی ممکن است هر 
روز بــا توجه به بــالا رفتن قیمت دلار، نرخ بنزین را در 
جایگاه ها تغییر دهند.یعنی یک روز بنزین سوپر ۸۶ هزار 
تومان و روز دیگر ۹۰ هزار تومان باشد؛ به عبارت دیگر 
ممکن اســت مردم مجبور باشــند روزانه قیمت بنزین 
سوپر وارداتی را مانند قیمت دلار چک کنند!با این حال 
به نظر می رسد مسئولان از اظهارنظر دقیق در این زمینه 
خودداری می کنند و مشــخص نمی کنند که قرار است 
بنزین سوپر دقیقاً به چه قیمتی عرضه شود؟اما مشخص 
است که قیمت بنزین سوپر وارداتی بیش از ۵۰ هزار تومان 
به ازای هر لیتر خواهد بود و قیمت آن با توجه به سامانه 
دلار توافقی، روزانه تغییر می کند.حال باید پرسید آیا قرار 
است با تغییر روزانه بنزین سوپر وارداتی، آستانه تحمل 
مردم در برابر گران شدن بنزین معمولی سنجیده شود؟

سایه سنگین ارز بر نرخ بنزین سوپر
حذف ارز نیمای چه تاثیری بر قیمت بنزین سوپر خواهد گذاشت؟

هـفـتـهنــامـه7
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موضوع کاهش جهانی قیمت نفت به دنبال کاهش تقاضای بزرگ ترین 
واردکنندگان نفت، همواره موضوعی مورد توجه بوده است. تا جایی که 
قیمت نفت برنت به عنوان شاخص جهانی قیمت نفت در سال ۲۰۲۴ 
به ۶۵ دلار هم رسید و این رقم نگرانی هایی در مورد بازار نفت به وجود 
آورد. اکنون این هشدارها بار دیگر مطرح شده است. تا جایی که بیم 
نفت ۵۰ دلاری به جهان بازگشــته است. اما سؤال اساسی اینجاست 
که این شرایط برای اقتصادهای نفتی مانند ایران چه پیامدهایی دارد؟

فروش نفت ۴۰ دلاری ایران ��
اگر رشد اقتصادی اروپا و چین در سال ۲۰۲۵ کمتر از حد انتظار باشد، 
احتمال دارد قیمت نفت به زیر ۵۰ دلار در هر بشــکه برســد. در این 
شرایط، ایران ممکن است ناچار شود نفت خود را در بازار خاکستری با 
قیمت ۳۵ تا ۴۰ دلار بفروشد. نفت ایران معمولًا ارزان تر از نفت برنت 
عرضه می شود. پیش تر حمید حسینی، عضو اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفتی، در گفتگوبا تجارت نیوز توضیح داده بود قیمت نفت 
ایران بر اساس نفت برنت تعیین می شود. اختلاف قیمت نفت برنت با 
نفت کشورهای اوپک به طور متوسط سه دلار است و معمولًا از نفت 
خلیج فارس گران تر است. کاهش تقاضای چین، به عنوان بزرگ ترین 
واردکننده نفت خام جهان، موجب کاهش قیمت نفت شده و این روند 
همچنان ادامه دارد. با اینکه تنش های خاورمیانه گاهی باعث افزایش 
قیمت می شود، اما به طور کلی، کاهش تقاضای اروپا و چین همراه با 
تنوع انرژی در جهان باعث کاهش تدریجی قیمت نفت شــده اســت. 
با تداوم ضعف تقاضا، به ویژه از سوی چین، انتظار می رود قیمت نفت 
در سال ۲۰۲۵ کاهش بیشتری پیدا کند و احتمال دارد به زیر ۵۰ دلار 
برسد. این کاهش می تواند ناشی از رکود اقتصادی چین و اروپا باشد.

کاهش تقاضای جهانی منجر به کاهش قیمت نفت خواهد شد؟ ��
آن طور که رویترز گزارش داده، برایان مولبر تحلیلگر انرژی گفته است 
افت قیمت نفت به زیر ۵۰ دلار نیازمند کاهش تقاضای جهانی است. از 
سال ۲۰۲۱ تاکنون، قیمت نفت خام و برنت زیر ۵۰ دلار معامله نشده 
است. تقاضای نفت چین، به عنوان دومین مصرف کننده بزرگ جهان، 
تأثیر شایان توجهی بر بازار می گذارد. داده های اقتصادی و برنامه های 
محرک چین در نوســانات قیمت نفت نقش داشــته اند. با اینکه دولت 
چین اقدامات حمایتی انجام داده، اما در صورت ضعف بیشتر اقتصاد 
این کشور، خطر کاهش قیمت نفت همچنان پابرجا خواهد ماند. اوپک 
پیش بینی رشد تقاضای جهانی نفت را برای سال جاری و آینده کاهش 
داده است. پاول مولچانوف، تحلیلگر انرژی، معتقد است خطرات نزولی 
شدن بازار نفت بیشتر از صعودی شدن آن است. او پیش بینی کرد اوپک 
ســرانجام مجبور خواهد شــد تولید خود را کاهش دهد تا سهم بازار را 
حفظ کند. شــایان ذکر است اوپک پلاس تصمیم گرفته کاهش ۲.۲ 
میلیون بشکه ای تولید را تا مارس ۲۰۲۵ تمدید کند. اگر این کاهش ها 
برداشته شود، ممکن است قیمت نفت به حدود ۶۰ دلار برسد. آژانس 
بین المللی انرژی عرضه جهانی نفت را در ســال ۲۰۲۵ حدود ۱۰۴.۸ 
میلیون بشکه در روز و تقاضا را ۱۰۳.۹ میلیون بشکه پیش بینی کرده 
که نشــان دهنده مازاد عرضه ۹۰۰ هزار بشــکه ای است. البته تحقق 

این پیش بینی به تقاضای جهانی بستگی دارد.
روی کار آمدن ترامپ چه تاثیری بر بازار نفت خواهد گذاشت؟ ��

بــا روی کار آمــدن دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا، بازار نفت 
دگرگون خواهد شد. ترامپ سیاست حمایت از صنعت نفت آمریکا را 
همواره دنبال کرده اســت و دوره پیشــین ریاست جمهوری او، برخی 
کشورها از جمله چین را به خرید نفت از آمریکا وا داشت. اگر این روند 
بار دیگر دنبال شود، فروش نفت بسیاری از کشورهای خاورمیانه تحت 
تأثیر قرار خواهد گرفت؛ به طوری که آنها مجبور به ارائه تخفیف های 
هنگفت برای تداوم صادرات نفت خود خواهند شد. افزایش تولید داخلی 
آمریکا به دلیل سیاست های ترامپ می تواند عرضه جهانی را افزایش 
و قیمت ها را تحت فشار قرار دهد. سیاست های اقتصادی و تعرفه ای 
ترامپ و مدیریت او بر تنش های ژئوپولیتیکی در اروپا از عوامل تاثیرگذار 
بر بازار نفت در سال ۲۰۲۵ خواهند بود. چنان که رویترز گزارش داده، 
تام کلوزا تحلیلگر انرژی گفته است خطر کاهش قیمت نفت در سال 
آینده بیش از افزایش آن است. اگرچه تعرفه های آمریکا ممکن است 
قیمت نفت را به طور موقت افزایش دهد اما در نهایت منجر به کاهش 
قیمت می شود. کشورهای کانادا و مکزیک احتمالًا برای حفظ صادرات 
خود رقابتی تر عمل خواهند کرد. کلوزا خاطرنشان کرده که تولید نفت 
شیل در آمریکا و کانادا رو به افزایش است. نفت شیل نوعی نفت خام 
است که در اعماق زمین و درون لایه های سنگی متراکم قرار دارد و 
برای اســتخراج آن از فناوری های حاصی استفاده می شود که هزینه 
اســتخراج نفت را بالا می برد. علاوه بر تولید این نوع نفت، ظرفیت 
مــازاد تولیــد اوپک نیز می تواند یک عامل بالقوه برای افت قیمت به 
شمار رود. با این همه، باید دید با توجه به متغیرها مختلف بازار نفت، 

آیا قیمت نفت در سال جدید به ۵۰ دلار در هر بشکه خواهد رسید؟

نگرانی ها در بازار انرژی ادامه دارد
زنگ خطر برای نفت ایران

گزارش

 انرژی به عنوان 
عاملی بنیادین 
در هر دو سطح 

کلان و خرد 
اقتصادی، 

نقش بی بدیلی 
در رشد و 

توسعه کشورها 
ایفا می کند، 

کمبود یا اختلال 
در تأمین انرژی، 
همان طور که در 

شرایط کنونی 
ایران مشاهده 

می شود، نه تنها 
تولید و بهره وری 

را کاهش 
می دهد، بلکه 
باعث افزایش 

هزینه ها، 
بیکاری، تورم 

و نارضایتی 
اجتماعی 
می شود. 

پیچیدگی های حذف 
کارت سوخت

رضا نواز
سخنگوی صنف 

جایگاهداران

موضــوع ســوختگیری و تخصیص یارانه ســوخت یادداشت
پیچیدگی هــای خاصــی دارد و با توجه به تجربیات 
قبلــی، صرفــاً با جملات مصــوب در قانون بودجه، 
جایگزینــی کارت بانکی و حذف کارت ســوخت به 
راحتی امکانپذیر نیســت. در این خصوص باید گفت 
طی چند سال اخیر مساله جایگزینی تخصیص یارانه 
سوخت با استفاده از کارت بانکی به مالک خودرو و 
حذف کارت سوخت در دولت و مجلس بررسی شد و 
اقداماتی نیز صورت گرفت که نهایتاً در قانون برنامه 
هفتم مقرر شــد به صــورت کامل در این خصوص 
مصوبــه انجام شــود که در نهایــت به صورت ایده 

آل در قانون برنامه گنجانده نشــد. حال با توجه به 
پیچیدگی هــای موجود، اینکه با چند جمله در قانون 
بودجــه بتوان حذف کارت ســوخت را رقم زد کمی 
بعیــد به نظر می رســد و این مورد نیازمند مصوباتی 
بــا جزییات و همراهی دولت از طریق مصوبه هیات 
وزیــران یا آیین نامه های اجرایی دقیق می باشــد. 
بــرای مثال، مصوبه مجلــس در قانون بودجه طی 
دو ســال مبنی بر الزام به اســتفاده از کارت سوخت 
شــخصی به طوری که ۹۰ درصد سوختگیری ها در 
بنزین با کارت ســوخت شــخصی افراد انجام شود 
علیرغم ایجاد مشــکلات برای جایگاههای سوخت 

و ایجــاد نارضایتــی در بین مردم موفق نبود چرا که 
پیچیدگی هــای موجــود برای اجرایی کردن آن، در 
مصوبــه تعیین تکلیف نشــده بود و الزام به تصویب 
آیین نامه اجرایی نیز در قانون وجود نداشــت. اینکه 
ساختار توزیع سوخت قدیمی و مستهلک است و باید 
تغییر کند و به جای استفاده از کارت سوخت، یارانه به 
مالکان خودروها از طریق کارت بانکی تخصیص یابد 
امکانپذیر است به شرطی که در چند فاز انجام شود و 
چارچوب مشخص با برنامه زمانبندی و اجماع همه 
تصمیم ســازان در دســتگاههای اجرایی با مشورت 

بخش های خصوصی شکل بگیرد.

 یک کارشناس و پژوهشگر اقتصادی با بیان اینکه 
اگر منابع انرژی به ویژه گاز و برق در اختیار نباشند، 
بسیاری از واحدهای تولیدی، به ویژه در صنایع بزرگ 
همچون پتروشــیمی و فولاد، مجبور به کاهش یا 
توقف فعالیت های خود می شوند، تصریح کرد: این 
تعطیلی ها به طور مستقیم بر تولید ملی تأثیر منفی 
می گذارد و موجب کاهش تولید و در نتیجه بیکاری 

گسترده می شود.
  بــه گزارش »تدبیر تازه«، انرژی به عنوان یکی از 
ارکان اصلی توســعه و رشد اقتصادی، نقش حیاتی 
در تقویت تولید، توسعه صنعتی، کشاورزی، و بهبود 
سطح رفاه جامعه ایفا می کند، در دنیای امروز، منابع 
انرژی نه تنها به عنوان عامل مؤثر در تأمین نیازهای 
روزمــره زندگــی و فعالیت هــای اقتصادی، بلکه 
به عنوان عامــل پیش برنده در فرایندهای صنعتی 
و تجــاری در مقیاس هــای کلان و خرد شــناخته 
می شــوند. انرژی در سطوح مختلف از جمله برق، 
گاز، نفت و سایر منابع سوختی برای تأمین نیازهای 
تولیدی، حمل ونقل، و مصرف روزانه ضروری است.
 در سطح اقتصاد کلان، تأمین پایدار انرژی ارتباط 
مســتقیم با رشــد اقتصادی، ثبات قیمت ها و ایجاد 
اشتغال دارد. کمبود یا قطع منابع انرژی می تواند به 
کاهش تولید، افزایش هزینه ها و تورم منجر شود و 
در نهایت بر توان رقابتی کشورها در عرصه جهانی 
تأثیر بگذارد. از ســوی دیگر، در سطح اقتصاد خرد، 
انرژی تأثیر مســتقیمی بر هزینه های تولید، قیمت 
کالاها و خدمات، و تصمیمات مصرف کنندگان دارد.
 مشکلات مرتبط با تأمین انرژی مانند قطع برق و 
تعطیلی ادارات، علاوه بر ایجاد اختلال در فعالیت های 
اقتصادی، می تواند به مشکلات جدی در بخش های 
مختلف صنعتی و خدماتی منجر شود که آثار منفی 
آن در بلندمدت در قالب کاهش درآمدها، بیکاری و 

نارضایتی اجتماعی نمایان می شود.
 در شــرایط کنونــی ایران، باتوجه بــه قطع برق و 

تعطیلــی ادارات، مدیریت مصرف انرژی به عنوان 
یک اولویت اقتصادی و اجتماعی مطرح است؛ این 
بحران انرژی نه تنها به آســیب به زیرســاخت های 
اقتصادی و صنعتی کشور منجر شده است، بلکه بر 
روی زندگی روزمره مردم نیز تأثیرات منفی گذاشته 
و تهدیدی جدی برای آینده اقتصادی کشور ایجاد 

کرده است.
 در همین راســتا باتوجه به اهمیت موضوع با یکی 
از کارشناسان حوزه اقتصادی به گفتگو نشسته ایم

 مرتضی افقه، عضو هیئت علمی دانشــگاه شــهید 
چمران اهواز، به تشــریح بحران انرژی و تأثیرات 
آن بر اقتصاد کشــور پرداخت و گفت: انرژی یک 
عنصر حیاتی و اساسی در همه بخش های اقتصادی، 
کشاورزی و صنعت است، بدون تأمین مقدار کافی 
و پایدار انرژی، هیچ گونه برنامه ریزی برای رشــد 

اقتصادی و توسعهٔ پایدار قابل تحقق نیست.
 وی افزود: شرایط فعلی کشور به علت عوامل مختلف 
داخلی و خارجی، به ویژه ناکارآمدی های مدیریتی، 
بوروکراســی ناکارآمــد، تحریم هــا و تنش های 
منطقه ای، وضعیت بحرانی به خود گرفته اســت، 
این مسائل در کنار کمبود منابع انرژی، فشار زیادی 

به اقتصاد کشور وارد کرده اند.
  این کارشناس حوزه اقتصادی با تأکید بر این نکته 
که بحران انرژی اثرات زنجیره ای و گسترده ای بر 
اقتصاد کشور دارد، توضیح داد: منابع انرژی همچون 
گاز، گازوئیل و برق نقش کلیدی در تأمین تولید دارند.
 افقــه بــا بیان اینکه اگر منابــع انرژی به ویژه گاز و 
برق در اختیار نباشند، بسیاری از واحدهای تولیدی، 
به ویژه در صنایع بزرگ همچون پتروشیمی و فولاد، 
مجبور به کاهش یا توقف فعالیت های خود می شوند، 
تصریح کرد: این تعطیلی ها به طور مستقیم بر تولید 
ملــی تأثیر منفی می گذارد و موجب کاهش تولید و 

در نتیجه بیکاری گسترده می شود.
 وی افــزود: این مشــکلات نه تنها بــر تولید تأثیر 

می گذارد؛ بلکه باعث افزایش تورم، کاهش قدرت 
خرید مردم، و نارضایتی های اجتماعی و سیاســی 

می شود.
 عضو هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز مطرح 
کــرد: کاهش تولید و تورم باعث ایجاد بحران های 
اجتماعی و اقتصادی در داخل کشــور می شــود که 
به تبع آن مشــکلات جدی تر در روابط بین المللی 

ایجاد خواهد شد.
 تأثیر تنش های خارجی و بی توجهی به منابع انرژی 

بر اقتصاد کشور
 افقــه در ادامه تصریح کرد: تنش های بین المللی و 
تحریم های اقتصادی به شــدت بر ظرفیت تولید و 
منابع انرژی کشور تأثیر گذاشته است. در واقع، روابط 
خارجی ایران و شرایط پیچیده سیاسی و اقتصادی، 
سبب شده که نتوانیم به اندازه کافی در بخش های 

زیرساختی انرژی سرمایه گذاری کنیم.
 وی بیان کرد: این شــرایط نه تنها موجب کاهش 
تولید داخلی و ضعف اقتصادی شــده اســت، بلکه 
در روابط تجاری با کشــورهای دیگر تأثیر گذاشته 
است، به عبارت دیگر، تنش ها و مشکلات در روابط 
خارجی ایران، تأثیرات منفی شدیدی بر بخش های 
اقتصادی، اجتماعی و حتی سیاســی کشور گذاشته 

است.
 این اســتاد دانشــگاه با بیان اینکه بحران انرژی 
و مشــکلات اقتصادی کشــور نتیجه مســتقیم 
ناکارآمدی ها و بی توجهی به مسائل اساسی در طول 
دهه هاست، خاطرنشان کرد: در واقع، این مشکلات 
نتیجه تحریم ها، بی توجهی به ســرمایه گذاری در 

زیرساخت ها و عدم مدیریت صحیح منابع است.
 افقــه تصریح کــرد: اگر تحریم هــا و تنش های 
منطقه ای حل نشود، به نظر می رسد که آینده کشور 
در کوتاه مدت تغییرات مثبتی نخواهد داشت. به ویژه 
باتوجه به روند موجود، خوش بینی به رفع مشکلات 

در آینده نزدیک، واقع بینانه به نظر نمی رسد.

 وی تأکیــد کــرد: ادامه بحران های کنونی ممکن 
است به تشدید تنش های اجتماعی و سیاسی داخلی 

و کاهش سرمایه گذاری های خارجی منجر شود
 افقه در پایان اظهار کرد: اگر این مشکلات حل نشود، 
نه تنها وضعیت اقتصادی کشــور بدتر خواهد شــد؛ 
بلکه روابط ایران در سطح بین المللی نیز تحت تأثیر 
منفی قرار خواهد گرفت و ایران در مذاکرات و روابط 
اقتصادی با دیگر کشــورها از موضع ضعف عمل 

خواهد کرد.
 حــال باتوجه به آنچه گفته شــد، در نهایت، انرژی 
به عنــوان عاملی بنیادین در هر دو ســطح کلان و 
خرد اقتصادی، نقش بی بدیلی در رشــد و توســعه 
کشــورها ایفا می کند، کمبــود یا اختلال در تأمین 
انــرژی، همان طــور که در شــرایط کنونی ایران 
مشاهده می شود، نه تنها تولید و بهره وری را کاهش 
می دهد، بلکه باعث افزایش هزینه ها، بیکاری، تورم 
و نارضایتی اجتماعی می شــود. در ســطح اقتصاد 
کلان، این بحران می تواند به کاهش رقابت پذیری 
و آسیب به روابط تجاری با کشورهای دیگر منجر 
شــود. از سوی دیگر، در سطح خرد، زندگی روزمره 
مردم تحت تأثیر قرار گرفته و فشارهای اجتماعی و 

اقتصادی بر جامعه افزایش می یابد.
 بنابرایــن، مدیریت بهینه مصــرف انرژی و اتخاذ 
سیاســت های مؤثر در راســتای تأمین پایدار منابع 
انرژی، از جمله اولویت های اساسی برای هر دولتی 
به شــمار می آید، در شرایط فعلی ایران، لازم است 
کــه به بحران انرژی به عنوان یک مســئله جدی 
پرداخته شــود و با سرمایه گذاری در زیرساخت ها، 
بهره برداری بهینه از منابع و کاهش وابســتگی به 
منابع انرژی محدود، گام هایی مؤثر در جهت حفظ 
ثبات اقتصادی، اجتماعی و سیاســی برداشته شود. 
تنها از طریق یک مدیریت هوشمندانه و راهکارهای 
بلندمــدت می توان از تبعــات منفی بحران انرژی 

کاسته و به توسعه پایدار کشور دست یافت.

تولید ملی 
در معرض  
فروپاشی
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این روزها بحران آب در کشــورمان، معیشــت مردم بیش از 
پیش تهدید می کند از این منظر باید نســبت به موضوع آب 
عکس العمل سیاســی داشته باشیم چرا که اکنون موضوع بر 
سر اقتصاد سیاسی است. ما در مذاکرات با کشورهای اطراف 
حتی اگر قدرت سیاسی و نظامی بالاتری نسبت به ما نداشتند 
هم قوی نبوده ایم و نتیجه آن سدســازی در افغانســتان است 

که به نظر می رسد همچنان گسترش یابد.
درباره احداث سد پاشدان در افغانستان و تأثیر آن بر وضعیت 
آب مناطق شــهر مشــهد و شمال شرق کشــور نیز واقعیت 
اینکه ایران در حوزه دیپلماسی آب نه فقط در حوزه سدهای 
افغانســتان بلکه در تمامی آب های مرزی قوی عمل نکرده 
است. با اینکه تلاش هایی شده اما با توجه به آثاری که مشاهده 
می شــود دیپلماســی فعال منجر به نتیجه نداشته ایم و یا اگر 
هم منجر به نتیجه شــده تاثیرگذار نبوده اســت. ما نه تنها در 
حوزه سدسازی های افغانستان بلکه در زمینه سدسازی های 
ترکیه هم واکنش منجر به نتیجه ملموس و مثبتی نداشته ایم 
و چه بســا ممکن اســت در آینده در عراق هم این چالش را 
داشــته باشــیم. هم منابع آبی خودمان را در منطقه سیستان 
و بلوچســتان کنترل نکردیم و هــم اینکه آب های مرزی را 
از دســت داده ایم که موجب شــده اکنون وضعیت سیستان و 
بلوچستان بد باشد و مشهد هم چنین اوضاعی خواهد داشت.

طبق آنچه در دیپلماســی آب مطرح اســت باید روی منافع 
مشترک بخصوص وقتی به لحاظ توپوگرافیک یک هژمونی 
وجود دارد درســت بحث شود، درسال های اخیر نتوانسته ایم 
در مورد افغانستان حتی با حکومت های متزلزلی که داشته اند 
برنامه های خودمان را بدرســتی پیش ببریم و این ضعف در 
دیپلماســی اســت. به هر صورت هر سدی که در افغانستان 
احداث می شــود روی خراســان و سیستان و بلوچستان تأثیر 
گذاشته و طبیعتاً وقتی یک حق برای یک کشور ایجاد می شود 
مذاکره در مورد آن سخت خواهد شد. اکنون افغانستان کشور 
در حال توسعه ای است و حتماً برنامه دارد که از آب موجود در 
کشور خود استفاده کند و حتی اگر نخواهد از آب استفاده کند 
برای تحت فشار قرار دادن ایران این کار را می کند. ما برای 
تأمین آب مشــهد خط بســیار گران قیمتی را از دریای عمان 
اجرا می کنیم ولی مهم این اســت که منابع آب ســطحی در 

هریررود را حفظ کنیم.
حال این پرسش مطرح می شود که آیا دیپلماسی انرژی ایران 
اطلاع داد که کشــور افغانســتان در نظر دارد چند ســد دیگر 
احــداث کنــد؟ اگر این کار را بکند ما چگونه باید وارد مذاکره 
شویم که منافع ایران حفظ شود؟ آیا قرار است همچنان منفعل 
عمل کنیم تا ســد ســاخته شود و بعد واکنش نشان دهیم؟ به 
هر صورت به نظر می رسد اطلاعات دیپلماسی انرژی ایران 
خیلی ناچیز و اگر هم مطالعه ای صورت گرفته عمیق نیست.

از ســوی دیگر چالش آبی در خراســان که در پی سدســازی 
افغانســتان رخ می دهد، به افزایش مهاجرت دامن خواهد زد. 
اکنون برخی شهرهای استان خیلی رشد کرده اند و این رشد 
ناموزون برخی از شــهرها به این معناســت که مهاجرت به 
شــهری مثل مشــهد افزایش پیدا کند و شهرهای اطراف و 
روستاها خالی شود، مسئله این آب شرب مسئله مهمی است، 
ضمن اینکه حقابه کشــاورزی هم کم می شــود و اشتغال از 
بین خواهد رفت، به هر صورت مسئله آب و تغییرات اقلیم و 
روش هایی که برای مقابله با آن در هر کشوری دنبال می شود 
حتماً بر دیگر کشــورها اثر دارد و به طور خاص در خراســتان 
اســتان کم تراکم تری را شاهد خواهیم بود. اکنون ما ناترازی 
انرژی درحوزه برق و گاز را دائم و بزودی آب هم به ناترازی 
می رســد نمونه آن را در برخی مناطق دیدیم، در تهران هم 
به همین شــکل خواهد بود و دلیل آن سیاســت های عرضه و 

عدم توجه به سیاست های تقاضا است.
با این تفاســیر لــزوم مذاکره با کشــورهای منطقه از جمله 
ترکمنســتان، ازبکســتان و تاجیکســتان که با احداث بند 
قوش تپه تحت تأثیر سدسازی های افغانستان قرار گرفته اند، 
بیش از گذشــته احســاس می شود. ما تاکنون در حوزه آب با 
کشــورهای منطقه مذاکره جدی نداشته ایم و دلیل آن اینکه 
شاید آب مسئله بالایی نیست که در اولویت قرار داده نمی شود، 
حداقل لازم است منافع بین کشورها تقسیم شود، باید بررسی 
شــود چرا کشــوری مثل ترکیه برای سدسازی در افغانستان 
ســرمایه گذاری می کند، این موضوع را باید در سیاست های 
منطقه ای جســت وجو کرد.همچنین یکی از مســیرهایی که 
ترکیه در نظر دارد قوی و بزرگ شود و رقبای خود را کم قدرت 
کند ضعیف کردن ایران است. نبود آب در مناطقی از کشور و 
تشدید کمبود آب دغدغه هایی برای ایران ایجاد می کن. ترکیه 
یکی از کشورهایی است که در حوزه ارس، دجله و فرات برای 
ما مشکل ایجاد می کند. این موضوع باید در مناسبات رعایت 
شــود. حتی شــرکت های خدمات و مهندسی و پیمانکاری از 
این ســفره سدســازی های منطقه استفاده نکردند و این یک 
بازی دو ســر باختی اســت یعنی هم منابع آبی کشور مسدود 
شده و هم اینکه از پتانسیل خدمات فنی و مهندسی در دیگر 

کشورها استفاده نکرده ایم.

دیپلماسی ضعیف ایران در حوزه انرژی

یادداشت

محمد ابراهیم رئیسی
کارشناس انرژی

اینفوگرافیک یادداشت

نقش مهم نوجوانان در تبادل فرهنگی تهران و پکن

 چندی پیش در مراسم افتتاحیه دومین دوره »آداب و رسوم در خانواده های چین و 
ایران-- مسابقه نقاشی جوانان ایرانی« شرکت کردم و آثاری را که جوانان ایرانی 
با دقت تمام خلق کرده بودند تماشــا کردم. این نقاشــی ها آداب و رســوم فرهنگی 
مشترک جشن های چین و ایران مانند عید بهار چین و عید نوروز ایرانی را به تصویر 
می کشد. از طریق آثار تخیلی کودکان، من عمیقاً عشق نوجوانان ایرانی به فرهنگ 
چینی و درک آنها از تبادلات فرهنگی دیرینه بین دو کشور را احساس کردم. یک 
ضرب المثل فارســی می گوید »دل به دل راه دارد«. این نقاشــی ها زیبایی های 
فرهنگ چین و ایران را جلوه داده و مســیر پیوند بین قلب های مردم این دو کشــور 
را ترسیم کرده اند. آنچه که مرا تحت تأثیر قرار داد این بود که بچه ها شباهت های 
زیادی در آداب و رسوم سال نو بین چین و ایران یافتند، برای مثال ترقه بازی، شب 
نشــینی خانواده ها در آســتانه سال نو، شب زنده داری در شب سال نو، تبریک سال 
نو، پوشــیدن لباس نو، عیدی دادن و غیره. این نقاشــی های کودکانه نه تنها بیانگر 
اشــتیاق و علاقه کودکان ایرانی به چین اســت، بلکه نشــان دهنده توسعه عمیق 
تبادلات فرهنگی بین چین و ایران هم هســت. تبادلات فرهنگی بین جوانان دو 
کشــور به خلاقیت های هنری محدود نمی شــود، بلکه در داستان های زنده نیز به 
وضوح نشان داده می شود. در مراسم افتتاحیه مسابقه نقاشی با درسا و پارسا خواهر 
و برادر دوقلوی ایرانی و اهل اهواز آشــنا شــدم. در همین مراســم، وحید خسروی 
عروســک گردان نامدار ایرانی نمایش کوتاهی اجرا کرد و رســم مشترک »عیدی 
دادن« در ســال نوی ســنتی چین و ایران را به زبان چینی و به طور کودکانه برای 
مخاطبان شرح داد که با صدای تشویق ممتد تماشاچیان روبرو شد. روز بعد، ملاقاتی 
با درسا و پارسا و والدین آنها ترتیب دادم و با تعجب دیدم که اعضای خانواده آنها از 
علاقه مندان فرهنگ چینی هستند و این خواهر و برادر زبان چینی را به مدت پنج 
سال و خودآموز آموخته اند. آن ها به زبان چینی استاندارد از من احوالپرسی کردند و 
داستان های جالبی در مورد یادگیری زبان چینی با من به اشتراک گذاشتند. آن ها 
به من گفتند که جشــنواره عید بهار چین را بیشــتر از همه دوســت دارند و امیدوارند 
در آینده بتوانند به چین ســفر کنند تا فضای جشــن سرشــار از خنده و شــادی را با 
فانوس های قرمز آویزان شــده تجربه کنند. این خواهر و برادر به طور ویژه اشــاره 
کردند که آنها همچنین فرهنگ چینی را به دوســتان خود معرفی می کنند، به این 
امید که بچه های ایرانی بیشتری فرهنگی چینی را بشناسند و خودشان نیز بتوانند 
همراهان بیشتری پیدا کنند.همچنین متوجه شده ام که روز به روز کودکان چینی 
بیشــتری به روش خود در تبادلات فرهنگی بین چین و ایران شــرکت می کنند. 
چنــدی پیــش، کودکی چینی به نام منگ شــیانگ یی، طرفدار »بنیامین فرجی« 
بازیکن با استعداد چهارده ساله تنیس روی میز ایران شد و در نامه ای به او علاقه 
خود را به این ورزشکار ابراز کرد و از او دعوت کرد تا برای دیدار با او به چین سفر 
کند. این نامه طولانی نیست، اما بیانگر دوستی فراتر از مرز جغرافیا و نشان دهنده 
پیوند صمیمانه عاطفی بین نوجوانان چینی و ایرانی اســت.در ابتکار تمدن جهانی 
که از طرف رئیس جمهور شــیء جین پینگ پیشــنهاد شده بر این نکته تأکید شده 
اســت که باید به طور مشــترک از احترام به تنوع تمدن های جهانی حمایت کنیم 
و بــه برابــری تمدن، یادگیری متقابل، گفتگو و جوانمردی در میان تمدن ها پایبند 
باشــیم. نوجوانان نقش مهمی در تبادلات فرهنگی ایفا می کنند و با کلمات و قلم 
موها داستان های دوستی معصومانه و زیبا را بیان می کنند و پل ارتباطی فرهنگ 
بین چین و ایران را می ســازند. هر دو کشــور چین و ایران تاریخ تبادل فرهنگی 
دیرینه ای دارند و نوجوانان امروزی دو کشــور با شــور و شــوق و خلاقیت خود به 
نوشــتن این تاریخ ادامه می دهند. آن ها با معصومیت کودکانه دســت به دست هم 
می دهند و رویاهای آینده را با دوستی ترسیم می کنند، که این هم نیروی جدیدی 

را به آینده مشارکت راهبردی جامع چین و ایران تزریق می کند.

مهدی امیدوار، سخنگو و نائب رئیس اتاق اصناف ایران 
در گفتگوبــا »تدبیر تازه« با اشــاره به اقدامات نظارتی 
اتاق اصناف در ایام مناســبتی کشــور گفت: همه ساله 
در مناســبت های مختلف و مهم کشــور از جمله شب 
یلــدا، روز مادر، روز پدر، چهارشنبه ســوری، عید نوروز 
و... معمــولًا تقاضا بــرای خرید و فروش در زمینه های 
مختلف بیشتر می شود. در همین راستا با توجه به این که 
دو مناســبت مهم شــب یلدا و روز مادر را طی هفته های 
اخیر داشــته ایم از تاریخ ۲۰ آذرماه تا ۴ دی ماه، تقریباً 
یکهزار و ۵۰۰ بازرس در ۴۰۰ اتاق اصناف در سراســر 
کشــور در طرح ویژه گشــت شب یلدا و روز مادر در کنار 
بازرســان ســازمان صنعت معدن تجارت و تعزیرات به 
فعالیت پرداخته اند که این بازرسی ها و نظارت ها شامل 
اقلامی مثل میوه، آجیل و خشکبار، شیرینی و مواردی 
از این دست شده اند. این مهم بر این دلیل است که در 
این روزها، متقاضی و فروش بیشــتری داشته و بدنبال 
آن به نظارت بیشــتری نیز احتیاج داشــته اند. البته باید 
اشــاره کرد که علاوه بر گشت بازرسان اتاق اصناف در 
سراســر کشــور، همه روزه تیم اتحادیه های خوار و بار و 

قنادی و... نیز گشت های خود را دارند.
سخنگو و نائب رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به نحوه 
گزارش تخلفات و گران فروشــی توســط مردم تصریح 
کرد: یکی از مواردی که در چنین مناســبت هایی مردم 
با آن ها روبرو می شــوند گران فروشــی برخی از اصناف 
اســت. به همین دلیل توصیه ما این اســت که اگر مردم 
هنگام خرید هر یک از اقلام مورد نیاز خود در این ایام 
نارضایتی داشتند و با گران فروشی روبرو شدند می توانند 
با شــماره ۱۲۴ و در هر شهرســتان با واحد بازرسی اتاق 

اصناف شهر و منطقه خود 
که معمولًا در شــبکه های 
اطلاع رســانی  اجتماعی 
شده اســت ارتباط برقرار 
کــرده و شــکایت خود را 

ثبت کنند.
مهدی امیدوار با اشــاره به 
این که در مناســبت های 
مهــم، برخــی از افراد در 
فضــای مجازی تخلفاتی 
و  می دهنــد  انجــام 
می کنند،  سودجویی هایی 
تأکیــد کــرد: از آن جایی 
که در مناســبت هایی مثل 
شب یلدا، روز مادر، روز پدر، 
اعیاد  چهارشنبه ســوری، 

مختلف به ویژه عید نوروز، ســودجویان در بستر فضای 
مجازی در زمینه فروش شیرینی، شکلات و آجیل و... 
تبلیغات می کنند؛ چراکه معمولًا تقاضای مردم در چنین 
مناســبت هایی افزایش پیدا می کند و آن ها درصدد این 
هســتند که راحت تر خرید کننــد. به همین دلیل برای 
خریــد خــود از طریق فضای مجازی اقدام می کنند. در 
نتیجه مردم هنگام خرید اقلام خود باید توجه کنند که 
حتماً از طریق ســایت هایی باشد که نماد الکترونیک و 

پروانه کسب مجاز دارند.
ســخنگو و نائب رئیــس اتاق اصناف ایــران ادامه داد: 
واحدهــای صنفی با درخواســت هایی که از اتحادیه ها 
دارند به ویژه برای مناســبت هایی مثل شــب یلدا، روز 

مادر، روز پدر و همین طور 
شــب های عیــد، فروش 
فوق العــاده و برگــزاری 
جشنواره ها را در دستور کار 
خود قرار می دهند که آن ها 
با دریافت مجوز از اتحادیه 
می تواننــد ۱۰-۱۵ درصد 
تخفیــف دریافت کنند و 
علاوه بر ایــن، می توانند 
ســالانه ۴ بار فروش ویژه 
و فوق العاده داشته باشند.

مهدی امیدوار عنوان کرد: 
مجموعه  که  سال هاست 
اتاق اصناف یک برچسب 
متحدالشــکل قیمتــی را 
در اختیــار همه اتاق های 
اصناف در سراسر کشور قرار داده است. به همین دلیل 
واحدهای صنفی مجاز هســتند که از این برچسب ها بر 
روی اجناس خود اســتفاده کنند. زیرا شماره تلفن های 
بازرسی و قیمت در آن ها درج شده اند و در ۸ ماه گذشته 
بازرســی های اتاق های اصناف حدود ۶۵ هزار بازرسی 
در سراســر کشــور را به اتاق های اصناف ایران گزارش 

داده اند.
ســخنگو و نائب رئیس اتاق اصنــاف ایران تأکید کرد: 
ملاک رســیدگی و نظــارت در همه صنف هایی که به 
فروش شــیرینی، آجیــل و... می پردازند فاکتور قیمت 
است و از آن جایی که آجیل، شیرینی، شکلات و اجناس، 
درجه بنــدی متفاوت دارند بنابراین ملاک در نظارت ها 

فاکتور خرید و برچسب قیمتی است که بر روی اجناس 
درج می شود؛ بنابراین باید سود قانونی رعایت شود. به 
همین دلیل واحدهای صنفی موظف هســتند که حتماً 
فاکتورهای خرید خود را در محل کسب و کارشان داشته 
باشند تا در زمان نیاز به بازرسان و گشت ها ارائه دهند.
مهدی امیدوار یادآور شــد که در چنین مناســبت هایی، 
مــردم خریدهای هیجانی نکنند و جنس مورد نیاز خود 

را به دقت از واحد صنفی مجاز خریداری کنند.
ســخنگو و نائب رئیــس اتاق اصناف ایــران در پایان 
خاطرنشــان کرد: یکــی از دغدغه هــا و نگرانی های 
واحدهای صنفی در این روزها که متأسفانه شامل حال 
خیلی از دوســتان می شــود این است که اگرچه فراوانی 
جنــس و وفــور اقلام در زمینه خوراکی ها در بازار وجود 
دارد ولی به دلیل افزایش قیمت ها خرید مردم کمتر شده 
است و اگرچه واحدهای صنفی امید به فروش بیشتر در 
مناســبت های این چنینی دارند اما این نگرانی در میان 
آن ها وجود دارد که تقاضا برای خرید کم شود و درواقع 
اجناسشان فروخته نشود. یه همین دلیل، امیدوار هستیم 
دولت چهاردهم با ثبات ارز و ایجاد یک آرامش در بازار 
در این روزهایی که ارز به صورت هیجانی افزایش پیدا 
می کنــد و بــازار در تلاطم اســت بتواند از رکود در بازار 
جلوگیــری کنــد. زیرا از آن جایی که خیلی از واحدهای 
صنفی مستأجر هستند افزایش قیمت ها نه تنها در تأمین 
کالاهای آن ها بلکه در قدرت خرید مردم تأثیرگذار است 
و قطعاً با چنین شرایطی، بازار با وجود این رکود زیاد به 
تورم خواهد رفت و مشکلاتی را برای واحدهای صنفی 
ایجاد خواهد کرد. در نتیجه، امیدوار هستیم هرچه زودتر 

از تلاطم های هیجانی خارج شویم.

زونگ پی وو 
سفیر چین در ایران

علی سعدوندی
پژوهشگر اقتصادی

سیاست  اشتباه ارزپاشی

بانک مرکزی و دولت چهاردهم در راستای اجرای 
سیاســت های مقابله با رانت و فساد و همچنمین 
سیاست های ضد تورمی، بازار ارز تجاری را از ۲۴ 
آذر به طور رســمی راه اندازی کرده اند؛ بازاری که 
قرار اســت به تدریج بازیگران بازار ارز نیمایی به 
آن ملحق شوند تا سیاست حذف نرخ های متعدد 
ارز در کشــور، مســیر خود را پیدا کند. اما مضرات 
ارز چند نرخی بسیار است و باید به سمت ارز تک 
نرخی شنارور حرکت کنیم تا از توزیع رانت ارزی 
جلوگیری شود. باید بانک مرکزی هم در این زمینه 
همگام با دولت و همراســتا با سیاست های کلان 
بانکی دولت حرکت کند و سیاســت گذار همواره 
باید به موضوع رانت حســاس باشــد زیرا رانت به 
فساد گسترده می انجامد همانگونه که رانت ارزی 
به فساد انجامیده است.از سوی دیگر سامانه نیما، 
محملی برای فرار سرمایه و فساد گسترده تبدیل 
شــده بود و افراد برای اینکه از محل ارز نیمایی 
منافع مادی خود را به دست بیاورند، حاضر بودند 

مبالغ زیادی خرج کنند تا در لیست واردکنندگان 
قــرار گیرد؛ بنابراین می توان گفت ســامانه نیما 
موجب فســاد شــده بود و هیــچ کارکرد مثبتی 
نداشت. البته ادعا می شد ارز نیمایی با هدف دفاع 
از مستضعفان و اقشار کم درآمد ایجاده شده است 
اما دقیقاً کارکرد برعکس داشــت و وضعیت خط 
فقر در سال های گذشته به ضرر اقشار آسیب پذیر 
و دهک های پایین تر، جابجا شــده است.در چند 
ســال گذشته افرادی که با این سیاست به جرگه 
افراد فقیر پیوسته اند، افزایش یافته است و در این 
راســتا سیاســت حرکت به سمت حذف ارز نیما از 
ســوی بانک مرکزی سیاست کاملًا معقولی بود. 
از این رو بسیاری از اقتصاددانان توصیه می کنند 
دولــت یــا بانک مرکزی منابع خــود را در جهت 
تغییر بازار ارز اســتفاده نکند زیرا به دلیل غفلت 
از سیاســت های پولی منســجم در جهت کنترل 
تورم، بدترین وضعیت تورمی را در سال های قبل 
داشته ایم. برخی اقتصاددانان نیز توصیه می کنند 
منابع محدود ارزی بانک مرکزی و دولت به جای 
اینکه در حهت کنترل تورم هزینه شود، در جهت 
کنتــرل بــازار ارز به کار رود که در پاســخ به این 
گروه باید گفت این سیاست جواب نمی دهد.باید 
پذیرفت که بازار ارز با شاخص های اقتصاد کلان 
بخصوص تورم در ارتباط است و اگر شما تورم را 
کنترل کردید بازار ارز هم کنترل می شود؛ اگر بازار 
ارز را به صورت مصنوعی سرکوب کردید، نه تنها 

بازار ارز کنترل نمی شود بلکه برای فرار سرمایه از 
کشور هم یارانه می دهید. همچنین درباره مخالفت 
برخی نمایندگان مجلس با سیاســت ترک نرخی 
شدن ارز به دلیل اینکه ممکن است در آینده تورم 
ایجاد کند، باید اذعان داشــت ما هم اکنون شاهد 
تورم ســنگینی هستیم که علت آن سیاست های 
نمایندگان مجلس بوده و طرفدار این سیاست های 
اشــتباه بودند که شــاهد گسترش شدیدی فقر در 
کشور در سال های گذشته بودیم؛ برخی از آنها به 
مسائلی ورود می کنند که مطلقاً آشنایی ندارند و به 
افراد دیگری که تحت عنوان اقتصاددان شناخته 
می شوند، ارجاع می دهند. ناگفته پیداست بدترین 
سیاست های تورمی را در سال های گذشته دنبال 
کرده ایم، تجربه نشان داده که سیاست های گذشته 
شکســت خورده است و نباید دوباره به روش های 
پیشــین باز گردیم.من معتقــدم مهمترین علت 
تورم های سال های گذشته، سیاست اشتباه ارزی 
بوده است، اگر قرار است از اقشار آسیب پذیر حمایت 
شود نباید رانت به افراد دیگر داده شود تا پول را از 
کشور خارج کنند و در کشورهای دیگر برای خود 
خانه های لوکس دست و پا کنند. این چه سیاستی 
اســت که به اسم حمایت از اقشار آسیب پذیر اجرا 
می شــود؟ چرا همچنان به نهاده های تولید یارانه 
ارزی داده می شود آن هم در حالی که قیمت در بازار 
بر اساس قیمت تمام شده تولید تعیین نمی شود بلکه 

بر اساس عرضه و تقاضا در بازار تعیین می شود.

یادداشت

سخنگوی اتاق اصناف ایران در گفتگوبا »تدبیر تازه «  مطرح کرد:

سودجویان در کمین ایام های مناسبتی مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار


